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Hmelja bo letos 
rnanj 

Obiranje hmelja je v pol
il geni teku. V Savinjski doli

ni so najprej začeli obirati 
sorto Golding. za katero 
pravijo, da je od vseh še naj-

i slabše obrodila. Tudi sicer 
letos z letino niso preveč za
dovoljni, saj bo pridelka za 

, Kakšnih 15 odstotkov manj 
' iiot lani, kar pomeni, da bo-
I v Sloveniji pridelali 
okrog 4000 ton hmelja. Tri 
četrtine ga bomo izvozili iz
ključno na konvertibi la tr-

Ijišča v države zahodne 
Evrope, v Združene države 
Amerike, na Japonsko in v 
Avstralijo. Na sve tovnem 

' trgu je ponudba precej več
ja od povpraševanja in sre-
fa je, da hmelj prodajo že v 

.predprodaji za nekaj let na
prej, tako da imajo s loven
ski hmeljarji zagotovljene 
cene, ki niso odvisne od trž
nih nihanj. Prodaja pa se se
veda predvsem kakovostni 

i hmelj. Savinjski hmelj je 
j kakovosten, vendar bo tre
ba v bodoče bolj paziti pri 

lobiranju in sušenju. Hmelj 
[bodo obirali do sredine sep-
itembra. 

Na sliki v id imo Lojzko 
Dovečar pri merjenju hme
lja. Takšnih prizorov je 
vedno manj, večino hmelja 
jberejo strojno. 
J. V. Foto: TONE TAVČAR 

Čvrsti stebri naše otlprte 
mele 
Novi tednik na obisku pri graničarjih 
v Logarski dolini. Stran 12 

Bo plavanje zamenjalo atletiko? 
Plavanje vse bolj postaja šport številka ena v Celju. Stran 
17 

Kanlčar In planine so nerazdružljivi 
Novi tednik je bil tokrat na Češki koči. Stran 24 

Vse več ljudi se vozi z vlaki 
Ljudi, ki kakor tile na naši fotografiji hitijo, da bi ujeli vlak. je 

iz leta v leto več. Na železniški postaji v Celju seje zanimanje za 
potovanje z vlaki od lanskega leta do letos povečalo za 7 odstot
kov. Večji potniški promet pa je seveda opazen tudi v poletnih 
mesecih in to v primerjavi s preostalim delom leta kar za 30 
odstotkov. Vzrok za to je v vse večjih cenah bencina in pa v 
ugodni ceni železniškega prevoza, še zlasti v primerjavi z avto
busnim. Največje zanimanje poleti vlada za prevoze v Split in 
Pulo. Lani so v Split, Rijeko in Pulo vozili tudi avtovlaki. Letos 
so avtovlak v Split ukinili zaradi elektrifikacije tamkajšnje 
proge. Za avtovlak v Pulo pa se je zanimanje zmanjšalo zaradi 
ukinitve bencinskih bonov, pa tudi zaradi vse tanjših denarnic 
potnikov. Promet z avtovlaki se je zaradi vseh naštetih vzrokov 
v primerjavi z lani zmanjšal kar za polovico. Na železniški 
postaji v Celju i m ^ o precejšnje probleme zaradi premajhnega 
števila vagonov, zato potnikom priporočajo pravočasne rezerva
cije. 

ID, Foto: EDI MASNEC 

Vse pogostejši zahtevici za višje plače 
Občinski komite Zveze komunistov in Občinski svet 

Zveze s indikatov v Celju sta včeraj organizirala t i skovno 
konferenco, kjer je bi lo med drugim povedano, da so rezul
tati celjskeg gospodarstva ob polletju, kljub izgubi v 
nekaterih kolekt ivih, ugodni. Veliko besed je bilo izreče
nih tudi o nedavnih prekinitvah dela in drugih oblikah 
izražanja nezadovoljstva med delavci in Stane Mele je v 
zvezi z njimi dejal, da se po prekinitvah dela takoj najdejo 
rešitve, kar pomeni, da je nekaj narobe z vodstvi teh 
Itolektivov. 

Industrijska proizvodnja 
je ob polletju porasla za 8 od
stotkov, s p o d b u d n i pa so tu
di rezultati na področju med
narodne menjave. Če se bo
do takšna gibanja nadaljeva
la, tudi v pr ihodnj ih mese
cih, bo celjsko gospodars tvo 
doseglo resolucijsko načrto-
•̂ane cilje. S k u p n i izvoz se j e 
'̂ primerjavi z e n a k i m ob

dobjem lani povečal za 31 
odstotkov, konver t ib i ln i pa 
^arza 93 odstotkov. Zadovo
ljivo je tudi pokri t je uvoza z 
'zvozom, kjer so prav tako 
doseženi boljši rezultati ko t 
Pa je bilo v začetku leta načr
tovano. Najbolj je izvoz po-
•̂ečala Kovino tehna in sicer 

'̂ ar za desetkrat , velik izvoz 
so dosegli tud i v Metki, 

•̂ ôlu, Aeru in Cinkarni . Za 
Načrtovanim izvozom pa naj-
^ zaostajajo v Libeli, E m u , 

Lik-u in Celjski mesni indu
striji. 

Celotna izguba celjskega 
gospodars tva znaša milijar
do in 120 milijonov dinarjev, 
med največjimi izgubarji pa 
sta Emo in Železarna Štore. 
O težavah Ema je bilo sicer 
izrečenih največ besed, ven
dar o že znanih sklepih in 
ukrep ih izvršnega sveta. 
(Obširneje, p i šemo o tem na 
3. strani). Če ti ukrep i ne bo
do zalegli in se kazalci go
spodarjenja sep tembra ne 
bodo izboljšali, bosta partija 
in s indikat razmislila o uved
bi še ostrejših ukrepov. 

Prekin i tve dela in d ruge 
oblike nezadovoljstva delav
cev so vse pogostejše in jih j e 
znatno več kot sta partija in 
s indikat pričakovala. Vzroki 

za prekini tev dela, vsaj tisti, 
ki so bili naš te t i na t iskovni 
konfernci , so že dolgo znani. 
Najpogosteje pa gre za oseb
ne d o h o d k e , kar j e ob vse 
nižjem življenjskem standar
du sicer razumljivo, vendar 
je pri t em zaskrbljujoče, da 
delavci vse pogosteje zahte
vajo višje plače, ne da bi se 
ozirali pri t em na de janske 
rezul tate poslovanja. Nega
tivna j e tud i težnja k uravni-
lovki, ki nas v t em t renu tku , 
ko so po t r ebne izvirne go
spodar ske rešitve, n e more 
pripeljati iz težav. Izvirnih 
rešitev ali recepta za prema
govanje teh p rob lemov od 
organizatorjev t i skovne kon

ference sicer ni n ihče priča
koval, vsekakor pa smo no
vinarji pričakovali , več kot 
ugotovitev, da j e po t r ebno 
delovati prevent ivno. 

Na t iskovni konferenci j e 
bilo govora tud i o sklepih 
sveta za e k o n o m s k o in eko
loško sanacijo Cinkarne Ce
lje. Kolektiv doslej še ni iz
polnil starih nalog, ki so j ih 
sprejeli pred leti, vendar je 
ponudi l a l ternat ivne rešitve. 
Bistvo razprave je bilo v tem, 
da se ne s m e m o togo držati 
enkra t že sprejetih sklepov, 
če novi izsledki znans tveno 
omogočajo boljše rešitve. 

VILI E I N S P I E L E R 

Manj pšenice 
v celjski ml insko predelovalni industriji so doslej 

(torek) odkupil i le 17,6 odstotkov načrtovanih in z odkup
nimi pogodbami določenih količin letošnjega pridelka 
pšenice. 

V Merxovih silosih je vskladiščenih 1232 ton pšenice iz 
polj d ružbenega sektorja in 1819 ton pšenice iz zasebnega 
sektorja. Torej s k u p n o iz našega območja le 3051 ton letos-1 
njega pridelka. V m h n s k o predelovalni industriji sicer priča- \ 
kujejo še nekaj pšenice, vendar p redvsem iz murskosobo- i 
škega območja in vojvodinskih polj. i 

I . F .4 



Praznična Resevna 
Praznik šentjurske občine 

Letos so občinski praznik 
v Šentjurju proslavil i še po
sebej s lovesno, saj so zdru
žili več pomembnih oblet
nic: 40-letnico osvoboditve , 
30-letnico občine in 75-let-
nico kmetijske šole. Prire
di tve so se vrst i le od 10. av
gusta, ko je bilo tekmova
nje v jadranju na deski in 
kolesarski trim, do nedelje, 
ko je bi la na Resevni osred
nja proslava v počast i tev 
praznika. 

Večina priredi tev s e j e zvr
stila v soboto, saj so že v ju
tranjih urah odprh novo stre
lišče na Tičnici, nato pa so se 
lovci pomeri l i v streljanju na 
glinaste golobe. Zanimivo je 
bilo na t radic ionalnem med
obč inskem tekmovanju ga
silskih enot, pa tudi na po
po ldanskem rekrea t ivnem 
teku na 5 in 10 ki lometrov, 
kjer je vsak udeleženec pre
jel medaljo. 

Na s lavnostni seji zborov 
obč inske skupšč ine so pode
lili najvišja občinska prizna
nja, Mihael Klanjšek pa je 

. prejel državno odlikovanje 
za hrabrost . Ob tej priložno
sti je spregovori l p redsedn ik 
izvršnega sveta Sergej Šešer-

Na kmetijski šoli je bila 
akademija ob 75-letnici šo
le, hkrati pa so pripravil i 
razstavo izdelkov in učil ter 
lovsko razstavo. Predstavi
li pa so tudi razvoj šole. 

ko in orisal razvoj občine v 
času med dvema prazniko
ma ter nakazal glavne smer
nice nadaljnjega razvoja. 

V nedeljo je bilo osrednje 
zborovanje na Resevni , ki so 
jo izbrali v spomin na dogod
ke pred 40 leti, ko j e padlo 80 
borcev Kozjanskega odreda. 
Pr i redi tev je sicer zmotilo 
slabo vreme, kljub t e m u pa 
je bilo s lovesno pri p laninski 
koči, ki so jo ob tej priliki 
poimenoval i po n a r o d n e m 
heroju Pe t ru Stantetu-Skal i . 
Slovesnosti se je udeležila 

vdova Petra Stante ta . pova
bili pa so tudi p reds tavn ike 
pobra tene občine Užiške Po-
žege. Slavnostni govornik, 
p redsedn ik OK Z K S Vlado 
Gorjup j e spregovori l o ži
vljenjski poti Pe t ra Stante ta , 
mladinci pa so pripravili kra
tek program, v ka te rem je 
sodeloval tudi pevski zbor 
Skladateljev Ipavcev z Šent
jurja. Za boljše razpoloženje 
j e po slovesnosti poskrbe l 
Kvintet Prosve tnega druš tva 
Dobje. 

P rogram priredi tev ob 
šent jurskem prazniku pa s 
tem še ni pri koncu , saj bodo 
v soboto in nedeljo pripravili 
še turni r v malem nogometu 
v špo r tnem pa rku v Šent
jurju. TC 

Pomoč lačnim 
v Afrilcl 

Občinski odbor Rdeče
ga križa občine Laško 
nas redno seznanja s po
tekom zbiranja denarne 
pomoči stradajočim v 
Afriki. Po zadnjih podat
kih so občani , de lovne or
ganizacije, krajevne 
skupnos t i , d ruš tva in 
d ruge organizacije daro
vale s k u p n o 323.260 di
narjev. Od tega so prodali 
za 80.250 dinarjev vredno
stnih bonov, na žiro ra
čun obč inske organizaci
je Rdečega križa se je 
zbralo 35.000 dinarjev, na 
žiro račun republ i ške or
ganizacije Rdečega križa 
s področja občine Laško 
se je zbralo 25.750 dinar
jev, 182.260 dinarjev pa so 
zbrali od darovalcev v en
kra tn ih zneskih. 

VVE 

inženiring s sozdom Hmezad 
Za sodelovanje s sozdom Merx še ni realnili osnov 

Ukrep družbenega varstva v velenjski delovni organiza
ciji Inženiring se bo iztekel letos novembra, kajti kolektiv 
je očitno na poti ozdravitve. To dokazuje tudi letošnji 
polletni rezultati poslovanja, ki so v primerjavi z enakim 
obdobjem lani več kot uspešni. Seveda pa s tem vsi pro
blemi kolekt iva še zdaleč niso rešeni. Še najbolj je vpra
šljiv nadaljnji razvoj Inženiringa, ki zavisi tudi od 
uspešne združitve z Inženiringom sozda Hmezad, kajti več 
kot očitno je, da kolekt iv v okviru poslovne skupnost i 
Farmin, ki vse bolj obstaja le na papirju, n ima nobene 
bodočnosti . 

Celotni p r ihodek Inženi
r inga znaša ob polletju 580 
milijonov dinarjev, kar je kar 
za 80 ods to tkov več kot v 
enakem obdobju lani. Ko
lektiv je to dosegel , kl jub te
m u da so zmanjšali število 
zaposlenih delavcev za tretji
no. V d rugem t romesečju so 
v Inženir ingu že skoraj dose
gli tudi načr tovane sklade. 
Za rezervni skad so nameni l i 
2,3 milijona dinarjev, za po
slovni sklad pa že 10 milijo
nov dinarjev. Ob vsem tem 
pa so nameni l i tudi 11 milijo
nov dinarjev za akumulaci jo . 
T e m u pr imerno so se pove
čale tudi plače, t ako da znaša 
povprečni osebni dohodek 

43.000 dinarjev, kar je skoraj 
toliko kot znaša povprečje v 
panogi . 

Kar zadeva povezovanje s 
sozdom Hmezad, ne bo šlo 
tako hitro, kot so sprva pred
videvali v Inženir ingu. Po 
mnenju Jožeta Rajerja, 
predsedn ika začasnega ko
lekt ivnega poslovodnega or
gana, j e to boljše, ker se bo
do na ta način delavci odlo
čali o združitvi po izteku 
uk repa družbenega varstva. 
Do združitve naj bi prišlo ko
nec leta, ker le-ta zaradi za
pletenega samoupravnega 
pos topka ni možna prej . 

V zvezi s sodelovanjem s 
sozdom Merx, ki j e prek 
p lansko poslovne skupnos t i 
povezan s sozdom Hmezad, 
pa je Jože Rajer dejal, da za
enkra t od tega sodelovanja 
ne pričakujejo veliko, ker 
p lansko poslovna skupnos t 
še ni zaživela tako kot je bilo 
zamišljeno. 

Z vključitvijo v sozd Hme
zad bo lahko Inženir ing znat
no razširil svoj p rogram dela 
in kar je še pomembne j še , 
združilo se bo raznovrs tno 
znanje, ki j e zdaj razdroblje
no, kar zna tno otežkoča na
stopanje in prevzem del v tu
jini. Inženir ing je še vedno 
pripravljen delati tudi za po
slovno skupnos t Framin , 
vendar pod bis tveno drugač
nimi pogoji, ki vključujejo 
tudi mater ia lno odgovor
nost. 

VILI E I N S P I E L E R 

Krvodajalci 
v Radečali 

Rdeči križ Slovenije, 
Občinska organizacija 
Laško vabi svoje krvoda
jalce in občane na redno 
krvodajalsko akcijo, ki bo 
v petek, 23. avgusta od 7. 
do 12. ure na Osnoyni šoli 
Marjana Nemca v -Rade
čah. Iz Laškega bo odpe
ljal posebni av tobus ob 
7.30 pri novem objektu 
HUM. VM 

Krajevni praznili na 
Vrliu nad Lašl(im 

v nedeljo, 18. avgusta, so na 
Vrhu nad Laškim praznovali 
krajevni praznik. Na ta dan so 
bili namreč med vojno inter
nirani vaščani, ustreljenih pa 
je bilo tudi 11 talcev. Na praz
nični prireditvi je nastopila 
godba na pihala, člani kultur
nega društva in šolska mla
dina. 

Praznovali so delovno, saj 
pFav te dni začenjajo z gradnjo 
Ceste Tra t^Trobn i dol. Pred
videvajo, da bo cesta že letos 
usposobljena za osebne avto
mobile, kasneje pa tudi za av
tobus, ki mu bo tako odprta 
nova proga oziroma omogočen 
krožni promet. 

V petek, 16. avgusta se je na 
Vrhu nad Laškim zaključil 
brigadirski vrtec, ki je trajal 
14 dni, vključeval pa je okoli 
50 otrok. Starši so bili z vrt
cem zadvoljni, saj so se otroci 
tu mnogo naučili, zgubili pa 
so tudi pretirano zadržanost 
pred vrstniki in tovarišicami, 
kar jim bo zelo koristilo pri 
vstopu v šolo. Zato si vaščani 
želijo, da Rdeči križ tudi dru
go leto organizira podoben 
vrtec. 

Mnogo manj pa manjka do 
zaključka del za vodovod v vas 
Leše, saj so že opravljena vsa 
zemeljska dela. pri katerih so 
vaščanom udarnikom poma
gali bigadirji zvezne mladin
ske delovne akcije Kozjansko 
85. Vodovod je za krajevno 
skupnost prav gotovo pomem

bna pridobitev, saj bo po njem 
pritekla pitna voda v 15 doma
čij. Brigada pa je pomagala tu
di pri melioracijah v Zigonu, 
kjer so tako pridobili nove tri 
hektare obdelovalne zemlje. 

KARMEN KNAVS 

V knjigarnah se je že pričela značilna gneča predšolskih dni. RADO PANTELIC 

Letos manj težav z učbeniici 
Knjigarne tioltro z a l o ž e n e , dobra tudi prodaja v šolab 

č e z dober teden se bodo 
učenci osnovnih in srednjih 
šol s težkimi torbicami na 
ramah zopet napotil i po 
znanje v hrame učenosti . 
Celjske knjigarne so zanje 
različno poskrbele. Pone
kod so dobro založeni s šol
skimi potrebščinami, dru
god pa bi zaman iskali dolo

čene stvari - predvsem uč
benike za nižje razrede os
novnih šol. 

V knjigarni Državne založ
be na Trgu V. kongresa vla
da že precejšnja gneča pri 
nakupovanju šolskih potreb
ščin. Z učbenik i so dobro za
loženi, t r enu tno manjka le 
Matemat ika za prvi in šesti 
razred osnovne šole. Učbeni
ka sta še v t isku, vendar upa
jo, da ju bodo do 1. septem
bra k u p c e m lahko ponudi l i . 
Z učbenik i za srednje šole pa 
- za razliko od lani - letos ni 
problemov. Knjigarna Dr
žavne založbe oskrbuje s po
t rebšč inami tri celjske sred
nje šole, na osnovnih šolah 
pa se letos pojavljajo s svoji
mi paketi . Zelo dobro so za
loženi tudi z l i teraturo za 
glasbene šole, saj lahko v nji
hovi knjigarni najdete vse 
glasbene izdaje Državne za
ložbe. 

Knjigarna Mladinske knji
ge na Stenetovi ulici ima tu
di letos levji delež pri oskr
bovanju šol z učbeniki , de
lovnimi zvezki in ostalimi 
šolskimi pot rebšč inami , saj 
oskrbuje v glavnem vse celj
ske in okoliške osnovne in 
srednje šole, ki to želijo. Po 
želji pripravijo tudi pake te s 
komple tom šolskih potreb
ščin za določene razrede. Ne
kaj p rob lemov imajo zaradi 
učbenikov, ki so še v t isku. 
To so p redvsem učbeniki za 
šesti razred osnovne šole. 
Manjka j im še Moj prvi atlas 
za tretji razred in Matemati

ka za prvi razred. Za srednje 
šolce učben ike v glavnem 
imajo, v t isku je le še delovni 
zvezek za geografijo za prv« 
in Matemat ika za četr te let 
nike. Upajo, da bodo do \ 
s ep tembra lahko zagotovil 
tudi te manjkajoče učbeni 
ke. Sicer pa je gneča pri njif 
že zelo opazna. V enem dne 
vu imajo tudi do 1800 kup 
cev šolskih potrebščin . 

Knjigarna Založbe Obzor 
ja n ima pogodb s šolam^ 
omejujejo se le na prodajo i 
njihovih prostor ih. Z zvezk: 
pisali in p o d o b n i m so dobr 
založeni, učben ikov pa ji'' 
zelo veliko manjka. Pri nj; 
je zelo težko dobit i učbenik, 
za nižje razrede osnovne š ' 
le, m e d t e m ko srednješoi 
tu ne bodo imeli problemo 
P rob l eme z učbenik i ima, • 
zaradi s labe dostave, učber.J 
kov j im hi tro zmanjka, nek-c 
pa j ih j e še v t isku. ^ 

Šolske po t rebšč ine - pre • 
vsem zvezke in p o d o b n o la-̂  
ko učenci kupijo tudi v b: 
govnici T, s p o n u d b o torbj 
pa so letos preseneti l i v Tk̂ j 
nini. Njihova prodaja na pi"'! 
s tem pr i tegne mimoidoče 
mars ikatera mamica prav tj 
kaj kupi torbico nadobudii'^ 
m u šolarju. )] 

Nakupova lna gneča v 
garnah se j e torej že začela; ^ 
g lavnem bodo učenci \aW 
v Celju našli vse pot rebno i 
v več knjigarn bo morda t-
ba pogledati . , 

I N E S D R A ^ 

Skrb z a črno zlato 
S premogom bo potrebno karseda varčevati 

čeprav dolgo vroče polet
je še traja, mnogi potrošni
ki že lep čas trkajo na vrata 
distributerjev s kurivom, 
kjer pa imajo nemalo težav 
s pogodbeno naročenimi ko
l ičinami premoga iz s loven
skih in bosanskih rudnikov. 
Ponekod so prodajo premo
ga omejil i na tri tone, kupci 
pa čakajo na črno zlato tudi 
po več mesecev. Kot vse ka
že, bo potrebno s kurivom 
tudi prihodnjo zimo karse
da varčevati . 

Pri Kovinotehni Celje 
smo izvedeli, da pred začet
kom kur i lne sezone ni več 
značilnih konic oziroma vrst 
za naročila, t emveč je pov
praševanje e n a k o m e r n o sko

zi celo leto. P rob lem je le ta, 
da vsem k u p c e m ne morejo 
ustreči , saj so j im na voljo 
manjše količine p remoga 
kot po pogodbah z rudniki . 
Iz velenjskega rudn ika so 
prejeli samo 80 ods to tkov 
naročenih količin (podatki 
veljajo do konca julija), iz 
Zasavja samo 66 odstotkov, 
iz bosansk ih rudn ikov le do
bro polovico in le iz Senove
ga za 46 ods to tkov več, kot 
g a j e bilo naročenega. To po
meni , da je bilo rjavega pre
moga 10 tisoč ton manj , lig
nita pa šest tisoč, zato veljajo 
omejitve prodaje: tri tone 
rjavega premoga, ali šest ton 
lignita, čakalna doba pa je 
kljub t emu dolga. Cene se gi
bljejo okoli 14 do 15 tisoč di
narjev za tono rjavega pre
moga in 8 tisoč din za tono 
lignita. 

S podobn imi težavami se 
srečujejo tudi pri Kri, kjer bi 
prav tako radi ustregli po
t rošnikom, a prejmejo iz Za
gorja le okoli 150 ton rjavega 
premoga na mesec in iz Tito
vega Velenja nekaj več kot 
300 ton na mesec . Prodal i pa 
bi ga lahko tri do štirikrat 
več. Cene so tudi pri Eri pri
bližno enake . Kako bo do 
konca leta. pa si pri Eri ne 
upajo prerokovat i , saj kl jub 
pr i t i skom na sve strani in 
rudn ike ne dobijo zaželene 
količine premoga. Potrošni
ki sprašujejo tudi po brike-
tih iz uvoza, ki pa j ih tudi ni 
na voljo. 

V tozdu Dom Dravinjski 
dom S lovenske Konjice pro
dajo na leto 4 do 5 tisoč ton 
premoga in se tudi že kaže 
primanjkljaj. P r e m o g doba
vljajo p reko Kovinotehne , 
S m r e k e iz Maribora in 
d i rek tno iz Banovičev in Tr
bovelj. P red k ra tk im so pre
ko občine seznanili potrošni
ške svete v konjiških krajev
nih skupnos t ih o težavah s 

kur ivom in priporočili ku 
pcem, da omejijo naročili 
rjavega p remoga do tri tone 
Največja gneča za naročila ji 
bila prav v poletnih mesecih 
do 19. julija, ko s e j e premo| 
podražil za 18 ods to tkov. To 
na rjavega p remoga velja pi 
Dravinjskem d o m u okoli l; 
t isoč dinarjev, lignita pa 8 ti 
soč dinarjev. V sedmih me 
secih leta so prodali 2500 toi 
premoga, do konca leta na 
bi ga 4500 ton. Dolgih čakal 
nih dob v konjiški občini ni 
Pot rošnik dobi naročeni pre 
mog prej kot v enem me 
secu. 
MATEJA P O D J E D 

Priprave na 
volitve 

Velenjčani bodo začeli 2 
resnejšimi pripravami na 
vo l i tve šele septembra, kei 
bi bilo l e t o med letnimi do 
pusti težko izvedljivo. Naj
več težav pričakujejo pri 
postopku kandidiranja, ko 
bo treba posamezne kandi
date vprašati ali so funkcije 
za katere so predlagani tudi 
pripravljeni sprejeti. 

Zaenkra t so z evidentira 
njem končali že v vseh toz 
dih velenjskega rudn ika lig 
nita in v večini tozdov Gore 
nja. med tem ko bodo v kra 
jevnih skupnos t ih evidenti 
rali sep tembra . Ob tem velu 
zapisati, d a j e med kandidat 
veliko novih imen in da me 
njimi prevladujejo mlad 
Socialist ična zveza pripre 
vlja tudi vrsto s p r e m e m b v 
skupšč inah samoupravnih 
interesnih skupnost i , s kate
r imi bodo skušali rešiti pro 
blem pomanjkanja dclcga. 
tov in doseči, da bodo dele-| 
gati bolje poznali problema-i 
t iko, o kateri bodo razpra-j 
vljali. V. E, 



Brez temeljitih organizacijsiiili in 
tudi Icadrovslcih sprememb ne bo šlo 
splošna banka je devizno blokirala Emo. TuUi dinarska blokada? 
(zffuba Ema ob polletju, ki znaša 336 mil i jonov dinarjev, 
nekoliko manjša kot je kolekt iv predvideval pred mese-

* dni in za približno 100 mil i jonov manjša kot v prvem 
*oniPsečju. Zato celjski izvršni svet na izredni seji, ki je 
-la konec prejšnjega tedna, ni razpravljal o uvedbi 
'Lepa družbenega varstva. Doseženi rezultati gospodar-
aia p3 vedno manjši od načrtovanih. V kolekt ivu 

•orajo zaradi tega ocenit i odgovornost za neizpolnjeva-
je načrtov, kar pomeni , da brez kadrovskih sprememb v 
'iiiu ne bo šlo. Emo mora še v tem tednu pripraviti tudi 
»balans gospodarskih načrtov, medtem ko mora biti 
jjacijski program izdelan do 31. oktobra. O nadaljnji 

godi tega 3000 č lanskega celjskega kolekt iva pa bo danes 
ozpravljal tudi izvršni odbor Ljubljanske banke Splošne 
lanke Celje. 
j^ar zadeva organizacijske 

Q l<adrovske s p r e m e m b e je 
ĵ i-šni svet ocenil, da brez 
(jih Emo v bodoče n e bo 
pogel uspešno gospodari t i , 
franci Gazvoda, glavni di-
gĵ tor Ema, j e v zvezi s t em 
lejal. da brez atrakcij gotovo 
,e bo šlo, čeprav je to v t em 
renutku še najmanj po-
nembno. Veliko važnejše 
otto. kdo bo moral kolekt iv 
apustiti je n a m i e č vpraša
je, kako bodo kad rovske 
premembe izpeljane. Ni do-
olj. da v kolekt ivu razrešijo 
; nekatere izmed vodi ln ih 
lelavcev, t emveč morajo iz-
eijati kadrovske s p r e m e m -
le na vseh ravneh . V na-
protnem pr imeru bodo vod-
t\eni in drugi delavci, ki so 
rav tako odgovorni za neiz-
olnjevanje dogovorjenih 
lačrtov. še naprej delali ru-
insko in po že zastarelih ša-
ilonah. S t em pa se takoj po-
lavi vprašanje, kje naj E m o 
lobi ustrezne kadre , kajti ni 
tovolj nekoga le zamenjati , 
tmveč mora biti ta drugi tu
li boljši od svojega p redhod-
ika. 
Rebalans gospodar skega 

ačrta bo 'pokaza l , ali l ahko 
Imo ob k o n c u leta posluje 
ozitivno ali ne . V kolek t ivu 
lenkrat zagotavljajo, da j e 
Dslovanje brez rdeč ih šte-
Uk izvedljivo za vse tozde 
izen za tozd Kotli. V kol ikor 
(mu ni tako, kar bo znano 
! prihodnji t eden , bodo po 
»ej verjetnosti po t rebn i še 

doda tn i ukrepi , venda r izvrš
ni svet zaenkra t o njih ni raz
mišljal. 

Priporočilo za 
likvidnostno podporo 

Izvršni svet je med d rug im 
tud i pr iporočal o rganom 
Ljubl janske b a n k e Sp lošne 
b a n k e Celje, da naj d o d a t n o 
l ikv idnos tno p o d p r e E m o 

pod čim ugodnejš imi pogoji, 
čeprav se je b a n k a že pred 
mesecem dni , na osnovi ana
lize Službe d ružbenega knji
govodstva odločila, da E m a 
ne bo kredit irala, če kolekt iv 
ne bo posloval brez izgube in 
če se ne bodo zna tno izbo
ljšali tud i ostali kazalci po
slovanja. T r e n u t n o je Sploš
na b a n k a Celje E m o devizno 
blokirala, m e d t e m ko bo o 
dinarski b lokadi razpravljala 
danes . Izvršni svet ocenjuje, 
da je d inarska b lokada E m a 
nesmot rna , ker bi moral i v 
tem pr imeru delavci prepro
sto oditi domov , za ponovn i 
zagon tovarne pa bi bila po
t rebna veliko večja sredstva. 
Kot že rečeno, odloči tev ban
ke še ni znana, od poslovod
nih delavcev b a n k e smo za
enkra t zvedeli le to, da so 
pripravljeni kredi t i ra t i vse 
članice, ki bodo skuša le po
magat i E m u iz sedanj ih 
težav. 

Vprašanje osebnih dohod
kov za mesec avgus t j e reše
no, kako pa bo z izplačilom 
le-teh v mesecu sep tembru , 
pa je odvisno od današnje 
odloči tve izvršnega odbora 
Splošne b a n k e Celje in od 
njenih članic. 

Da so doseženi rezultati bi
s tveno pod zastavljenimi ci
lji, niso krivi le objekt ivni 
vzroki, kot j e na p r imer pa
dec k u p n e moči prebivals tva 
ali nedavni u k r e p zveznega 

Vrednostno so v kolektivu 
dosegali 98 odstotkov načrto
vane proizvodnje, količinsko 
pa le 90 odstotkov. Prodaja je 
bila dosežena 99 odstotno, na
črtovani izvoz pa so v kolekti
vu dosegli le 78 odstotno. Pri 
tem je bistveno manjši izvoz 
na konvertibilno področje, ki 
znaša le 76 odstotkov načrto
vanega izvoza. Izvoz na kli
rinško področje je 100-odsto-
ten. Uvoz so v kolektivu izpol
nili 106 odstotno, od tega so 
uvozili iz konvertibilnega po
dročja 127 odstotkov, iz kli
rinškega področja pa 93 od
stotkov. Čeprav na videz ne 
gre za velika odstopanja od 
načrtovanih ciljev, razen pri 
izvozu, je izvršni svet ugoto
vil, da letošnji gospodarski 
načrti Ema niso več doseglji
vi. Ob tem je treba namreč 
vedeti, da so bili zastavljeni 
cilji pogoj za pozitivno poslo
vanje kolektiva. Da so cilji 
več kot smeli pa so v Emu 
vedeli že takrat, ko so si jih 
zastavili. 

izvršnega sveta o vračanju 
cen nekater ih proizvodov na 
februarsko raven, t emveč 
gre tudi za vrs to subjektiv
nih razlogov. Izvršni svet je 
tako ocenil, da vods tvo ko
lektiva kljub izrednim poo
blastilom, ki j ih je prejelo 
maja od s amoupravn ih orga
nov, ni uspelo v zadostni me
ri mobilizirati kolekt iva za 
doseganje načr tovan ih ci
ljev. V kolekt ivu zaradi tega 
na vseh ravneh ocenjujejo 
odgovornost za nedoseganje 
zastavljenih ciljev, celovito 
oceno odgovornos t i pa bo 
pripravila part i jska konfe
renca Ema. 

VILI E I N S P I E L E R 

nodatno združevanje 
za Javno tehtnico 

v Šentjurju na železniški 
postaji že nekaj časa dela 
javna tehtnica, ki pa ni do
volj izkoriščena. 

Večje šent jurske de lovne or
ganizacije, kot je na pr imer 
Alpos, še vedno uporabljajo 
celjsko tehtnico. Komunal 
no obr tno podjetje iz Šen
tjurja, ki j e tehnico postavi
lo, sedaj ugotavlja, da bo za 
njeno dokončno uredi tev in 
nadaljnje delo po t rebno do
da tno združevanje sredstev. 
O tej zahtevi je na svoji zad
nji seji spregovori l tudi šen
tjurski izvršni svet. 

Za tehtnico so v začetku 
zbrali 1.2 mili jonov dinarjev, 
s kater imi so kupil i tehtnico. 

za gradbeni del pa je Komu
nalno podjetje najelo 2,7 mi
lijona din kredi ta . Podjetje je 
že nekaj časa v težki finančni 
situaciji in je ob polletju za
beležilo izgubo. Zato menijo, 
da sami ne bodo zmogli pla
čevati kredi ta in visokih 
obresti , po t rebna pa bi bila 
še neka te ra manjša uredi tve
na dela okolice j avne tehtni
ce. V ta n a m e n naj bi delov
ne organizacije združile 
okrog 4 milijone dinarjev, 
vendar se na seji izvršnega 
sveta s t em niso strinjali. Me
nili so, da naj se vsako leto 
ugotavlja razlika med do
hodki , k i j i h pr inaša tehtnica 
in neplačanimi anui te tami in 
se šele nato sklepa o dodat
n e m združevanju sredstev. 
K o m u n a l n o obr tno podjetje 
pa mora poskrbet i za to, da 
bo tehtnica čim bolj izkoriš
čena. 

TC 

'Bšernova obnovljena pred rokom 
^ dobro organizacijo dela pa tud i d o b r o p redpr ip ravo del 
"delavcem tozda Ceste-kanalizacije celjske K o m u n a l e 

Pelo Preše rnovo ulico v Celju uredi t i pol meseca pred 
Rok za ured i tev zgornjega ustroja ulice je bil 31. 

?^st, t lakovanje pa so zaključili prejšnji t eden . V t em 
t̂̂ u so opravili še zakl jučna dela, fugiranje rež m e d granit-

kockami, delavci Elekt ra pa so priključili j avno raz-
J^ljavo. 

"ieli so pričeli 27. julija, ter v prv ih pe t ih d n e h delali 
P^kinjeno, 24 u r d n e v n o , kasneje pa 16 u r dnevno . Uredi-
' Prešernove ulice j e stala 20 mili jonov dinarjev, od tega 
'"'̂ ji ustroj 12 milijonov, vodovodni , PTT, plinski, e lektro 
°̂ âli hišni pr ikl jučki pa 8 mil i jonov din. Poleg delavcev 
iP Ceste-Kanalizacije so se s p ravočasno opravl jenimi 
l^zkazali tudi delavci tozdov Vodovod in P l inarna ter 
'̂̂ tra in PTT. Izvajalcem se je mudi lo tudi zato, ker bi v 

;^^ru z a m u d e pri obnovi ul ice plačali odškodn ino organi-
ki imajo v Preše rnov i svoje t rgovine in lokale. Ker 

Ij- dogovorjene obveznost i ni bilo, globe.ki bi znašala 
J^fi in pol dinarjev dnevno , ni bilo t reba plačati . 

R. P A N T E L I C 

Razpis za inovatorje leta 
Konec meseca bo potekel rok razpisa za inovatorja 

leta, ki ga je razpisala občinska raziskovalna skup
nost S lovenske Konjice v okviru svojega rednega 
programa, ki temelji prav na razvoju inovacijske 
dejavnosti . 

Letos, ko po teka dese t let pospeševanja inovatoi-
skega dela, bo še tol iko bolj s lovesno. O b obč in skem 
prazniku bodo podelili d e n a r n e nagrade in priznanja 
»12. oktober« in pripravil i razstavo inovacijskih dosež
kov skozi to desetletje. Druš tvo inovatorjev je že ime
novalo iniciativni odbor za pr ip ravo slovesnost i ob tej 
priložnosti . Razpis za inovatorja leta so prejele vse 
de lovne organizacije v občini , objavljen pa j e bil tud i v 
obč inskem glasilu. Kand ida t e lahko prijavijo de lovne 
in družbeno-pol i t ične organizacije, s t rokovna društva, 
delavski sveti in tudi posameznik i . M P 

Med krvodajalci največ rudarjev 
v Ti tovem Velenju je bi la pred kratkim že druga enod

nevna krvodajalska akcija, ki se je je udeleži lo 576 krvo
dajalcev. Med njimi je bilo 500 rudarjev, ki so že leta nazaj 
najbolj vestni krvodajalci . 

Se večji obisk pričakujejo Velenjčani jesen i (kri naj bi 
dalo prek 1500 krvodajalcev), ko b o d o organizirali trod-
nevno akcijo odvzema krvi. Velenjčani ob t em upajo, da 
bodo iz l jubljanskega zavoda za transfuzijo krvi poslali šte
vilčnejšo ekipo, t ako da ne bo t reba čakat i na odvzem krvi 
tako dolgo kot doslej . L. O J S T E R Š E K . 

Nimajo praznika 
Občane v krajevni skup

nosti Šmarje že lep čas zani
ma, zakaj nimajo svojega 
krajevnega praznika, kar bi 
se za tako vel iko krajevno 
skupnost, ki je obenem ob
činsko upravno središče, tu
di spodobilo. Zakaj je tako 
in kako kaže v bodoče? 

Pred leti, ko so na območ
ju sedanje občine Šmarje pri 
Je l šah obstajale kar tri (kraj
ši čas celo štiri) občine, in to 
Šmarje, Rogaška Slatina, 
Kozje in Rogatec, so krajani 
Šmarja praznovali občinski 
in krajevni praznik obenem. 
Ko pa je iz t eh občin nast la 
ena sama, občina Šmarje pri 
Je lšah , je bil določen tudi 
nov d a t u m občinskega praz
novanja, 9. sep tember . S t em 
je krajevna skupnos t izgubi
la svoj praznik. 

O t em p rob lemu so razpra
vljali že na številnih sejah 
skupšč ine krajevne skupno
sti Šmarje, toda do dokon
čne odločitve še ni prišlo. 
Delegati se namreč niso mo
gli zediniti glede d a t u m a 
krajevnega praznovanja. V 
mislih imajo p redvsem 7. ali 
8. avgust , ko so se v Šmarju, 

v času NOB, odvijale 
p o m e m b n e j š e par t izanske 
akcije. Letos bodo zadevo re
šili p o d o b n o kot prejšnja le
ta in se vključili v praznova
nje občinskega praznika. 
Vse akt ivnost i bodo torej 
osredotočil i na čas okoli 9. 
sep tembra . Do konca leta se 
bodo v skupščin i krajevne 
skupnos t i , t ako vsaj zagota
vljajo, dogovorili za točen in 
dokončen d a t u m praznova
nja krajevne skupnos t i 
Šmarje. 

M. A. 

Butik j 
Črna mačka ^ 
TT Prebold j 
omogoča nakup 

unikatnih 
konfekcijskih 
izdelkov 

namenjenih izvozu,; 
po nižj ih cenah. \ 
Kupite lahko tudi.i 
vse druge izdelke* 
te tovarne. 1 

POGLED V SVET S k o v j n o t e h n p 
Nevznemirljive volitve 

Piše Jože ŠircelJ 

Dan pred iranskimi predsedni
škimi volitvami je kazalo, da jim 
bo vtisnil pečat iraški letalski na
pad na otok Karg, glavno iransko 
izvozno pristanišče za nafto. Urad
ni Bagdad je namreč sporočil, da so 
iraški »letalski orli« povsem razde
jali Karg. Napad je vsekakor bil 
hud in neodvisne cenitve govore o 
dveh petinah poškodovanih na
prav, drugi pa pripominjajo, da je 
osem iraških letal v dveh valovih 
poškodovalo glavne naprave na 
starem terminalu, ki da je vseeno 
manj pomemben za izvoz nafte kot 
novi terminal. 

Uradni Teheran napada skoroda 
ni omenil, poročal je le, da so se
strelili eno iraško letalo (kar je 
Irak zanikal). 

Kakor koli že, volitve so minile, 
na volišča je prišlo 2,5 milijona vo-
lilcev manj kot na prejšnjih voli
tvah, čeprv se je število volilnih 
upravičencev medtem povečalo. Iz

med treh kandidatov je premočno, z 
85 odstotki glasov zmagal doseda
nji predsednik iranske republike 
Ali Hamnei. S tem je bila poudarje
na tudi kontinuiteta sedanjega 
vodstva, ki krmari islamsko repu
bliko skozi viharje pet let trajajoče 
vojne z Irakom, nemire v iranskem 

delu Kurdistana in gospodarske te
žave. 

Svet varuhov revolucije, poseb
no telo, ki nadzoruje (med drugim) 
kandidate na volitvah je izmed 50 
prijavljenih kandidatov odobrilo 
tri. Razen Hamneija še bivšega tr
govinskega ministra Ovladija in 
islamskega teologa Kašanija. j 

Kot je bilo pričakovati, ni bila 
odobrena kandidatura Mehdija Ba-
zargana, prvega predsednika iran
ske vlade po strmoglavljenju šaha 
Reze Pahlavija. Bazargan, ki vodi 
edino še kolikor dovoljeno opozi
cijsko »gibanje za svobodo«, se je 
pred volitvami zavzel za mirovna 
pogajanja z Irakom o koncu vojne. 
Takšno stališče je v popolnem na
sprotju s stališčem vrhovnega ver
skega in posvetnega voditelja Ho-
meinija, da se je treba vojskovati 
vse dotlej, dokler Iran ne zmaga. 

Visoka zmaga Ali Hamneija je 
vseeno nižja od tiste 1981. leta, ko 
je bil izvoljen za predsednika repu
blike s 95 odstotki oddanih glasov. 

Tik pred volitvami je Teheran^ 

obdolžil iraške oblasti, da so skuša
le poslati v Iran svoje agente, ki naj 
bi povzročili nerede med volitva
mi, da pa so jih vse bodisi prijeli ali 
pobili. 

Vojna z Irakom je - čez dober me
sec dni bo že pet let, kar je izbruh
nila - slej ko prej glavna iranska 
skrb. Iraški napad na otok Karg je 
dvojni udarec: prvič, vsaj začasno 
je prizadet izvoz iranske nafte (mi
lijon do poldrug milijon sodov 
dnevno), in drugič, s tem je bila 
demantirana trditev, da je iranska 
protiletalska obramba Karga tako 
dobra, da otoka iraško letalstvo ne 
more uspešno napasti. Podobno kot 
šibka protiletalska obramba Tehe
rana ob iraških napadih pred mese
ci, tudi napad na Karg kaže na po
manjkljivosti iranskega letalstva, 
ki mu očitno manjka nadomestnih 
delov za sicer dokaj moderna letala 
ameriške izdelave, nabavljena še 
za časa šaha. 

In tako tudi po predsedniških vo
litvah položaj v bistvu ostaja ne
spremenjen. Vojno nadaljujejo v 
znamenju občasnih večjih letal
skih napadov ali spopadov na kop
nem, pri tem pa ni nobenih zna
menj, da bi obstojala vsaj minimal
na obojestranska pripravljenost na 
pogajanja o prenehanju sovraž
nosti. 



»Bolle in več delamo«, pravijo v Boru 
Ugodni rezuitati se nadaljujejo tudi ob polletju 

v Boru v Laškem so še 
vedno zadržani v izjavah o 
dolgoročnih napovedih go
spodarskih gibanj . Direktor 
Oto Rak meni, da so sicer 
najhujši časi za njimi, sedaj 
pa je napočil čas, ko morajo 
dosežene pos lovne in flnan-
čne rezultate utrditi in šele, 
ko bodo ti enako uspešni 
skozi daljše časovno obdob
je, bodo lahko govori l i o po
polni »ozdravitvi« tega ko
lektiva. 

V Boru se nadaljujejo 
ugodna gospodarska gibanja 
iz čet r t le tnega obdobja , ko 
so prvič. Odkar so bili v izgu
bi, ki so ji sledili sancijski 
p rogrami in lani celo u k r e p 
d ružbenega varstva, poslo
vali pozit ivno z 19 mil ioni di
narjev os tanka d o h o d k a . Ob 
polletju so os tanek d o h o d k a 
povečali še za 200 t isoč din 
za 21 mil ionov dinarjev pa se 
je nabra lo s reds tev za aku
mulacijo. 
»V Boru s m o začeli d r u g a č e 
delati,« enos tavno utemel ju
je te u s p e h e d i rek tor Oto 
Rak. »Večja j e de lovna disci-

•plina, ljudje več in bolje de
lajo, k čemer je p r ipomoge l 
tudi boljši pravi lnik o nagra
jevanju po delu. P r e t e h t a m o 
vsako poslovno potezo in 
izločimo t iste, ki n e dajejo 
ustreznih e k o n o m s k i h učin

kov. Tudi neka te re pol proiz
vode smo začeli izdelovati 
sami, kot na p r imer op leme
ni tene iverne plošče, ker 
smo ugotovili , da j e to za nas 
ceneje kot če j ih k u p u j e m o 
od specializiranih proizva

jalcev.« 
Sanacijski p rog ram Bora 

ne vsebuje poglavij o pre
s t ruktur i ranju , reorganizaci
ji in podobn ih vel ikih spre-
mebah , ki nujno zahtevajo 
tudi velika s reds tva v nove 

investicije. V Boru so spoz
nali, da je njihova osnovna 
proizvodna usmer i t ev pra
vilna, vendar morajo stro
kovno in p rev idno pre tehta t i 
vsako poslovno potezo, zato 
so si delo razdelili in bolje 
organizirali tud i s pomočjo 
novih s t rokovnih kadrov. 
Višji osebni dohodk i , s t imu
lativni pravilnik o nagrajeva
nju po delu in še nekater i 
drugi ukrp i pa so vplivali na 
večjo de lovno discipl ino in 
večjo učinkovi tos t . 
VIOLETA V. E I N S P I E L E R 

Celotni prihodek se je v primerjavi z lanskim pol letjem 
povečal za 116 odstotkov, čisti dohodek za 149 odstotkov, 
kar je za tretjino več kot so načrtoval i . Osebne dohodke so 
v tem času povišal i za 103 odstotke. Vrednost izvoza v 
dinarjih so povečal i za 118 odstotkov in če od tega odšte
jejo inflacijo, ki je v tem obdobju znašala 70 odstotkov, je 
48 odstotkov vendarle zelo dober presežek. 

Tekstilna tovarna Prebold 
dobila mednarodni Icredit 
Dva milijona dolarjev za posodobitev predilnice 

Tekst i lna tovarna iz Pre
bolda je ena izmed naših 
dvanajst ih tekst i lnih to
varn, ki j im je mednarodna 
flnančna korporacija IFC 
pravkar odobrila kredit za 
uvoz opreme v vrednosti 
dva milijona dolarjev. 
Pri tem, kater i tovarni bodo 
odobrili posojilo, je bilo se
veda zelo p o m e m b n o , kako 
tovarne poslujejo in kakšn i 
so izvozni rezultati , pomem
bno pa je bilo tudi to, kako 
so tovarne poslovale nekaj 
let nazaj. 

Za p rebo ldsko tekst i lno 
tovarno je znano, da dobro 
posluje in da dosega dobre 
izvozne rezultate. Posojilo 
bo morala tovarna vrnit i v 
deset ih letih, s t em da se za
četek odplačevanja odloži za 
tri leta, posojilo pa bodo pla
čevali po fiksni osem do de
vet in pol odstotni obres tni 

meri . Denar , oziroma posoji
lo, bodo preboldsk i tekstilci 
nameni l i za n a k u p štiridese
tih strojev iz Švice in Zvezne 
republ ike Nemčije, s kateri
mi bodo opremih predi lnico. 
Gre za stroje, ki so t r enu tno 
na sve tovnem tržišču najso

dobnejši , z njimi pa se bo 
p roduk t ivnos t povečala za 
več kot polovico. Prve stroje 
bodo začeli mont i ra t i že čez 
dva meseca, čez eno leto pa 
bo naložba v predi lnico tudi 
končana . 

J A N E Z V E D E N I K 

Sušilnica V Bohorju - ena najmodernejšili 
Konec septembra bodo v 

Bohorju odprli novo sušil
nico za rezan les s 520 kubič
nih metrov zmogljivosti . To 
bo ena najmodernejših to
vrstnih suši lnic pri nas in je 
skoraj v celoti domače izde
lave. 

P r e d r a č u n s k a v rednos t za
njo znaša 5 milijonov dinar
jev. P o m e n i začetek novega 
proizvodnega p rograma Bo-

horja, ki v tem času pripra
vlja projekte za izdelovanje 
masivnega hras tovega pohi
štva, ki bi bil p redvsem na
menjen izvozu. Suši lnica pa 
je pogoj, da bodo imeli kvali
te tno sušen hrastov les. 

Hkrat i so morali preuredi t i 
toplotno postajo, saj vso 
energijo, ki je po t r ebna za 
proizvodnjo, pridobijo sami 
z lesnimi odpadki . Ker sušil

nica v začetku še ne bo dela
la za po t rebe novega proiz
vodnega programa, bodo su
šili les za različne naročnike . 
Povpraševanje po tovrs tnem 
lesu j e namreč pri nas veliko, 
zato sušilnica ne bo brez de
la. Ker bo ena najsodobnej
ših, bo hkrat i služila kot učni 
in demonst rac i jski objekt. 

V Bohorju pa bodo k m a l u 
končali tud i z deli na prizid

ku up ravne zgradbe. Gle 
na v e d n o večji obseg pro 
vodnje in nove zahteve ] 
delu skupn ih služb, so sec 
ločili razširiti sedanje st; 
pros tore . S pr iz idkom bo 
pridobil i prostor za avtom 
sko obdelavo podatkov, 
pritličju pa bo razstavni i 
viljon njihovih izdelkov, 
j ih več inoma prodajajo 
tujih trgih. 

V žalski občini največja izguba 
V mlekarni 

z izgubo so v žalski občini v polletju poslovali 
štiri organizacije združenega dela. Daleč največja j( 
bila izguba v regijski mlekarni v Arji vasi , saj j( 
znašala skoraj 420 mil i jonov dinarjev, v Hmezadov 
delovni organizaciji gost instvo-turizem je izgub; 
znašala 25 mil i jonov, v Ingradovem tozdu Gradben; 
operativa v Žalcu nekaj manj kot dvajset milijonom 
dinarjev, v Dravskih elektrarnah Maribor v tozdi 
Elektroprenos Podlog pa dobrih osem mil i jonov dj 
narjev. 

V H m e z a d o v e m gost ins tvu in tu r izmu pravijo, dj 
imajo izgubo p r e d v s e m zaradi hotela Gold ing v Žalcu 
saj je bilo stanje ob p revzemu hotela neure jeno, kar še 
zlasti velja za kad rovsko področje . To j e vplivalo na 
slabšo kakovos t dela in zmanšanje p rometa . Visoke sc 
tudi obrest i za obra tna sredstva, b i s tveno pa so se 
povečale_tudi cene vhodn ih materialov. V Ingradovem 
tozdu v Žalcu so bili zaradi pomanjkanja del prisiljeni 
prevzemat i dela pod težjimi pogoji. Gre za tako imeno 
vane pogodbe na fiksno ceno in ključ. Tako je priha 
jalo do razkoraka m e d dan imi avansi in podražitvami 
na t rgu g radbenega mater iala ob hkra tn ih visokih 
obres tn ih merah . V E lek t rop renosu sta dva osnovna 
vzroka za izgubo: poras t s t roškov in manjši prihodek 
kot so ga načrtovali , sicer pa j e to znači lnost nasploh v 
našem e lek t rogospodars tvu . So pa izgubo že pokril i ii 
rezervnih sredstev. Vzrokov za izgubo v mlekarn i je 
več. Naložba j e nedokončana . P r e d v s e m to velja za 
tisti del pro izvodne linije, kjer bi lahko proizvajali 
mlečne izdelke, ki so d o h o d k o v n o zanimivi . Povečalo 
se j e na ložbeno vzdrževanje, tu so plačila deviznih 
st imulacij , zmanjšala s e j e k u p n a moč, izredno so pora-
stle obrest i za obra tna s reds tva in nenazadnje velja 
omeni t i plačila obrest i za k red i t e za obra tna sredstva. 

J A N E Z VEDENIK 

Uniorjevo povabilo 
v Črešnjice 

v sklopu turistične ponudbe RTC 
Unior od konca minulega leta spet go
stoljubno odpira vrata zidanica v 
Črešnjicah nad Frankolovim. 

Nekdaj priljubljena izletniška točka 
Celjanov in okoličanov od koder je lep 
razgled na slikovito vas, prek številnih 
vinogradov vse tja do Savinjskih Alp, 
ima na voljo tri restavracijske sobe s 30 
sedeži, kmečko sobo z 20 sedeži in 
prehodno sobo s 17 sedeži. Mična je 
tudi velika pokrita terasa za 30 gostov 
in še ena pred samim objektom z več 
kot 60 sedeži. 

Pred zidanico je tudi lepo urejeno in 
dovolj veliko parkirišče, do koder vodi 
lepa, pred kratkim obnovljena cesta. 

Zidanica je s svojo ponudbo zanimi
va predvsem za zaključene družbe, po
slovna kosila. Nudi mir, domačnost, na 

željo gostov pa tudi razvedrilo s ple
som in glasbo ter piknike, ki jih organi
zira RTC Unior tudi za svoje hotelske 
goste. Za dobrodošlico vas bodo v zi
danici pozdravili z domačim borovni-
čevcem in postregli s pristnimi speci-
aliletami kot so: domači kruh, šunka z 
zaseko, odojek. jagnječevina. postrvi, 
gobova juha in še kaj. 

Zidanica Črešnjice obratuje vsak 
dan od 12 do 22. ure, po potrebi tudi 
dlje. 

Zavrtite telefonsko številko: 772-
116, 

Tudi V odpadkib so devize 
Dober začetek Surovine v Hajnskem 

Surovina Maribor, temelj
na organizacija iz Celja, ima 
svojo poslovno enoto tudi v 
občini Šmarje pri Jelšah, v 
Hajnskem, kjer je zaposlenih 
šest delavcev. Dobra organi
zacija dela v tej enoti obeta 
lepe rezultate poslovanja. 

O dovozu surovin oziroma 
odpadnih materialov imajo 
sklenjene pogodbe s številni
mi delovnimi organizacijami 
na Šmarskem. To so Steklarna 
Boris Kidrič iz Rogaške Slati
ne, temeljna organizacija šen
tjurskega Bohorja v Mestinju, 
tozd Gorenje Rogatec, Vital 
Mestinje. Mercator Jelša 
Šmarje. Zdravilišče Rogaška 
Slatina. Hmezad. tozd Kovi-

narstvo Šmarje in druge. Od
kupne cene za družbeni sektor 
so dogovorjene s pogodbami, 
za zasebni sektor pa so različ
ne, odvisne od vrste materi
alov in kakovosti. Za kilogram 
papirja odštejejo v Hajnskem 
od 7 do 15 dinarjev, za železo 
2,5 do 10 dinarjev, za kilogram 
barvastih kovin od 40 do 270 
dinarjev, steklo odkupujejo po 
80 par za kilogram in gumo po 
50 par. 

Odpadni material, ki ga v 
Hanjsko pripeljejo delovne or
ganizacije ali občani, v Surovi
ni najprej sortirajo in izločijo 
neuporabno, nato kose železa 
in barvastih kovin razrežejo na 
dimenzije, ki so določene v po

godbah, nato pa te komade 
žijo v pakete. Pakete stisnje: 
ga papirja, železa in barvaš 
kovin prodajajo sirom po S 
veniji in še izven republiši 
meja. Največji kupci so Že 
zarna Store, Sladkogori 
tozd Ceršak, Mariborska liv 
na, Eksoterm Kranj, Pironif 
Bečko in drugi. V Hanjsk 
so prepričani, da se bo mn 
kupcev stalno širila, odpa( 
steklo pa bodo v bodoče ti 
izvažali. 

V poslovni enoti Surovin 
Hajnskem so imeli ob tričf 
letju še izgubo, ob polletju 
so bili rezultati poslovanji 
tako dobri, da sedaj, names 
izgubi, govorijo o »dobičku 

MARJELA AGB 

Kovinarjev skok na tuje 
v Vitanju obnavljajo staro kovaču i co 

Kovinar Vitanje se je lani s 
stotimi prešami priključil 
ostalim izvoznikom v konji
ški občini. Približno tolikšno 
količino preš bodo izvozili tu
di letos. Na tuje naj bi v pri
hodnje prodajali tudi odkov-
ke in odlitke, o čemer že teče 
beseda s tujimi partnerji. 

V Kovinarju, kjer je zaposle
nih nekaj manj kot sto delav
cev, izdelujejo odkovke za 
traktorsko, elektro in strojno 
industrijo ter mehanične, hi
dravlične in električne preše. 
Slednje so najbolj zaželene na 
zahtevnem tujem tržišču. Vseh 
skupaj naredij na leto okoli pet 
tisoč. Večina jih ostane na do
mačem trgu, ki pa postaja tudi 
vse bolj zahteven, konkuren

čni boj pa neizprosen. Kovinar 
ima tržišče po vsej Jugoslaviji, 
razen v delu Srbije in Črne go
re. Za čimboljšo kakovost iz
delkov se je delovna organiza
cija iz Vitanja povezala s stroj
no fakulteto v Ljubljani, kjer 
izdelujejo nove programe za še 
neraziskana tržišča, kjer želi 
Kovinar s prodajnimi hišami 
skleniti ustrezne pogodbe. 

Zanimivo sodelovanje se 
prepleta tudi med Kovinarjem 
in Dinosom iz Ljubljane, ki da
je surovine za prelivanje odlit
kov. Ti gredo nato v železarno. 
Kovinar je sklenil z Dinosom 
pogodbo o dolgoročnem sode
lovanju, ki se je že na začetku 
izkazalo za dobro. Prav v tem 
času pripravljata Kovinar in 

Dinos nov proizvodni 
gram, ki ga bodo skupi 
nancirali. To poslovno te.' 
no sodelovanje je Kovir-
zagotovilo surovine na po -̂' 
ju barvnih kovin, ki jih v J 
slaviji primanjkuje. Gre P' 
vsem za baker, aluminij 
bron. 

V Kovinarju prav v tem' 
obnavljajo tudi kovač" 
kjer bodo dva zastarela st 
zamenjali z novimi. Nal* 
bo veljala 5 milijonov dinai 
Pomembno pa je, da se bo 
večala produktivnost v ko*j 
niči. tudi kakovost izdelko* 
da bodo na novo zaposlili^ 
lavcev. Dela bodo končan^ 
konca oktobra. , 1 

MATEJA POV'] 



V novi blagovnici v Radečah 
še slaba oskrba s sadjem 

i Radečani so z novo bla-
i £ovnico zadovoljni, saj so jo 
, pričakovali več let. Kljub 
, bojaznim delavcev v bla

govnici, da ne bo dovolj 
I prometa, da se bodo ljudje 

stežka navadil i na nov na-
fin nakupovanja - da na 
enem mestu dobijo vse - so 
tudi oni zadovoljni, ko ugo
tavljajo, da so se Radečani 
in okoličani navadil i kupo
vati v novi blagovnici tudi 
tisto, po kar so še pred ne-
liaj meseci hodil i v Celje ali 
Sevnico. 

»Z vsem pa le n i smo zado
voljni«, pravi poslovodkinja 
Nada Kralj, »gre to pred
vsem na naš rovaš, saj je 
oskrba dosti slabša kot ob 
otvoritvi. Zaman si prizade
vamo, da p r idemo pravočas
no do naročenega blaga, ker 
zatajijo naši dobavitelji . Ta
ko se vse pogosteje dogaja, 
da od naročenih art iklov pra
vočasno dob imo le slabo po
lovico. To otežuje naše delo 
in povzroča nezadovoljstvo 
med l judmi. Še vedno se 
Merx mačehovsko obnaša 

do nas pri oskrbi s sadjem in 
zelenjavo. Izbira je zelo sla
ba. Zato ni čudno , da je na 
p o b u d o pot rošniškega sveta 
in krajevne skupnos t i proda
jo sadja in zelenjave prevzel 
zasebnik. Tudi sama odobra
vam tako odločitev, saj je se
zona svežega sadja in zele
njave v po lnem razmahu, v 
trgovini pa n i m a m o k u p c e m 
kaj ponudi t i« . 

P r o m e t v samopos t režbi je 
dober , da pa u p a d a k u p n a 
moč prebivalstva, se najbolj 
kaže v odde lku s t ehn ičn im 
blagom, kjer imajo vsega še 
dovolj na zalogi. Večje pov
praševanje je le po 50-htr-
skih zamrzovalnih skrinjah, 
ki j ih pa na t rgu ni. 

Sicer pa imajo že od vsega 
začetka v blagovnici v Rade
čah navado, da^zapisujejo že
lje svojih s t rank in si na ta 
način pomagajo čim bolje 
ustreči k u p c e m . Pred krat
k im je Papi rn ica p reko bla
govnice naročila zase nekaj 
inventarja. 

Sicer pa j e investicija v 
blagovnico že zaključena, 
usposobi t i morajo le agregat 
za proizvodnjo e lektr ične 
energije in dokonča t i parki
rišče. Že jeseni pa naj bi v 
bifeju, ki j e v sk lopu blagov
nice, ponudi l i tud i tople ma
lice. 

VVE 

Če kaj, potem se še kako prileze dopoldanska malica in počitek na jasi. A komandant 
Herbi Lešnik je bil silno natančen: pičle pol ure in rezek žvižg je mlade spet prestavil na 
delovišče. Do dveh. Do kosila v hotelu, ki jim vselej ni šlo najbolje v slast, čeprav je v 
želodcih krulilo, da le kaj. Vidi, vidi pa se čudi, kaj ti menza v Planji nudi, so zapisali v 
drugi številki biltena. 

Dan z brigadirji na Rogli 
Brigadirsko življenje je 

lepo, čeprav zelo naporno, 
ugotavlja vsakdo, ki je bil 
kdajkoli za več dni skupaj 
poprijel kramp in lopato. 
Izključno to orodje (v ko
operaciji s samokolnico) je 
pelo do ponedeljka z mladi
mi iz konjiške občine na lo
kalni delovni akciji Rogla 
85. Kar so se mladi bili na
menil i , so tudi postorili in 
še več. 

Na Rogli so očistili smu
čišči Ju rgovo II in Mašin ža
go, organizirali so čistilno 
akcijo med kočami in depan-

dansami na Rogli in pretežni 
del svojh moči vpregli v od
stranjevanje t ravne ruše z 
novega cestišča in polaganje 
brežin park i rnega pros tora 
proti hotelu Planja. Ni j ih 
motil ne p laninski veter in 
tud i ob hudi pr ipeki ob vi
š inskem soncu, ki j e marsi
koga močno pičilo v hrbet , 
niso popus t ih . Svoje delo 
pod zastavo pokrovitelja, 
Uniorja iz Zreč, so v celoti 
opravili. 

Še bolj t rdno so se mladi 
zagrizli v t ravno rušo, ko j im 

je priskočila na pomoč 
osemčlanska občinska in 
družbeno-pol i t ična s t ruktu
ra. Boj za polne samokoln ice 
je bil neusmil jen, rezultat 
odhčen, p o m o č dobrodošla , 
so ob koncu združene akcije 
ugotavljali brigadirji br igade 
Milenka Kneževiča. Več kot 
40 mlad im so se 13. avgusta 
pridružili: Božo Punčoh , Ro-
zika Sodin, Tugomir Po
k o m , Marija Poličar, Bojan 
Fijavž, Zvone Fevžer. Albin 
Borko in Miroslav Peško . 
Kakšen žulj gor ah dol, ob 
koncu akcije so bili vsi zado
voljni in gromki Z-D-R-A-V-
O tud i najlepša zahvala iz 
br igadirskih vrst. Nasvide-
nje do pr ihodnje de lovne ak
cije, so družno sklenili! 

Žejo so si mladi na trasi 
gasili s čisto in mrzlo pohor
sko s tudenčnico , ki pa j e bila 
prav tisti dan nevarno orožje 
v rokah starejših brigadirjev. 
Ti so se namreč nameni l i 
»krstiti« zelence in pred oče
som fotoaparata je nenado
ma zavladala gneča in pani
ka. Zahrb tn i pljuski ledene 
vode, ki j im še malo ni bilo 
mar, kdo je prvič v brigadi in 
k d o tretjič, so pognali v dir 
tudi najbolj hrabre . Osveži
tev je bila čisto dobrodoš la 
tudi meni . Nič zato, samo da 
je fotoaparat ostal suh! 

MATEJA P O D J E D 

Kolesarski maraton II. grupe 
odredov 

v nedeljo, 25. avgusta, bo že 
5. kolesarski maraton na pro
gi dolgi 110 km v počastitev 
pohoda borcev II. grupe odre
dov, ki so prišli na območje 
Kamnika, Mozirja, Vranskega 
in ostalih krajev leta 1942. Or
ganizatorja sta Kolesarski 
klub Kamnik in domicilni od
bor II. grupe odredov. 

Član organizacijskega odbo
ra Rado Gabrovec: »Pripravili 
smo tri startna mesta in sicer v 
Kamniku, pri stavbi občinske 
skupščine v Mozirju in pri gra
du Podgrad na Vranskem. 
Start bo med sedmo in osmo 
uro. Najtežji del poti bo vzpon 
na 900 m visoki Černivec. Vsi 

udeleženci bodo zavarovani 
pri Zavarovalnici Triglav, 
mlajši od 15 let pa morajo vozi
ti v spremstvu staršev ali dru
gih odraslih oseb. Poskrbeli 
bomo tudi za zdravniško služ
bo, za katero pa upamo, da je 
ob previdni vožnji ne bo potre
bovalo veliko udeležencev. 
Kolesarjenje ni tekmovalnega 
značaja, ampak vožnja skozi 
lepe kraje, kjer so pred več kot 
štiridesetimi leti borci II. gru
pe odredov bili težek, vendar 
uspešen boj s sovražnikom. 
Kolesarjenje bo tako tudi spo
min na njih in njihovo delo.« 

TV 

4 0 let gasilstva v Štorah 
1945 leta so v Štorah ustanovili gasilsko četo, ki je 

skrbela za varnost v tamkajšnji železarni. Čez štiri leta 
so iz varnostne čete ustanovili društvo, ki ima danes 
okoli 150 članov, med njimi največ mladine ter sedem
najst poklicnih gasilcev. Zdaj vodi društvo kot predsed
nik Slavko Pevnik, poveljnik pa je Janez Klakočar. 

To delo je kar devetindvajset let opravljal Štefan Krum-
pak: »V petek, 23. avgusta, bomo ob 18. uri pripraviU v 
kulturnem domu v Štorah slavnostno sejo gasilskega dru
štva, kjer bosta v kulturnem programu nastopila godba na 
pihala Železarne Štore in folklorna skupina iz Kompol. 
Podehh bomo tudi republiška, občinska in društvena priz
nanja ter dve priznanji našim gasilskim veteranom 
prvemu predsedniku društva 85-letnemu Francu Mežeku 
in edinemu še živečemu članu ob ustanovitvi Mihi Roz
manu. V soboto dopoldne se bo ob 10. uri na Lipi začelo 
tekmovanje gasilskih desetin slovenskih železarn - Jese
nice, Ravne, Lesce, Kropa in Štore. Mi bomo nastopih z 
dvema desetinama, pokhcno in prostovoljno. Tekmovali 
bodo v gasilskih raznoterostih, reševanju ponesrečencev 
iz zadimljenih prostorov in streljanju z zračno puško.« 

T. VRABL 

Oiiietnica gasilstva v Vojniku 
Eno najstarejših prosto

voljnih gasi lskih društev v 
Sloveniji je prav gotovo v 
Vojniku, kjer bodo v soboto, 
2 4 . avgusta, proslavi l i 105 
•letnico obstoja. 

V brošuri , ki so jo izdali 
pred pet imi leti, so med dru
gim tudi zapisali: »V sredini 
prejšnjega stoletja so začeli 
tudi v večjih krajih na pode
želju ustanavljati prostovolj
na gasilska društva. Avstro-
ogrska oblast j e to podpirala , 
ker je spoznala, da so t akšne 
organizacije nujno po t rebne . 
Zaradi mnog ih pogorišč s e j e 
tudi v Vojniku začela poraja
ti misel, da bi ustanovil i ga
silsko druš tvo , ki bi pr isko
čilo na p o m o č v pr imeru po
žara, kakor tudi ob drugih 
elementarnih nesrečah. 
Zbrali so se možje in mlade
niči, ki so odslužili vojaški 
rok. in 20. aprila 1880 z mno
gimi težavami ustanovi l i . 

»Prostovoljno požarno 
brambo.« V časopisu Mar-
burger Zei tung je bila 28. 
aprila 1880 objavljena kra tka 
novica o ustanovi tvi gasil
skega društva. »Gasilci iz 
Vojnika so se 3. oktobra 1880 
udeležili svečane proslave 10 
letnice požarne b r a m b e v 
Laškem.« 

Danes je v vojniškem ga
si lskem druš tvu , ki ga vodita 
kot p redsedn ik in poveljnik 
Jurij Bojanovič in Avgust 
Čerenak, 96 akt ivnih članov 
v šestih deset inah, med kate
rimi so najuspešnejši na raz
nih tekmovanj ih najmlajši in 
članice. V jubi le jnem letu 
imajo v d ruš tvu več želja. Po 
besedah p redsedn ika Juri ja 
Bojanoviča je to uredi tev 
povsem nemogoč ih sanitarij , 
kar naj bi uredil i še letos. 
P red račun za uredi tev je 800 
tisoč dinarjev, sredstva pa so 
zgolj gasilska. Že zdaj pa tu

di zbirajo denar za n a k u p av-
tocis terne , kar bodo opravili 
pr ihodnje leto. Počivali niso 
tudi poleti , ko so dežurali po 
gozdovih, da ni prišlo do 
gozdnih požarov. 

105 letnico obstoja bodo 
proslavih v soboto, 24. avgu
sta ob 17. uri v Ti tovem par
ku v Vojniku, kjer bodo do
mala vsa druš tva iz celjske 
občine ter pobra ten i iz Dra-
gomlje vasi in Jugorja s štiri
deset imi vodn imi curki na 
s imbol ičen način označili 40 
letnico osvobodi tve . Ob tej 
pri ložnosti bodo podelili tu
di 12 obč insk ih gasilskih 
priznanj, zlate, s rebrne in 
bronas te značke ob 105 letni
ci druš tva ter 30 p laket ti
stim, ki sicer niso gasilci, pa 
tej organizaciji vseeno veliko 
pomagajo. Pokrovitel j pro
slave v Vojniku je Občinska 
gasilska zveza Celje. 

T. VRABL 
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Z enodnevnim zaslužkom že 
preko 31 milijonov dinarjev 

Kljub d o p u s t n i š k e m u času se na žiro r ačunu za 
modernizacijo boln išnice zbirajo sredstva, ki so j ih 
odstopili delavci iz svojega enodnevnega zaslužka. Do 
sredine avgus ta se je t ako zbralo 31.470.065 dinarjev, 
precej večji do tok pa lahko pr ičakujemo v pr ihodnj ih 
dveh mesecih , saj s e j e večina velikih organizacij združe-
f^ega dela odločila, da bodo takra t delale za moderniza
cijo bolnišnice doda tn i delovni dan. 

Od 2. do 14. avgusta so enodnevn i zaslužek prispevali : 

S s i i iopr ispevkom 
d i i ir l iških vežic 

v večih krajevnih skup
nostih mozirske občine je v 
teku akcija za izgradnjo mr
liških vežic. 

V K S Gornji grad so jo pri
čeli graditi prejšnji mesec . 
Dela, ki j ih opravlja Gradbe
nik z Ljubnega. dobro napre
dujejo. V K S načrtujejo, da 
jo bodo v letošnjem letu iz
gradili do tretje faze, kar po
meni , da bo objekt pod stre
ho. Če ne bo nepredv iden ih 
stroškov, jih bo ta del grad
nje stal 3.800.000 din. Sred
stva bodo namenil i iz občin
skega samopr ispevka . Mrli
ška vežica naj bi bila izgraje
na do konca pr ihodnjega le
ta. Končni stroški gradnje so 
ocenjeni na 7 milijonov din. 
V K S se dobro zavedajo, da 
toliko sredstev iz občinskega 
samopr i spevka ne bodo do-

•bili in zato že razmišljajo, ka

ko bi si zagotovili po t rebna 
sredstva. Ogrevajo se za 
u v e d b o krajevnega samopri 
spevka oziroma za pobiranja 
prostovoljnih pr i spevkov 
krajanov. Nemala pa bo tudi 
pomoč obr tn ikov in udarni 
škega dela krajanov. 

V K S Ljubno ob Savinji so 
se izgradnje mrl iške vežice 
lotili drugače . Odkup ih so 
starejšo hišo, ki stoji ob robu 
pokopal išča in ki jo bodo 
adaptirali . Prav v teh dneh 
so bili narejeni načrt i za 
adaptaci jo in v začetku jese
ni bodo pričeli z deli. Najprej 
bodo zamenjali celotno 
ostrešje in uredili eno vežico. 
Tako kot v Gornjem gradu, 
bodo tudi na L jubnem iz
gradnjo mrl iške vežice fi
nancirali iz s redstev samo
pr ispevka. 

R A J K O PINTAR 



Muzej mora zaživeti 
v Rogatcu že peto leto urejalo muzej na prostem 

Nizka, s s lamo krita hiša, 
ometana z i lovko, poleg nje 
pa kozolec in hlev. Takšna 
je bila subpanonska kmeti
ja v 18. stoletju. Društvo za 
ureditev spominskega mu
zeja na prostem v Rogatcu 
si prizadeva oživit i takšno 
kmetijo in nazorno prikaza
ti, kako so ljudje takrat ži
veli . 

Pribl ižno pred pet imi leti 
so kupil i parcelo, ki jo je bilo 
t reba najprej uredit i , nato pa 
so j im v bližini Rogatca po
darili hišo. ki ima v t ramovih 
vrezani letnici 1914 in 1916. 
Hišo so nato prestavili na od
kupl jeno parcelo, tako da so 
jo povsem razstavili, vsako 
b runo oštevilčili in nato spet 
sestavili. Za pokrivanje s sla
m o pa so našli 77-letnega 
Franca in 65-letnega Žepa 

Kitaka, ki sta še ena redkih , 
ki to znata. Menda morajo 
štirje delaci za šest dni pošte
no pljuniti v roke. da je stre
ha pokri ta. Takšno s lamnato 
kritje drži tudi dvajset let, le 
da so današnja žita za ta na
m e n manj pr imerna . 

Hišo bodo morali še ome-
tati z i lovko in uredit i notra
njost, tako kot je bila videti 
nekoč: od črne kuhinje , hiše 
do izbe in ropotarnice . Poleg 
hiše stoji klet, ki je iz leta 
1796, načrtujejo pa še n a k u p 
kozolca. Pr i vsem tem pa so 
morali vložiti precej lastnega 
dela in prostega časa, poma
gajo pa j im tudi Rogačani v 
Ljubljani, ki so us tanovih 
poseben odbor . Del s redstev 
dobijo od Kul tu rne skupno
sti Slovenije,, pomagajo pa 
tudi občina Šmarje in Kra

jevna s k u p n o s t Rogatec. 
Ker se pri večini podobn ih 

projektov dogaja, da ne zaži
vijo in so samo finančno bre
me, pri d ruš tvu pravijo, da 
mora muzej na p ros tem žive
ti v g lavnem od svojih do
hodkov . Zato želijo v kleti 
prodajati vino, v hiši naj bi 
bile s ta tve za izdelavo ma
njših tekst i lnih izdelkov, po
stavili pa bi še uto za prodajo 
spominkov . Muzej naj bi po
stal tud i nekakšen pa rk za 
poči tek in hkrat i izletniška 
točka, kamor bi l ahko vodili 
tur is te iz Rogaške Slatine. 
P o m e m b n a pa bo tudi njiho
va izobraževalna vloga, saj 
bo zaradi bližine šole neneh
no vkl jučen v učni p roces in 
že zato upajo, da bo zaživel z 
okoljem. 

T. CVIRN 

Devetič ovčarsici praznile 
v soboto so v Šmihelu nad Mozirjem delovni mladi zadružniki pripravili deveti ovčarsli 

praznik. Tudi letos j e bila prireditev zelo pestra, predvsem pa namenjena ohranjanju bogateg 
izročila ovčarstva. Številni obiskovalci so si lahko ogledali striženje ovc, česanje, predcnje ii 
pletenje volne. Tako je bil prikazan ves postopek, ki je potreben, da iz volne z ovčjega hrbt 
nastane lep pleten izdelek. Prireditev so popestrili še s tekmovanjem v vožnji deklet s samokolm 
cami, plezanju po drogu, petelinjem boju, nastopile pa so ekipe mladih zadružnikov iz Zgornj 
Savinjske doline. TONE TAVČA 

Mercatorjev 
Živ-žav 

v Merkatorjevi resta
vraciji na Hudinji so imeli 
prejšnji teden zanimiv 
Merkatorjev petkov Živ-
žav. Za degustacijo naj
močnejšega piva na svetu, 
Krpana in pivskih peče-
nic, so na ploščad pred re
stavracijo postavili mize 
in stole, prireditev pa so 
opremili tudi z glasbo. Ker 
tukaj prodaja na odprtem 
prej ni bila v navadi, so 
imeli seveda več gostov 
kot ponavadi. 

Merkatorjeva restavraci
ja ima za mimo potujoče 
ljudi nedvomno zanimivo 
lokacijo, saj je prvi gostin
ski obrat, ki pozdravi pot
nike z avtoceste. Če bi na 
Mariborsko cesto postavih 
kak smerokaz, bi najbrž 
marsikak žejen in lačen po
potnik zavil k njim. Seveda 
pa bi morali v tem primeru 
izboljšati ponudbo jedi. Ra
zen pizze namreč tukaj -
kljub urejeni kuhinji - ne 
morete naročiti kaj poseb
nega. 

Postrežba na prostem pa 
bi seveda prispevala svoje 
in Merkatorjeva restavraci
ja bi tako lahko povečala 
svoj izkupiček. Ali na to res 
še niso pomislili tudi dru
gače, ne samo ob tako po
sebnih dnevih, kot je nji
hov Živ-žav? 

INES DRAME 

Butik 
Črna mačka 
TT Prebold 
omogoča nakup 

unikatnih 
konfekcijskih 
izdelkov 

namenjenih izvozu, 
po nižjih cenah. 
Kupite lahko tud i 
vse druge izdelke 
te tovarne. 

Poliod belega konja z grba 
Novi hotel v Slov. Konjicah Ho občinskega praznika 

Konjičanom se je uresni
čila davna želja, da bi tudi v 
svojem kraju imeli hotel, ki 
bi privabljal tuje in domače 
goste in kjer bi trenutke 
prostega časa preživljali tu
di sami. 

Čeprav so ob zamisli mno
gi odkimaval i z glavo, češ, da 
je naložba negospodarska , j e 
zdaj novi hotel po zaslugi iz
da tne podpore konjiškega 
združenega dela tik pred iz-
gotovitvijo, pod s t reho Dra
vinjskega doma, tozda Je len-
tur izem in gost instvo. Z zad
njimi deU hitijo delavci ko
njiškega tozda Ingrad, med
tem ko je novi d i rektor Dra
vinjskega Je lena diplomira
ni ekonomis t za smer turi
zem Boris Klančnik poln 
svežih zamisli, kako dati ho
telu že na začetku trajni pe
čat kakovost i . 

Ob zamisli do uresničitve 
je cesto dolga pot. Jo boste 
skušali ubrati po bližnjici, 
da bi se Konjice s svoj im 
hote lom in prirodnimi da
nostmi čimprej uveljavi le? 

»Ta bUžnjica so lahko sa
m o dobr i kadri , sveža in pe
stra p o n u d b a in s toods to tna 
zavzetost s lehernega od nas, 
ki bomo delali za hotel in v 
hotelu.« 

To je problem, ki tare ce
lotno jugoslovansko gostin
stvo . . . 

» . . . in vendar je t reba za
četi prav pri temeljih, kl jub 
vse večjim v h o d n i m cenam 
in realnem padanju s tandar
da, ko se škarje vse bolj zapi
rajo in ko so osebni dohodk i 
zaposlenh v gost instvu nižji 
kot v gospodarstvu.« 

Kako je torej s kadri za 
novi hotel? 

»Med 30 zaposlenimi j im 
b o m o nekaj prekvaUficirah 
znotraj Dravinjskega d o m a 
kot delovne organizacije, ne
katere smo izbrali z liste za
voda za zaposlovanje in pri
tegnili k sodelovanju nekaj 
tistih, ki so se doslej vozili na 

Za hotel Dravinja v Slo
venskih Konjicah je inve
stitor, Dravinjski dom, po
stavi l temeljni kamen lani 
spomladi . Dela izvaja In
grad po projektih, ki so jih 
izdelali v Razvojnem cen
tru Celje po zamisli ing. 
arh. Jureta Plahute. V hote
lu bo 60 ležišč, restavracij
ski prostori s 450 sedeži in 
200 sedežev na terasi hotela. 
Gostom bo na voljo pivnica, 
pizzerija, narodna restavra
cija v štajerskem stilu in 
večnamenska gost inska 
dvorana za prireditve širše
ga značaja, dve sobi za za
ključene družbe in disco. 
Naložba je veljala 210 mili
jonov dinarjev. Predračun
ska vrednost je bi la manjša, 
saj je bila narejena na osno
vi cen pred letom in pol. Po
dražitve, ki j ih je povzroči
la inflacija, bodo pokrili po
novno s pomočjo združene
ga dela, Konusa, Kostroja, 
Lipa in ostal ih delovnih or
ganizacij. Hotel Dravinja 
bodo odprli ob občinskem 
prazniku »12. oktober.« 

delo v d ruge občine. Štirje 
bodo prišlil k nam iz RTC 
Unior. Poslali j ih b o mo na 
s t rokovno izpopolnjevanje v 
hotel Esp lanade v Zagreb in 
tud i kasneje skrbeli za njiho
vo izobraževanje.« 

Samo po sebi se vsiljuje 
vprašanje: se boste na kak 
način povezovali z Unior-
jem in iskali skupen jezik in 
nastop v turistični ponudbi 
v Dravinjski dolini, kakor 
tudi skupni propagandni 
prostor? 

»Za to obstojajo v resnici 
vel ike možnost i . Razen tega 
pa sozd Merx, katerega de
lovna organizacija je Dra
vinjski dom, pripravlja cen
tra lno prodajno službo za ce
loten sozd za prodajo raznih 
p rogramov in prost ih zmo
gljivosti gost instva v celem 
sozdu, za kar so zainteresira
ne tudi d ruge članice.« 

Torej ste optimist? 
»Sem. Vem pa, da bo po

t rebno leto, morda dve, da 
bo beU konj , znak našega ho
tela in s imbol konjiškega gr
ba, znan doma in na tujem in 
m e d poslovnimi partnei j i 
našega združenega dela, k i j e 
mora lno in gmotno močno 
podpr lo gradnjo hotela. 

MATEJA P O D J E D 

Šoštanj: Memorlal Jožeta 
Žunkoviča 

Preteklo soboto popoldne je bi lo pred gasi lskim 
domom v Šoštanju tekmovanje gasi lcev s starimi 
rečnimi in motornimi brizgalnimi v počast i tev gasil
skega častnika Jožeta Žunkoviča. 

Zmagala je dese t ina gasi lskega druš tva iz Šentilja 
pri Ti tovem Velenju. Drugo mes to z enak im časom sta 
osvojili deset ini gasilcev iz Oplotnice in Sevnice (kopi
tarna) tretje mes to pa je zasedla deset ina iz gasilskega 
druš tva Trbol je-Pameče pri Slovenjgradcu. Sledilo je 
t ekmovanje s s tar imi ročnimi br izgalnami, kjer so 
pravtako zasluženo slavili t ekmovalc i iz P a m e č z briz-
galno iz leta 1900 torej s taro kar 85 let. Drugo mes to so 
zasedU gasilci iz Le tuša (občina Žalec) v zanimivih 
s tar inskih uni formah z brizgalno iz leta 1907, torej 
staro 78 let. 

Vsi zmagovalci in sodelujoče dese t ine so na koncu 
prejele pokale , nagrade in d ip lome z l ikom pokojnega 
Jožeta Žunkoviča . 

To zelo zanimivo t ekmovan je si j e ogledalo tudi 
veliko število obiskovalcev. Tekmovan je j e vzorno 
organiziralo gasi lsko druš tvo Šoštanj-mesto z željo, da 
bi le to postalo t radic ionalno. Tekmovan je pa je pope
strila tudi še domača de lavska godba Z A R J A pod 
vods tvom Branka Šk ruba . 

V. K. 

Brunarica in strelišče 
šentjurski lovci so na Bla

govni zgradili novo brunarico 
in strelišče. Pri gradnji je 51 
lovcev opravilo nekaj več kot 
4000 prostovoljnih delovnih 
ur in zbralo nekaj nad 600 ti
soč dinarjev. Denar za grad
njo brunarice in strelišča so 
prispevale nekatere delovne 
organizacije, obrtniki in po
samezniki. Sicer pa bodo bru
narice in strelišče lahko upo
rabljali tudi za potrebe sploš
nega ljudskega odpora. 

Po slovesni otvoritvi bruna
rice in strelišča so lovci pripra
vili tudi tekmovanje v strelja
nju na glinaste golobe in v stre
ljanju z malokalibrsko puško v 
tarčo srnjaka. Prehodni pokal 
predsednika skupščine Šen
tjur je osvojila petčlanska eki
pa Lovske družine Šentjur, v 

tekmovanju pa je sodelovalo 
šest ekip lovskih družin šent
jurske občine. Zmagovalci v 
tričlanskem ekipnem strelja
nju, ki se ga je udeležilo 10 
ekip, pa so bili lovci iz Bistrice 
ob Sotli. 

Šentjurski lovci so ob občin
skem prazniku pripravili tudi 
razstavo lovskega orožja, stre
liva, literature iz Zlatorogove 
knjižice in nagačene lovne div
jadi naših lovišč. Razstavne 
predmete so prispevali lovci 
vseh lovskih družin, v razstav
nih vitrinah pa je bilo moč vi
deti rogovje srnjakov, tudi tak
šna, ki so na mednarodnih lov
skih razstavah nagradili z bro
nastimi, srebrnimi in zlatimi 
odličji. ter izredno lep vodni 
biotop z vidro in nagačenimi 
ptiči povodniki in akvarijem. 

ERNEST RECNIK 

Tudi kot upokojenec ne miruje 
Na obisku pri upokojenem zlatarju Etiiju Tajnšku 

Edi Tajnšek, zlatar, ki 
ima svojo delavnico na 
Tomšičevem trgu, je maja 
letos odšel v pokoj in svoje 
zlatarstvo prepustil hčerki. 
Z njim smo se pogovarjali 
zato, kerje že dolgoletni 
predsednik skupščine celj
skega obrtnega združenja, 
to funkcijo pa je obdržal tu
di sedaj, ko je stopil že v 
pokoj. O sebi noče mnogo 
govoriti , jezik pa se mu raz
veže, če beseda nanese na 
obrtnike. 

Za začetek pa je vendar le 
povedal tudi nekaj o sebi. Po 
končani osnovni šoli je v Ve
lenju obiskoval rudar sko šo
lo, ki jo je tudi u spešno kon
čal. Iz zdravs tvenih razlogov 
pa se v r u d n i k u ni nikoU za
poslil. 

Pr i Knezu v Celju se je pri
čel učiti zlatarstva in se po 
vojni, ki jo je preživel kot 
partizan, zaposlil v celjski 
Zlatarni . Od leta 1955 do 
1958 je bil d i rektor Zlatarne. 
Leta 1958 pa s e j e odločil, da 
bo »odšel« med obr tnike . Te 
odločitve ni nikoli obžaloval 
in je med obr tniki vztrajal 
vse do upokoj i tve pred dve
ma mesecema. 

»Ko sem pričel kot obrt
nik, je med l judmi prevlado
valo mnenje , da smo obrtni
ki neke vrste kapitalisti . Za
to so na nas gledali z neza
upanjem. Še posebej name, 
ker sem bil vedno družbeno
poli t ično aktiven. Ni j im šlo 
v račun, kako lahko sedaj 

»izkoriščam« delavce,« je 
rekel. 

Edi Tajnšek rad pove kako 
so s skup ino obr tn ikov pri
čeli pred petnajst imi leti 
ustanavljati obr tno združe
nje. »V začetku so nekater i 
obrtniki gledali na nas z ne
zaupanjem, kmalu pa so 
sprevideli , da lahko z medse
bojnim sodelovanjem marsi
katero pomanjklj ivost od
stranimo.« 

Danes so celjski obr tniki 
organizirani kot neke vrste 
delovna organizacija. Imajo 
tudi svoj s indikat pri občin
skem sindikatu, ki rešuje 
p rob leme delavcev. 

»Včasih je bilo m n o g o tež
je postati obr tn ik kot da
nes,« ugotavlja Edi Tajnšek. 
»Preden si lahko dobil obrt
no dovoljenje, si moral kon
čati osnovno in pokl icno šo
lo, štiri leta pa si moral biti še 

pomočnik . Danes pa nekate 
ri opravijo samo nekakšer 
izpit in že lahko postaneji 
obrtniki!« 

Edi pravi, da hočejo mlad 
danes hitro obogateti . »Nf̂  
kateri obr tn iki svojega de
ne opravljajo vestno, ne pl̂  
čujejo svojih delavcev tak 
kot bi j ih morali , zato s svi 
j im ravnanjem večkra t me 
čejo slabo luč na vse ostale 

Potožil je tudi , da obrtnik^ 
skrbi, ker mladi , ki prihaja; 
iz šol po p rog ramu usmerjf 
nega izobraževanja, nima} 
zadovoljivega znanja. 

»Vsaj dve ali tri leta so p" 
t rebna, da se usposobijo : 
opravljanje poklica, za kat 
rega so se v bis tvu že pri 
toliko časa šolali, vendar p 
ker v šolah ni pouda rka i 
p rak t i čnem pouku , j e staJ 
zares zaskrbljujoče,« razii 
šlja. 

Edi kljub temu, d a j e stol 
v pokoj , še vedno priskoči 
pomoč hčerki , tudi v ob! 
nem združenju bo po potek 
manda ta še vedno sodeloV 
ter pomagal z nasveti . Kij' 
svoji akt ivnost i še vedno ni 
de čas, da razmišlja o vs' 
mogočih stvareh, še poseb 
pa ga jezi, da so jgostinskil 
kali že ob deset ih zaprt i . ' 
tur is tom ne znamo ničes 
ponudi t i . »Včasih je bilo 
de odpira lnega časa vse b̂ . 
strogo, danes pa gostinci 
pirajo in zapirajo lokale, 1̂  
kor si k d o izmislil« . 

NATAŠA G E R K * 



Bratenje med gasilskimi društvi 
podčetretek - Prevalje -Desinič 

po potresu 20. 6.1974, ki je 
orizadel Kozjansko in Obso-
L j j e , je prihajala pomoč od 
vsepovsod. Gasi lskemu 
društvu Podčetretek je nu
dilo pomoč gasi lsko dru-
jjvo Prevalje na Koroškem. 
1 ( 0 so gasilci iz Prevalj obi-
jKali gasi lsko društvo Pod
četrtek in jim odstopil i mo
torno brizgalno Rosenbauer 
gOO 1- s pripadajočimi tlač-
jjinii in sesalnimi cevmi, so 
izrazili željo po tesnejšem 
sodelovanju in v znak soli
darnosti po globljih prija

teljskih stikih. Tako sta se 
društvi dogovoril i , da se po
bratita. 
Na občnem zboru G D Preva
lje 11. 1. 1975 so podpisal i 
l ist ino o pobratenju med G D 
Prevalje in GD Podče t r tek . 

V naslednjih letih so se ga
silci iz Podče t r tka in Prevalj 
srečavali , p redvsem na ob
čnih zborih ali letnih konfe
rencah. Leta 1978, ko j e G D 
Prevalje proslavilo 80-letni-
co obstoja, so se gasilci iz 
Podče t r tka udeležili jubilej
ne proslave v večjem številu. 

Pri pobra t enem gasi lskem 
druš tvu Prevalje so bili ga
silci iz Podče t r tka na letni 
konferenci leta 1980. Prija
teljske vezi, ki so nastale ob 
pot resu 1974, so se oboje
s t ransko razvijale in krepile. 
K zbiranju lesa za nov gasil
ski dom v Podče t r tku so e 
priključili tudi gasilci iz Pre
valj. Tako je bilo 16. 11. 1980 
v Prevaljah sol idarnostna 
akcija, v kateri so gasilci iz 
Podče t r tka in Prevalj spra
vljali les iz gozda. Za gasilski 
dom v Podče t rku so pridobi
li 29 kub . metrov lesa, za kar 
so j im na občnem zboru izre
kli posebno zahvalo. K soli
darnos tn i akciji je p r ipomo
gel tudi kolektiv A t o m s k e 
toplice, ki je za prevoz gasil
cev dal svoj av tobus . 

Sodelovanje s pobra ten im 
gasilskim druš tvom Prevalje 
je bilo stalno pr isotno. Na 
medsebojn ih srečanjih so iz
menjavali izkušnje, pred
vsem v operativi. Pob ra t eno 
GD Prevalje je konec leta 
1983 podari lo GD Podčet r 
tek gasilski avtomobi l (kom-
bi IMV), ki je bil še v zelo 
dobrem stanju. Zahvalo za 
darilo so p reds t avn ikom G D 
Prevalje izrekli na letni kon
ferenci. 

Gasilci iz Podče t r tka so se 
leta 1979 udeležili letne kon-
frence DVD Desinič. Predla
gali so sosednjemu duš tvu , 
da se večkra t srečajo in iz
menjajo gasilske izkušnje. 
Tako je prišlo do tesnejšega 
sodelovanja. Gasilci in kraja
ni niso pozabili težkih časov 
med okupacijo, ko so bili 
Slovenci pregnani iz svojih 
domov. Našli so toplo zato
čišče pri krajanih Desiniča. 
Po več le tnem prijateljskem 
sodelovanju so na 100-tem 
o b č n e m zboru G D Podčet r 
tek 2. 3. 1985 sprejeh sklep, 
da se GD Podče t r t ek pobrat i 
z DVD Desinič. 

Tesne jšemu b ra t skemu so
delovanju so se pridružili tu
di gasilci iz Prevalj . Po pred
h o d n e m dogovoru so na svo
ji letni konferenci sprejeli 
sklep, da se tudi G D Prevalje 
pobrat i z GD Desinič. 

Tako bodo pobra ten i gasil
ci s Koroške , Obsotelja in 
Hrvatskega Zagorja. 

List ino o t rojnem pobrate
nju bodo podpisal i na slav
nos tn i seji ob 100-letnici G D 
Podče t r t ek . 1. s ep t embra 
1985. 

Franjo Mauer 

Predstavniki Krajevne organizacije ZB so Julijano Kač 
mveselili s svojim obiskom, šopkom cvetja in darilcem. 

T. TAVČAR 

96 let Julijane Kač 
Predstavniki krajevne or

ganizacije Zveze borcev 
NOV Polzela so konec prete
klega tedna obiskali svojo 
članico Julijano Kač. Ta je 
pred kratkim praznovala 96 
rojstni dan in je najstarejša 
Polzelanka. 

Ob tej pri ložnosti smo jo 
obiskali tudi mi. Po urad
nem delu obiska je kl jub so
parnemu v remenu in viso
kim letom slavljenke s tekel 
zanimiv in spontan razgovor. 
Julijana nam je povedala, da 
se je rodila na Polzeli v 
kmečki družini , tako da je 
bilo njeno življenje že od ra-
•le mladosti zaznamovano s 
Wim delom. Tudi pozneje, 
ko se je poročila, j e ostala 
tioma in gospodinjila. Rodili 
sta seji dve hčerki . Hedvika 
in Marija. Kot pravi, so bila 
•najtežja vojna leta, ki j ih je 
opisala takole; »Že leta 1941 
]̂  sovražnik spoznal, da je 
IJaša družina zavedna in svo
bodoljubna. Zato smo bili 
judi med prvimi izseljeni na 
"•^'aško. m e d t e m ko so mo
jega moža Edvarda odpeljali 
'̂ Mauthausen. kjer so ga še 

'̂ 0̂ leto ubili. Tako sem 
'Ostala sama z o t rokoma, brez 
spanja, da bi bili ob k o n c u 
Ĵ ĵne spet cela družina. Pa 
M i v Srbiji, k a m o r so nas 
Pozneje preselili, nam ni bilo 
^ 0 . Saj ljudje so bili do-

toda boleča je bila loči
ti" od otrok, saj n i smo bili 
jSaj. S tamkajšnj imi Ijud-
| S smo se tako spoprijate-

da bi nas tudi po vojni 
jljajc obdržali pri sebi. 
jj.'̂ 6rka Hedvika je po tem tu-
u ^ares ostala tam, midve z 
j ''ijo pa sva poslušali klic 
°'?iačega kraja.« 

. ^ako je bilo med vojno. 
j^[6m pa je življenje teklo 
3 ^ - Bilo je polno skrbi in 
./̂ ^ga dela, vse do življenj-
^Jesen i . Dokler je Jul i jana 
K lahko delala, je delala. 

Sedaj je delo in sk rb prepu
stila drugim. Živi pri hčerki 
Mariji skupaj z njenim mo
žem in s inom, ki že tud i ima 
svojo družino. Tako so v hiši 
kar štiri generacije. Jul i jana 
ima za svoje polno lepih be
sed. Posebno za hčerko , ki 
jo, kot pravi, preveč razvaja. 

J e pa tudi prav tako. Zakaj 
bi ji življenje zdaj, ko se je 
razdala za druge , ne teklo v 
miru in ljubezni med naj
dražjimi. To j e tudi njena in 
naša želja ob v i sokem jubi
leju. 

T. TAVČAR 

Takole živahno so poskrbeli planinski šolarji pred svojo šolo zadnji šolski dan. Seveda 
pa tudi v počitniških dneh šola ne sameva. Tukaj je najprimernejši prostor za igro, tisti, 
ki jim "gumitvist" ni več všeč, pa lahko na bližnjem igrišču zaigrajo tudi nogomet, 
košarko ali pa se pomerijo med dvema ognjema«. In tisti, ki izgubijo, niso prav nič 
jezni, saj se lahko že naslednji dan oddolžijo za poraz. 

Društvo 
zeliščarjev 

Pobude občanov so v 
šmarski občini narekova
le ustanovitev društva ze
liščarjev. Priprave na ta 
dogodek že tečejo: imeno
vali so petčlanski iniciativ
ni odbor, izdelali društvena 
pravila in pripravili potreb
no dokumentacijo za usta
novitev društva. Predvide
vajo, da bo ustanovni občni 
zbor že prihodnji mesec. 

M. A. 

Ponoči je svetlo 
v gornjem delu krajevne 

skupnosti Šmarje ponoči ni 
več temno kot v rogu. Pred 
kratkim je tudi v tem delu 
zasveti la luč, krajevna 
skupnost pa je s tem izpol
nila obveznost iz lanskega 
programa. Ureditev javne 
razsvetljave do Zadrž in v 
okolici stanovanjskih blo
kov je stala dva milijona di
narjev. 

Vzrok, zakaj je prišlo do 
zakasni tve, ni le v pomanjka
nju denarja. Kriva je bila še 
h u d a in dolga zima. ko teh 
del ni bilo mogoče izvajati, 
ter zasedene zmogljivosti 
celjskega Elektra. 

, V krajevni skupnos t i 
Šmarje nameravajo letos 
uredit i še av tobusni postaja
lišči na Halarju in v Belem 
ter asfaltirati del tako imeno
vane industr i jske cone v 
Šmarju. Za slednje bodo de
nar pr ispevale tamkajšnje 
de lovne organizacije, na ra
čun komuna ln ih pri
spevkov. 

M. A. 

Lučka brez gostov 
Da je Mlečna restavracija 

Lučka zadnje čase s labo 
obiskana, vemo vsi. Ven
darle pa smo se odločili , da 
pravo resnico odkrijemo na 
licu mesta. 

Mlečna restavracija Lučka 
naj bi bila restavracija tistih, 
ki bi radi »zdravo« živeli. 
Vendar vse kaže. da Celjani 
t akšne restavracije ne potre
bujejo. Ko smo vstopili v re
stavracijo, je bila le-ta prazna 
in v 15. minu tah našega obi
ska, j e vanjo vstopil en sam 
gost, ki je naročil kozarec 
mleka. Prodajalka Jožica 
Romih je potožila, da j e zad
nje čase venomer tako in da 
v restavracijo zahaja zelo 
malo gostov. Pravi , da nika
kor ne razume, da ljudje raje 
zahajajo v zakajene gostilne. 
In res lahko povemo, da je v 
restavraciji pri jetno mirno, 
da j e lepo urejena, skratka, 
v sakdo bi pr ičakoval boljši 
obisk, tudi zavoljo cen, ki so 
glede na cene v drugih resta
vracijah, v Lučk i res precej 
nižje (za frape den imo, boste 

morali odštet i 100 dinarjev, 
kol ikor bos te v ostalih resta
vracijah plačali le za gosti 
sok). »Med šolskim letom še 
nekako gre, saj si veliko šo
larjev tu kupuje malico, ah 
pa se okrepča pred p o u k o m , 
poleti pa smo pravzaprav 
brez gostov«, pravi Jožica. 
Na vprašanje, kaj misli, da bi 
bilo dobro še storiti, da bi 
življenje v Lučk i malo »oži
velo«, je odgovorila, da pre
prosto ne ve. saj je restavra
cija lepo urejena, DO Merx, 
pod čigar okriljem je tudi 
mlečna restavracija Lučka , 
pa j im vsak dan dobavlja 
sveže izdelke in je skoraj 
vedno mogoče dobit i vse, 
kar je na ceniku. 

Po tem, kar smo v Lučki 
videli in slišali, lahko sklepa
mo, da je pri nas predpogoj 
za dober obisk v restavraciji 
- točenje alkohola. 

GORAN O B R E Z 

Sodelovanje, vredno pohvale 
Osnovna šola na Planini živi s kraiem 

v osnovni šoli Kozjanske
ga odreda na Planini so se 
tudi na letošnje šolsko leto 
dobo pripravil i . Za 342 
učencev, kolikor jih je vpi
sano na šolo, so organizirali 
nakup šolskih potrebščin v 
krajevni trgovini, šolske 
učbenike pa bodo učenci tu
di letos lahko dobili po si
stemu staro za novo, tako 
kot že leta nazaj. 

Navada je že, da p redvsem 
v manjših krajih pomeni šola 

tisti kraj, kjer se zbirajo tudi 
ostah krajani. Na Planini pa 
so se osnovnošolci povezali 
tud i z delovnimi organizaci
j ami in društvi . Tako j im je v 
zadnjem šolskem letu delov
na organizacija Tajfun poda
rila računalnik , že prej pa je 
poskrbela za op remo tehnič
ne delavnice in n a k u p neka
terih učil. Seveda novi sin-
clair učencem ne bi vehko 
pomeni l , če v Tajfunu ne bi 

.ponudi l i tudi mentorja, k i j e 
osnovnošolce uvedel v prve 
skr ivnost i računalniš tva . 

Seveda pa ni samo Tajfun 
tisti, ki dobro sodeluje z 
učenci . Le-ti so se že pred 
leti povezali tudi s Kmeti j 
skim k o m b i n a t o m in Goz
dn im gospodars tvom. Učen
ci sodelujejo pri n j ihovem 
delu, j im pomagajo, hkrat i 
pa se tudi veliko novega na
učijo, delavci pa j im zato od
stopijo nekaj litrov mleka za 
šolsko kuhinjo, pomagajo 
pri men to r s tvu v šolskih 
krožkih in pr imaknejo nekaj 
denarja za n a k u p šolskih 
učil in opreme. 

Dobro sodelovanje osnov
nošolcev s krajevnimi dru
štvi, p redvsem ku l tu rno pro
svetnim, tur is t ičnim in lov
sko družino - pa še koga bi 
lahko našteli, se kaže tudi v 
pripravi kvizov, razstav in 
spoznavanju njihovega dela. 
Tako so. napr imer . osnovno
šolci pomagali lovcem pri 
zbiranju želoda, lovci pa so 
najboljši razred nagradili z 
izletom. 

O sodelovanju in s k u p n e m 
delu pa pravi ravnatelj Pla
n inske osnovrie šole Vinko 
Petelinšek: »Šola tako do
bro sodeluje s krajani tudi 
zato. ker je naš večnamensk i 

•prostor hkrati tudi dvorana 

za vse ku l tu rne pr i redi tve v 
kraju. Prav zaradi tega ima
mo na šoli tudi številne inte
resne dejavnosti p reko kate
rih lahko učenci pokažejo 
svoje znanje in nadarjenost . 
V začetku šolskega leta pri
prav imo okvirni delovni na
črt in ga p o n u d i m o delov
nim organizacijam in krajev
ni skupnost i , s kater imi se 
po tem dogovor imo za sode
lovanje. Naših učencev, ki 
letno pripravijo po dva kul
tu rna p rograma za delavce 
Tajfuna in ostalih delovnih 
sredin, so vedno veseli.« 

Zapis o akt ivnost ih na Pla
ninski osnovni šoli. o njiho
vem dobrem sodelovanju s 
krajani, bi lahko - vsaj misli
mo tako - vzpodbudi l tudi 
d ruge osnovne šole v ma
njših krajih. Nič pa ne bi bilo 
narobe, če bi tudi kakšna de
lovna organizacija ali pa 
morda druš tva in organizaci
je krajevne skupnos t i nave
zali s svojimi šolarji prve 
stike. 

IVANA F I D L E R 



Rokovnjači v letnem gledališču 
Režiser Ivan Mikek že 40 let služi boginji Taliji 

. Ljudski režiser Ivan Mi
kek iz Vrbja pri Žalcu je na 
prostem, v letnem gledališ
ču Griže, postavi l svojo 39. 
režijo. V igralski izvedbi 
DPD Svoboda Griže so zaži
veli Jurčič-Kersnikovi Ro
kovnjači, ki so j ih v Grižah, 
pod ist im režijskim vod
stvom, uprizorili že leta 
1951. 

Kljub o d m i k u časa od pr
ve preds tave pa do danes in 
kljub misli, da so Rokovnja
či že zastareli, se je izkazalo, 
da občins tvo pogreša prav 
t akšna dela, ki so ohranila 
vso svojo lepoto. Igralci so za 
dve urici popeljali občins tvo 
v čas, ko so po naš ih gozdo
vih plašili rokovnjači . 

Režiserju Ivanu Mikeku, 
ki že 40 let služi boginji Tali
ji, je bil poln avditorij letne
ga gledališča in navdušenje 
občins tva najlepša nagrada 
ob,njegovi 60-letnici. 

Žilica, igrati, pisati in reži-
rati j e Ivana Mikeka kar na
prej gnala, da je ustvarjal. 
Začel je že v osnovni šoli, 
kasneje kot š tudent , gradbe
ni inženir, d i rektor in tudi 
upoko jencu m u ne da miru, 
kakor sam pravi. P rve pred
stave je pripravljal kar v 
k m e č k i h sobah, po vojni na 
številnih mit ingih z enode-
j ankami in potem je začel 
redno delati v Grižah in v 
žalski občini . Še vedno se 

rad spomni svojega prvega 
uspeha , dela Dva svetova, ki 
g a j e napisal sam, kakor tudi 
opereto Vaška komedija. 

Nekater i igralci, ki so pr
vič zaigrali v Rokovnjačih, 
so se tudi ob drugi režiji od
zvali vabilu. Spe t d rug im je 
bilo žal, da zaradi bolezni ni
so mogli sodelovati . So pa 
radi prihajali na vaje in reži
serju tudi kaj svetovali ali pa 
se z njim spominjali prve 
preds tave . 

Režiserja Ivana Mikeka ve-
seh, da raste v Grižah nov, 

mlad rod igralcev, ki bo vle
kel voz ku l tu re napre j , saj je 
na začetku, ko so začeli pri
pravljati Rokovnjače, imel 
kar nekaj težav z zasedbo 
mlajših igralcev. Zato so de
lo pripravljali od februarja 
do avgusta. 

Po preds tavi pa so obisko
valci ob t abo rnem ognju po-
doživljali rokovnjaške čase, 
kar je še obogati lo sobotni 
večer. 

M A T E J A P O D J E D 
Foto: ZORAN P R E M I K 

Jubilejni 
»Rogaški 
glasbeni večeri« 

»Rogaški glasbeni večeri« 
- tako so organizatorji praz
novanja 320-letnice Zdravi
lišča v Rogaški Slatini po
imenoval i celoten program 
jubileja, ki se bo odvijal v 
času od 25. avgusta do 8. 
septembra. 

V ponedeljek, 26. avgusta 
bo z recitalom nastopil bari-
tonist Vladimir Rudjak, na
slednji dan se bodo predsta
vili Salzburški ins t rumenta l 
ni solisti, v sredo, 28. avgusta 
bo simfonični koncert , v če
t r tek pa gala koncert . Vse te 
pr i redi tve bodo v Zdravil iški 
dvorani . V soboto, 31. avgu
sta bo koncer tna izvedba 
opere Seviljski brivec, priče
la se bo ob 19.30 uri na pro
s tem pred Zdravi l iškim 
d o m o m . 

Osrednja pr iredi tev praz
novanja 320-letnice ima ime 
»Rogaška skozi stoletja«, 
pričela se bo v soboto, 21. 
avgusta ob 10. uri pred Zdra
viliškim domom. Ta dan je 
na sporedu še ogled Muzeja 
grafične umetnost i , ogled te
rapije, hotelskih in špor tn ih 
objektov Zdravilišča, ogled 
razstave s lovenskih narav
nih zdravilišč, popoldansk i 
p iknik na izletniški točki 
Bellevue, s lavnostni ples v 
Zdravil iški dvorani in zaba
va s p lesom v restavraciji Po
šta. V torek, 3. s ep t embra bo 
večer s lovenske folklore, v 
sredo večer s lovenskih na
rodnih pesmi v »Templju«, v 
četr tek koncer t narodnoza-
bavnega ansambla Avsenik, 
v soboto, 7. sep tembra pa bo 
gala ples ob praznovanju ju
bileja Zdravilišča Rogaška 
Slatina. 

Zlata barmonika pred finalom 
Letošnje tekmovanje har

monikarjev z diatonično 
harmoniko za pokal Zlata 
harmonika Ljubečne se bli
ža h koncu. Le še deset dni 
nas loči od trenutka, ko bo
mo zvedeli , kdo je letos naj
boljši harmonikar v Slove
niji. Po dvakratnih zapo
rednih zmagah Mira Klinca 
in Mitje Kapša bo letos ki
pec Zlata harmonika zago
tovo dobil nov harmonikar. 
Miro Kline po pravil ih tega 
tekmovanja zaradi profesi
onalnega igranja ne sme na
stopiti . Mitja Kapš pa že od 

pomladi služi vojaški rok v 
Novem Sadu in ga zagotovo 
ne bo na Ljubečno. 

Kdo bo torej letošnji zma
govalec? Favor i tov je precej . 
Komisija zagotovo ne bo 
imela lahkega dela. Med sko
raj sedemdese t imi harmoni 
karji, ki bodo nastopil i 31. 
avgusta na polfinalu, je veli
ko takih, ki so že na deset ih 
izbirnih tekmovanj ih poka
zali, d a j e nanje t reba računa
ti. Letos bodo nastopil i tud i 
mnogi harmonikar j i iz so
sednje Avstrije in Italije. Zla
sti udeleženci iz Italije, med 
kater imi so tud i južni Tirol-
ci, znajo presenet i t i . Zagoto
vo pa p r idno vadijo tud i stari 
znanci Zlate ha rmonike , ki 
so se plasirali v polfinale. 

Časopis Slovenski ves tnik 
iz Celovca piše v zadnji šte
vilki o t em tekmovaju kot o 
največjem v a lpskem svetu. 
To je veliko priznanje orga
nizatorjem, K U D Ljubečna 
in N o v e m u tedn iku in radiu, 
ki so znali v nekaj letih pri
peljati to t ekmovanje na ra
ven, na kateri že sam nas top 
za harmonikar ja veliko po
meni . Izdaja kase te s posnet

ki najboljših harmonikar jev, 
ki so doslej nastopil i na Zlati 
harmonik i , je to uspešnos t 
samo kronala. Klavžarjev 
Smejoči m e h se že kar nekaj 
t ednov drži na v isokem me
stu radi jske lestvice doma
čih melodij . 

Vse to kaže, da j e Zlata 
ha rmon ika Ljubečne postala 
sestavni del s lovenskega 
ku l tu rnega življenja. Zato ne 
bo čudno , če bo to priredi tev 
na F ranko lovem in 1. sep
t e m b r a na Ljubečni znova* 
obiskalo več tisoč poslu
šalcev. MB 

Sonce ali Zala 
Nagradna igra Novega tedni

ka, v kateri bralci izbirate ro
man, ki ga boste lahko brali v 
NT od oktobra naprej, gre po
časi h koncu. Kot kaže tri ted
ne pred koncem nagradne 
igre, bo izbira dokončno padla 
med štirimi naslovi, za katere 
se bralci najbolj ogrevate. Tre
nutno vodi roman Pod svo
bodnim soncem, Frana S. Fin-
žgarja, ki je dobil 64 glasov. Na 
drugem mestu je Sketova Mi-
klova Zala s 47 glasovi, tretja je 
povest Ovčar Runo z 39 glasovi 
in na četrtem mestu Torkarjev 
roman Umiranje na obroke, ki 
je prejel 36 vaših glasov. 

Predlogov je še veliko, kar 
77 različnih naslovov ste doslej 
še predlagali, a vsi imajo bi
stveno manj vaših glasov. 

Bržkone že nestrpno čakate, 
kdaj bomo objavili tudi spisek 
nagrad v naši igri. Za to bo 
potrebno počakati prav na ko
nec igre. To počnemo nameno
ma, saj ne bi radi, da bi le pri
vlačne nagrade vplivale na va
še glasovanje. Do konca igre so 
torej še tri kola. zatem bomo 
objavili, za kateri roman ste se 
bralci Novega tednika z glaso

vanjem odlečili, v zadnji sep
tembrski številki NT pa bomo 
objavili tudi izžrebance za na
grade v tej igri. 

Še je čas, da s svojim glaso
vanjem utrdite ali spremenite 
zdajšnji vrstni red, zato pohi
tite. 

Nagradna igra Novega tednika 
Bralci izbirajo roman 

v NT želim brati roman (povest) 

(Kupon izrežite in izpolnite, nalepite na dopisn ico 
in pošlj i te na naslov Novi tednik, Trg V. kongresa 
3a, 63000 Celje. Vse prispele izpolnjene kupone 
bomo upoštevali pri žrebu nagrad.) 

PRIREDITVE 
Prvi turistični teden Titovo Velenje 

v okviru pr i redi tev ob p rvem tu r i s t i čnem t ednu \ 
Velenju, s ka ter imi so pričeli že prejšnji t eden , bc 
danes ob pol osmih zvečer v atriju velenjskega g rad i 
Pevski zabavni večer, ju t r i ob is tem času pa bo v atriji 
k i tarska serenada . 

V atriju krajevne skupnos t i Center bodo jut r i ob 9 
uri odprli razstavo slaščic, ob 19. uri pa bodo na vr t i 
hotela Paka v Velenju nas topi le p lesne skup ine . 

Zabavne pr i redi tve bodo tud i v soboto, 24. avgusta 
ko se bo v rekreaci j skem cent ru Trebel i ško ob 19. u r 
pričela zabavna pr i redi tev Večer pod lipico, pol ure 
kasneje bo v atriju velenjskega g radu ki tarska sere 
nada, ob 20. uri pa se bo na terasi kopal išča pričeU 
vr tna d iskoteka . 

Srečanje na GraškI gori 
v nedeljo, 25. avgusta se bo ob 14. uri pričelo na 

Graški gori deseto srečanje na rodnozabavn ih ansam
blov in malih vokalnih skupin . Avtobus i vozijo iz Tito
vega Velenja od 12. ure dalje vsakih 20 minu t . 

Letno gledališče Lemberg 
Krajevna s k u p n o s t Griže in gost išče Tihi bos ta pri

pravila ob kra jevnem prazn iku kra jevne skupnos t i 
Griže v soboto, 24. avgusta ob 19. uri v l e tnem gleda
lišču L e m b e r g srečanje harmonikar jev . Pri jave spre
jemna organizator dp sobote, do 18.30 ure . P o srečanju 
bo igral an sambe l Šmar t insk i fantje. 

Klub kulturnih delavcev Ivan Cankar 
Celje 

v k lubu ku l tu rn ih delavcev Ivan Canka r bo ju t r i 12. 
k lubsk i večer, na ka te rem se bodo obiskovalci srečali s 
Tadejem Zupanč ičem, ki se bo predstavi l s svojimi 
praznimi tekst i in poezijo. Srečanje z mlad im ustvar
ja lcem se bo pričelo ob 20. uri , že od 16. ure dalje pa si 
lahko v k l u b u ogledate razstavo slik akademskega 
slikarja Konrada Topolovca. 

Zdravilišče Rogaška Slatina 
v dvorani Zdravi l iškega d o m a bo danes ob pol deve

tih zvečer koncer t Ljubl janskega okteta, v soboto, 24. 
avgusta prav t ako ob pol devet ih pa bo v zdraviliški 
dvorani Zakl jučni koncer t Zdravi l iškega orkes t ra . 

Razstavni salon Rogaška Slatina j 
v Razs tavnem salonu bodo ju t r i ob 20.30 uri odpr^' 

razstavo grafik Dušana Muca, a k a d e m s k e g a slikarja iz 
Ljubljane. Ob otvoritvi bo konce r t E n n e m o s e r kvar
teta iz Insbrucka , kot sohs t pa bo nas topi l Prerad 
Detiček. 

Likovni salon Celje 
v L ikovnem salonu v Celju si l ahko še do sobote , 24. 

avgusta ogledate razstavo z nas lovom P o d o b e novega| 
nemškega sl ikarstva v risbi, na kater i se s svojimi del" 
predstavlja deset avtorjev. 

Avla hotela Dobrna 
v avli hotela Dobrna si lahko ogledate razstavo olj, 

akrilov in r isb a k a d e m s k e g a slikarja F ranca Kosca. 
Razstava bo odpr ta do konca meseca avgusta . 

IVluzej revolucije Celje 
v spodnjih razstavnih pros tor ih Muzeja revoluucije 

si lahko ogledate razstavo, ki so jo pripravil i ob 50 
letnici Zleta Svobod , ogledate pa si l ahko tud i spomin 
sko sobo Franca Leskoška -Luke . 

Kultura pod Graško goro 
v Pleš ivcu pod Graško go

ro v velenjski občini imajo 
tudi kulturno umetniško 
društvo Ivan Cankar, ki ga 
zadnjih deset let vodi Alojz 
Klančnik (na sliki). Društvo 
se imenuje po našem naj
večjem pisatelju Ivanu 
Cankarju zato, ker je na ple-
š ivskem pokopališču poko
pana njegova največja lju
bezen in na spomeniku je 
tudi verz, ki ga je v njen 
spomin napisal Ivan 
Cankar. 

»Trenutno je v d ruš tvu ak
t ivnih 35 krajanov, to število 
pa se poveča ob pripravi raz
nih kul turn ih in zabavnih 
prireditev,« pr ipoveduje 
Alojz Klančnik, ki je tudi 
p redsednik organizacijskega 
odbora za pr ipravo srečanja 
na rodno zabavnih ansam
blov in malih vokalnih sku
pin na Graški gori. »Pri več
j ih zadevah skoraj ni hiše v 
kraju, kjer se vsaj en član ne 
bi vključil v ku l tu rno delo. 
Čeprav je poletje, že razmi

šljamo, kako bomo delali je
seni in pozimi, ko je za tak
šna opravila več časa. Radi 
bi obnovili delo d r a m s k e 
sekcije, k i j e bila pri nas svo
je čase izredno aktivna. Po
skušali bomo ustanovit i pev

ski zbor. Dobro sodeluje 
s šolo in to bomo ohrai ' 
Zadnjo nedeljo decem 
bomo, t ako kot vedno, 
pravili srečanje doma ' 
harmonikar jev. V mali di 
ranici domačega ku l tu rn 
doma se j ih zbere več -
dvajset, toliko jih tod naot 
li razteguje privlačen m* 
Ponosni smo na aktivni 
naše mladine . Ta skrbi zat 
stočo kraja, informiranje^ 
drugo, kar sodi zraven. Sii" 
pa je naš kraj zanimiv ti 
po spominsk i sobi XIV. dl 
zije na Graški gori, števili 
spominsk ih obeležjih, s| 
m i n s k e m parku in drugž 
V okviru ku l tu rno umel 
škega druš tva deluje tudi | 
r ist ična sekcija, ki prav a 
pripravlja izdajo nove 
glednice s štirimi motivi I ( 
šivca in Graške gore. Po5 
beli bomo tudi za vodiče 
bodo p o m e m b n o s t na 
krajev tolmačili številr 
obiskovalcem, ki obiš^ 
Plešivec in Graško goro.< 

T . V R A ' 



ira\\ bi lahko bili še bolj urejeni 
^jlepše kraje bo izbrala republiška komisija 

licija T u r i s t i č n e zveze 
) (cnije, »Iščemo najbol j 
i L n k ra j v le tu 1985«, se 
ip na š i r š em ce l j skem tu-
jčnem območju p r e v e š a 
(Ključno fazo. Komis i j a 

ijske t u r i s t i č n e zveze, ki 
C le tos p r v i č lo t i la oce-

, anja po eno tn ih , repu-
iliih k r i t e r i j ih , je že oce-
; vse kra je , do konca te-
neseca mora jo p r i p r a v i -

| š e p red log t r e h na jbol j 
enih kra jev , izmed ka t e -
bo na j lepšega izbra la re-
iliška komis i ja . 

lovo Velenje, Luče, Ce-
in Rogaška Slatina med 
jličnimi kraji. Žalec, Slo-
jke Konjice, Braslovče 
en tj ur med tranzitno-tu-
čnimi ter Vojnik, S t rmec 
'itanje med ostalimi kra-
tisti najbolj urejeni kra

ji Celjskem, ki se bodo v 
imeznih kategorijah po-
ivali za naziv najbolj ure-

i)misija v sestavi Z o r a n 
ler, Vinko S te iner , 
liic S i rk , J a k a Majcen in 
jica Volavšek je ocenila 
|rajev, razdeljenih v turi-
jic, t ranzi tno tur is t ične in 
le krajo. Ocenjevali so 
šno urejenost krajev, nji-
5 p rome tno urejenost , 
enost j avn ih lokalov in 
ovc okolice ter urejenost 
evne infrastrukture , 
na vsakega kraja zajema 
icenjevalnih e lementov, 
pomeni, da j e bilo opra
lo obsežno in zahtevno, 
udi nehvalženo delo. Po 
h kriterijih je namreč 
lerljivost med večjimi in 
jšimi tur is t ičnimi kraji 

zato bi bilo bolj smotr-
a bi večje in manjše kra-
enjevali ločeno. Odloči
li t em b o d o morali spre-

republ i šk i zvezi, do ta-
pa seveda veljajo obsto-
kriteriji. 

me turističnih 
'̂ tev in komisiie 
iC razlikujejo 
soglasjem in morebit-
krivičnim oceni tvam so 
komisiji izognili s t em. 

da so ocenjevalne liste posla-
h tudi tur is t ičnim d ruš tvom 
v posameznih krajih, kjer so 
tudi sami ocenili urejenost 
svojih krajev. Zanimivo je, 
da se ocene domač ih komisij 
in komisije CTZ skorajda ne 
razlikujejo, kar lahko pome
ni le to, da kriteriji omogoča
jo objekt ivno ocenitev. Z iz
j emo t reh krajev, kjer so se 
k repko precenili , so se v ve
čini tur is t ičnih druš tev oce
nili celo nižje od zunanje ko
misije. 

In kateri kraji imajo največ 
možnost i za uspeh? V tem 
zapisu objavljamo le kraje 
občin Celje, Žalec, Mozirje in 
Titovo Velenje, v pr ihodnjih 
pa še kraje ostalih občin. 

Braslovče in Žalec sta po
leg Slovenskih Konjic in 
Šentjurja, o slednjih več pri
hodnje, v vrhu med tranzit
nimi tur is t ičnimi kraji. 

Kljub t e m u da imajo v 
Braslovčah najbolj urejeno 
cerkev in šolsko okolje na 
našem območju, pa tudi 
sk rbno negovano okolje hiš 
v trgu, imajo zaradi slabe go
s t inske p o n u d b e verjetno 
manj možnost i kot Žalec. 
Škoda, da kraju, kjer so pri
zadevni turist ični delavci že 
dan po Hmel ja rskem prazni
ku z očiščevalno akcijo skrb
no zabrisali sledi velike pri
reditve, zbija oceno slabo 
urejena okolica jezera, ki 
Bras lovčam gotovo ni v po
nos. Naspro tno pa se v Žalcu 
gost inska p o n u d b a izboljšu
je , veliko pa so v zadnjih le
tih naredili tudi za splošen 
izgled kraja in uredi tev jav
nih nasadov in zelenic. Splo
šen videz kvari dokaj neure
jena okolica industr i jskih in 
obr tn ih obratov. 

Luče , Titovo Velenje in 
Celje so t r enu tno najbolj 
urejeni tur is t ični kraji. V Lu-
čah skorajda ni p r ipomb, saj 
v vasi ni hiše, zelenice ali po
ti, ki je ne bi krasi le cvetlice. 
Brez točk pa ob obstoječih 
kriterijih Luče ostanejo pri 
j avn ih sanitarijah in kopališ
ču, saj tega v kraju nimajo, 
nimajo pa tudi možnost i (pa 
tudi nesmise lno bi bilo), da 
bi j avno s t ranišče in kopahš-

če imeli. Marsikateri večji 
kraj , kjer imajo sicer neure
j eno kopal išče ali zanemarje
ne j avne sanitarije, kljub te
m u za te dobi vsaj nekaj 
točk, kar pa lahko bis tveno 
vpliva na dokončno oceno. 
Res je, da oboje sodi med 
tur is t ično infras t rukturo, a 
oči tno je, da v vsakem kraju, 
kjer imajo tur is t ično dru
štvo, ne morejo zgraditi ba
zena. Pred log komisi je CTZ, 
je da bi to upošteval i pri kri
terijih ocenjevanja. 

Titovo Velenje je zagotovo 
mesto , ki ima na našem ob
močju najlepše urejene jav
ne pa rke in zelenice. Še višjo 
oceno zbija slabo urejen stari 
del mesta , slaba informira
nost o kraju, pa tudi skrom
no urejena okolja dveh šol in 
nekater ih delovnih organi
zacij. 

Tudi Celje dobiva s siste
mat ičn im urejanjem starega 
mes tnega jedra vse lepšo po
dobo, pogrešamo pa več ze
lenja in cvetlic, p o d o b n o kot 
v Ti tovem Velenju pa se v 
nekate i rh šolah premalo tru
dijo za uredi tev svoje oko
lice. 

Za eno tno oceno vseh, ne 
le teh najbolje urejenih kra
jev velja, da se urejenost iz 
leta v leto boljša, a je kljub 
t emu še daleč od želja. Pred
vsem je slaba p rome tna ure
jenos t in stanje p rome tne ter 
tur is t ične opreme, p remalo 
je parki rn ih prostorov. Tudi 
v gost ins tvu je boljša pred
vsem urejenost lokalov in 
okolice, m e d t e m ko ostaja 
p o n u d b a še vedno skromna . 
Okolje večine industr i jskih 
objektov je sk romno , kljub 
t emu da za njihovo uredi tev 
ne bi bila po t rebna velika 
sredstva. Trgovski in drugi 
lokali si zaslužijo povprečno 
oceno. Kopal išča bi bila lah
ko bolje urejena, ista ugoto
vitev pa velja za urejenost 
naprav za letno rekreacijo. 
Trim steze, igrišča za mini 
golf in d ruge naprave v re
kreacijskih centr ih (nekaj je 
tudi izjem) propadajo. V 
povprečju je slaba tudi infor
miranos t o krajih. Tako na 
p r imer mes to , kakr šno je Ti
tovo Velenje, še n ima svoje
ga prospekta , tovrs tna turi

stična l i teratura pa je redka. 
Le tu in tam imajo tudi kak
šen vodnk. 

To so le neka te re ugotovi
tve ocenjevalne komisije, ki 
veljajo tudi za kraje, ki j ih 
b o m o predstavil i še nasled
nji teden. Sprehodi l i se bo
mo po občinah Šentjur, Slo
venske Konjice, Šmarje pri 
Je l šah in delno še po celjski 
občini. 

R. P A N T E L I Č 

Visoka ocena v evropskem 
turističnem vodiču 

Strokovnjaki ADAC-a, največjega evropskega 
vodiča po kampih , so letos ocenjevali tud i urejenost 
k a m p a in sanitarij v Atomsk ih Topl icah v Podče t r tku . 

Ocena k a m p a je s p o d b u d n a in pohvalna . Poleg Ada-
cove na lepke za lepo urejenost kampa , so sanitarije 
dobile oceno 2 (najvišja je 1, najnižja 4), kar je m.cd 
s lovenskimi in jugos lovansk imi tur is t ičnimi k a m p i 
prej izjema kot pravilo. 

Julija letos so v k a m p u A t o m s k e Topl ice Podče t r t ek 
zabeležili kar dva tisoč noči tev več kot lani, do konca 
leta oziroma sezone pa pričakujejo 20 t isoč noči tev 
domačih gostov in tujcev, ki j ih j e letos vel iko več kot 
lani. 

M. A. 

Luče še vedno med najlepšimi \ 

Zapisan je turizmu 
Pogovor z Milanom Kanclerjem, 
dolgoletnim turističnim delavcem 

Kakorko l i že č lovek obra
ča besede , se n i t pogovora z 
Mi lanom Kanc le r j em vselej 
spe t p o v r n e k t u r i zmu . K te
mu, kaj vse bi v tej naš i go
spoda r sk i de j avnos t i še lah
ko pos tor i l i , d a bi p r e d v s e m 
tuji t u r i s t i dobi l i o naš i de
želi p r a v i l n o s l iko. Le-ta je 
n a m r e č še vse p r e v e č k r a t le 
moza ik na š ih p r e l e s tn ih tu
r i s t i čn ih zan imivos t i , tu in 
t a m gos to l jubnos t i na š ih 
l judi , pa vse p r e v e č k r a t ma
l o m a r n e g a odnosa do gos ta 
in zanemar j en ih te r neizko
r i ščen ih možnos t i . 

O vsem tem in tudi o dol
gole tnem delu v tur izmu se 
je torej spletala nit pogovora 
z Milanom Kanclerjem, ki se 
je pred k ra tk im poslovil iz 
Celja. 

K a k o je b i lo to re j v Celju? 
»V približno enem letu, 

kolikor sem bil v celjski po
slovalnici Globtoura , sem 
Celje in tukajšnja turis t ična 
prizadevanja vsaj okvirno 
spoznal. Tako smo v naši tu
ristični poslovalnici skrbeli 
p redvsem za organizacijo 
izletov organiziranih skupin 
po domovini in tujini. Veliko 
takšnih skupin smo tudi po
peljali na m e d n a r o d n e vele-
sejme po Evropi, poudarek 
pa je vseskozi na letalskih 
prevozih. 

Čeprav sem bil v Celju le 
eno leto. pa sem v tem času 
kar dobro spoznal kraj in lju
di. Moram reči. da mi je ob 
odhodu v rodni Maribor kar 
malo žal po Celju in Ce
ljanih.« 

In zakaj odha j a t e naza j v 
M a r i b o r ? 

.-Maribor je vendar le moje 
rodno mes to in čeprav sem 
že zaradi svojega poklica ve
liko zdoma, me vselej vleče 
nazaj. Sicer pa so sedaj odpr
li novo tur is t ično poslovalni
co General tur is ta in mislim, 
da me tam čaka kar zanimi
vo delo . . .« 

K a k š n i h je b i lo t eh 22 let , 
ko l ikor s te zap i san i tu
r i zmu? 

»Začetki so bili kar malo 
težki, a m p a k tako je najbrž 
vsepovsod in ne samo v tu
rizmu. Najprej, pred 22 leti 
torej, sem se zaposlil v mari
borski poslovalnici Kompa
sa, po tem pa je šlo počasi na
prej . Želja, da bi spoznal de
lo v tu r izmu do obisti, m e je 
gnala naprej in tako sem v 
teh letih vel ikokrat menjal 
delovne sredine. Pu tn ik , At-
las-poslovalnica v Dubrovni 
ku, Trans turist , pa Ineks 
Adria in nazadnje celjska po
slovalnica Globtoura . . . Za
nimiva pa so bila tudi štiri 
leta v Montrealu. Zanimivo 
je bilo; tako takrat , ko sem 
organiziral in pripravljal po
samezne izlete, še bolj pa 
morda na samih potovanjih, 
ko sem kot vodič in organi
zator spremljal posamezne 
skupine . Človek se tako veli
ko nauči . Počasi spoznava 
navade, lahko bi rekel kar 
zakonitosti , ki veljajo v turiz
mu, in kmalu zna oceniti kaj 
od tega znamo tudi doma do
bro naredit i . 

In k a k š n a so t a spoz
nan ja? 

»V teh . turist ičnih' letih 
sem prepotoval skorajda ves 
svet. Čaka me le še Sovjet
ska zveza, p redvsem Sibirija, 
ki bi jo izredno rad spoznal. 
Moram reči, da mi je bilo naj
bolj všeč na J a p o n s k e m . 
Tam imajo do turizma zares 
dober odnos , znajo poskrbe
ti za to, da j e tujcem kar naj
bolj prijetno in udobno . Prav 
tako pa znajo tudi pokazati 
vse svoje lepote in zanimivo
sti na kar najbolj nevsiljiv 
način. 

Če potuješ po svetu kot tu
ristični vodič in organizator, 
je seveda tvoja skrt) tudi to. 
da kar najbolje poskrbiš za 

svojo skupino . Včasih, pred
vsem pri potovanjih na dru
ge celine, je to sila težko, saj 
se morajo potniki prilagoditi 
d r u g a č n e m u podnebju , dru
gačnim ku l tu rn im navadam 
in hrani . Običajno pa so tak
šne težave le v prvih 
dneh . . . 

Kot sem že rekel, turistič
nih danost i pri nas ne znamo 
najbolje izkoristiti. Pa je vča
sih dovolj že malo iznajdlji
vosti, prožnosti in volje, da 
bi se tujim gos tom pokazali 
v kar najlepši luči. A kaže, da 
smo še vse preveč zagledani 
vase, da se ne znamo odpret i 
in biti ponosni na to, kar 
imamo." 

Je s a m o to t i s to , k a r va s 
m o t i v n a š e m t u r i z m u ? 

»Poleg premajhnega tru
da, da bi tujcem pokazali kar 
največ naših zanimivosti me 
moti tudi to, da j im največ
krat ne znamo prav ničesar, 
ali pa zelo malo. ponudi t i . 
Pri t em mislim p redvsem na 
izvenpenzionsko p o n u d b o , 
na to, da sodobni svet vse 
bolj ceni akt ivno dopustova-
nje. Naše morje, sonce in 
prostor , ki ga p o n u d i m o v 
hotelu, pa prav gotovo ne 
morejo odtehta t i vsega dru
gega. Pa še nekaj je pri tem 
zanimivega. Gost. ki bi mu 
več ponudil i , bi odšel domov 
veliko bolj zadovoljen, v na
šo tur is t ično blagajno pa bi 
tako vztrajno kapljale nove 
devize. To pa, menda , vsi ho
čemo!« 

IVANA F I D L E R 

)r išče, ta 
de na 
nskem 
l ansk i uspe l i p r i r ed i -
dor išče t a na jde , so se 
T u r i s t i č n e g a d r u š t v a 

m s k e m odloči l i , da bo 
i redi tev v s a k o le to . Le-
a bo v sobo to popo ldne 
or i šču g r a d a Podgrad . 
obiskovalce imajo pri-
iene lepe nagrade , k i j ih 
noč osvojiti z nekaj 
lost i . znanja in iznajd-
ti. Za glavno nagrado. 
I podeljuje tur is t ična 
ija Glob tour oziroma 

poslovalnica v Celju 
morali imeti tekmoval-
dnjo številko Novega 
ta. J . V . 

Kondicijske 
priprave 

Plan inc i P l a n i n s k e g a dru
š t v a Železničar iz Celja, se v 
d rug i polovic i a v g u s t a od
prav l ja jo n a Tr ig l av . Posle
dica tega je bil vzpon na Pe
co, z namenom, da se planin
ci tudi kondici jsko pripravi
jo za vzpon na našo najvišjo 
goro. 

Peca . ki j e ravno p r imerna 
za pr iprave t akšne vrste, 
n a m bo zaradi zelo lepe nara
ve, dob re d ružbe in odlične
ga vodiča, za vselej ostala v 
lepem spominu . 

Izlet so zato. da bi nam 
ostal v še lepšem spominu 
zaključili v Kotljah, kjer smo 
obiskali Prežihov grob in 
Prežihovo domačijo. 

JOŽICA BOŽIČ 

Planinska karta 
Pohorja 

P r e d k r a t k i m je izšla pla
n i n s k a k a r t a Pohor ja , ki bo 
k l jub n e k a t e r i m n a p a k a m 
dobrodoše l p l a n i n s k i p r ipo
moček, saj je zelo p reg ledno 
n a r i s a n a . 

Karta je dvodelna. Za naš 
predel pr ide v poštev zahod

ni del, ki zajema zgornji ko
nec Šmar t in skega jezera. Ve
liko Pirešico, Polzelo, Šmar
tno ob Dreti . Njen vzhodni 
rob odreže Vitanje in gre čez 
Črni vrh do državne meje, 
zahodni rob pa zajema še Po
ljane, Žerjav, Smrekovec in 
Golte. Posebe j so označene 
tudi s lovenska p lan inska pot 
čez Pohorje , v našem okolišu 
pa Savinjska in Šaleška pla
n inska pot . Po t po Vinski go
ri. Po t XIV. divizije in vse 
d r u g e zaznamovane poti v 
t em predelu . In napake? J u g 
pod Goro Oljko j e pre imeno
van v Zabukovnika , na Gori 
Oljki so pozabil na krog, ki 
označuje planinski dom, na 
P r e m k o v e m vrhu ni oznake 
za lovsko kočo, p laninski 
dom na Čreti je pre imeno
van v d o m I. pohorskega ba
taljona. Tudi Paska vas kot 
izhodišče poti na Mozirsko 
kočo ni označena, pa tudi vi
šina Mozirske koče ni pra
vilna. 

Napake lahko opros t imo 
zaradi preglednost i , saj so 
poti nar i sane z rdečo barvo, 
ceste pa z enako barvo kot 
plastnice. Karta ima še eno 
novost , ekvidis tanca pla-
stnic (izohips) j e namreč 25 
metrov, vajeni pa smo 20 me
t rske razdelitve. P lan inska 
karta Pohorja je prva karta 
P lan inske založbe, ki obsega 
ta predel . Cena kar te j e 400 
din. 

Š. J. 

Butik 
Črna mačka 
TT Prebold 
omogoča nakup 

likatnih 
)nfekcijskih 
deikov 

namenjenih izvozu, 
po nižjih cenah. 
Kupite lahko tudi 
vse druge izdelke 
te tovarne. 



Rekordna žetev pšenice 
na Pianinškovi kmetiji 

Celjska kmetijska zadru
ga letos posluje z vel ikimi 
uspehi, predvsem kar zade
va odkup pšenice. Letos so 
namreč načrtovali odkup 
340 ton pšenice, že zdaj pa 
so ta načrt presegli za 10 
ton, pričakujejo pa, da j im 
bo uspelo odkupiti še okoli 
50 ton pšenice. 

Skupaj z direktorjem 
Kmet i j ske zadruge F rancom 
Derčom smo se zato odločili 
obiskat i kmeti jo Planinšek , 
po d o m a č e Žgankovo kmet i 
jo, kjer so letos kar za dva
kra t presegli pr ičakovano že
tev pšenice . P red o d h o d o m 
na kmeti jo nam je F ranc 
Derča povedal , da je u speh 
posledica boljše tehnologije 
in zasluga kooperantov , 
omenit i pa velja tudi vlogo 
Sklada za intervencije v 
kmeti js tvu. 

Na kmetij i P lan inškovih 
so nas zelo lepo sprejeli ob 

d o m a č e m k r u h u m k lobasah 
se j e s k m e t o m Francom Pla-
n inškom, ki z ženo in s inom 
skrbi za kmeti jo, razvil zani
miv pogovor. Najprej smo 
Franca povprašal i , če n a m 
lahko izda kaj m u je pr ineslo 
letošnji r ekordn i dosežek. 
Odgovoril je, da ni kaj izdati, 
da je pot do uspeha le t rdo 
delo. Pravi , da j e p redvsem 
pri pšenici t reba t rdo delati , 
saj v njej skoraj ni dobička in 
j e razlog, da se j e k m e t loti 
p redvsem v ljubezni do ze
mlje, d rugače pa je pridelo
vanje pšenice n e e k o n o m s k a 
računica. Zašči tna sredstva 
so zelo draga, prav tako 
ume tna gnojila, po drugi 
strani pa j e cena za o d k u p 
pšenice zelo nizka. 

Najbolj pa ga jezi, da na 
o d k u p n o ceno pšenice vpli
vajo največkrat takšni ljudje, 
ki o kmet i js tvu ne vedo prav 
veliko, ko pa vso pšenico od

kupijo, n e n a d o m a zelo nara
ste cena k ruha in ostalih pro
izvodov, kmetje pa se spra
šujejo kje je denar . Sicer pa 
pravi, da so kmetje pri nas 
vse premalo cenjeni, da j im 
na vse načine otežujejo delo, 
pričakujejo pa vedno boljše 
rezultate. Tako so m u že ne
kajkrat vzeli najbolj kvalitet
no zemljo zradi gradnje sta
novanjskih blokov ali grad
nje železnice, v zameno pa j e 
dobil precej s labšo zemljo. 

Drugače pa Franc na svoji 
zemlji prideluje še krompir , 
koruzo, ima tudi manjši vi
nograd in nekaj t ravnat ih 
površin, od živine pa 10 kra^ 
molznic, 6 telic in 25 pra
šičev. 

Za konec je dodal , da je 
izredno težko skrbet i za 
kmeti jo in da si kmetje zato 
radi priskočijo na pomoč , saj 
je tako lažje za vse. 

GORAN O B R E Z 
Franc Planinšek z ženo Toniko in sinom Jankom, pred svojo hišo, na katero so 
ponosni. 

Biti pastir ni najboij preprosto 
Pri pastirju Kolencu na Menini planini 

»Bi rekel, da delo pastirja 
ni najbolj lagodno in pre
prosto. Vsako žival moraš 
poznati, jo poiskati , če se 
zgubi; pa tudi pozdraviti jo 
moraš, če zboli. Pa skoraj 
cel dan si na nogah,« je svo
je delo pastirja na Menini 
planini na kratko opisal Va
lent in Kolenc iz Nazarij. 

Valentin j e skupaj z Marti
n o m Nat lačenom iz Gornje
ga grada letos ponovno na 
Menini planini , kjer skrbi ta 
za 240 glav goveje živine, 
p r edvsem telet, ki so j ih na 
n a d m o r s k o višino 1490 me
trov pripeljali kmet je iz paš
ne skupnos t i Gornji grad in 
tud i drugi živinorejci iz vse 
Gornjesavinjske doUne, celo 
iz Ljubnega. Dobra in kvaU-
te tna paša j e glavni vzrok, da 
je letos na Menini dvakra t 
več živine kot lani. 

»Zaslužek ni prevelik, je 

pa tol ikšen, da preživim. 
Pašna skupnos t namreč v 
zadnjih letih precej daje za 
obnovo in čiščenje pašnikov, 
postavljanje ograj, gradijo 
tudi zbiralnik vode, toda da 
je denarja vedno premalo . 
Sicer pa, tukaj sem pred
vsem zaradi zdravja,« j e po
jasnil Valentin, zakaj s e j e se
daj, ko j e upokojen , odločil 
za to delo. Že lani je bil na 
Menini, prej pa je bil v G h n u 
24 let vratar. Na Menini je 
pred tem pasel od 1939. do 
1942. leta. Revme in vnetja 
sl inavke, bolezni, ki sta m u 
načeli zdravje v zadnjih letih 
službovanja, n ima več. S pla
n inskimi zdravilnimi rastli
nami s e j e pozdravil , saj s e j e 
naučil modros t i , čemu služi 
srčna moč, čemu šentjanžev-
ka in d ruge zdravi lne ra
stline. 

Tudi bivalni pogoji so v 

novi past i rski koči, ki so jo 
zgradili pred pet imi leti, do
bri, d rugače pa j e seveda pod 
m i h m nebom: »Z živino mo
raš biti dopo ldan in popol
dan, v dežju ali pr ipeki . Le
tos je še junija dvakra t sneži
lo, padlo pa je tud i pet centi
met rov toče. Bilo j e kar pre
cej problemov, saj j e živina 
stalno na pros tem. Nekater i 
lastniki imajo živah označe
ne, nekater i pa ne, vendar 
moraš za vsako žival vedeti , 
čigava je, da lahko ob more
bitni bolezni veš, k o m u po
slati pošto ali sporočilo.« 

Valent in Kolenc, ki bo na 
Menini do srede sep tembra , 
ko bodo živino odpeljah v 
dolino upa, da bo t akšne po
šte čim manj in da se bo pri
hodnje leto ponovno vrnil na 
Menino. 

R. P A N T E L I Č 

Oživijanje reje konj 
Konjereja dobiva tudi v 

Gornjesavinjski nekdanjo 
veljavo. Šele pred tremi leti 
so namreč uvozil i deset ha-
flinških kobil, na letošnji 

redni letni pregled pa so 
rejci pripeljali že 35 kobil in 
žrebet, Haflingerjev je v ob
čini Mozirje še več, a se 
vsem pregleda, ki so ga 

prejšnji teden pripravili 
Savinjsko šaleški veti 
narski postaji v Mozirju 
bilo potrebno udeležiti. 

Pregled so opravili s! 
kovnjaki republ i škega ž 
norejskega zavoda in Biot 
n ične fakultete iz Ljubija 
ki vodijo tudi centralni 
dovnik za to vrsto konj . I 
tovili so, da j e kvaliteta 
bet dobra , poizvedeli pa 
di, k a m bodo prodana . V 
čini si prizadevajo, da b: 
čina žrebic ostala priv« 
v domači dolini, žrebce 
pošiljajo na o d k u p v K« 
je , kjer opravljajo tudi] 
m e n s k o selekcijo. 

Reja haflingerjev ni 
tevna niti predraga, s^j 
njem, ki danes niso I 
obremenjeni z de lom, a 
stuje s k r o m n a prehrana 
pasejo pa tud i vse, kar s 
do pust i na t ravnikih . 1 
zato si v Gornjesavinjski 
zadevajo, da bi imeli k( 
na vsaki kmetiji . PospeS 
jo tudi rejo domačih sloi 
skih delovnih konj , ki 
imajo v občini že okoli st 

B 

Odkupiii so manj svinine 
KK Šmarje zmanjšuje nekatere proizvotinje 

v Hmezadovem Kmetij
skem kombinatu v Šmarju 
je bil letošnji polletni od
kup kmetijskih proizvodov 
odraz pogojev gospodarje
nja v posameznih, pred
vsem živinorejskih pano
gah. Cenovna nesorazmer
ja, g lavni vir izgub v praši
čereji in proizvodnji valil-
nih jajc, so pripeljala do ob
čutnega zmanjševanja pro
izvodnje oziroma odkupa. 
Svoje je prispeval tudi (tre
nutno) z mesom zasičen trg. 

Letos je KK Šmarje odku

pil le 7 ton prašičev, lani 72 
ton. kar je le 9 ods to tkov lan
skega odkupa . Klavnega go
veda so odkupi l i 654 ton, lani 
596, kar pomeni 10 ods to tno 
povečanje v primerjavi z lan
skim prvim polletjem. Praši
čev za pitanje so odkupi l i 
3800, lani 5020 glav. kar po
meni 76 ods to tkov lanskega 
polletnega odkupa . Do pol
letja so odkupi l i 1208 telet za 
pitanje ali 15 ods to tkov manj 
kot lani. Poskoči l j e o d k u p 
mleka, od lanskih 4,406.000 
htrov na letošnjih 4.817.000 

litrov, torej za 9 odsii 
več. Obču tno manjša ji 
tudi proizvodnja vai 
jajc. Lani so do polletia 
izvedli 3.539.000 koni.^ 
letos pa le 2,227.000 k 
dov. Zmanjševanje i 
vodnje oziroma odku; 
prašičereji in pri valilni: 
cih je opredel jeno tudi 
naci jskem programu S. 
skega Kmet i jskega ko' 
nata, ki ga pripravljajo 
ravni sozda Hmezad. 

M. AG.̂  



»Visoki in nizki« 
Kaplja na kapljo, deroča 

voda. To bi lahko rekli za na
š e bivanje v Šentjurju, v ulici 
M- Zidanška 9 a. 

Zgodi se mnogo neprijet
nih stvari a včasih človeku 
prekipi, še posebej , če se za 
pojasnitev obrneš na u r adno 
osebo, njemu pa je bis tven 
tvoj družbeni s ta tus in tvoj 
poklic. Sem gospodinja, moj 
mož je delavec. S m o pošteni 
in živimo iz žuljev svojih rok. 
On. upravnik poš te v Šent
jurju, pa mi je rekel (30. 7. 
1985 ob 11. uri), da sem pre
nizka, da bi se z menoj pogo
varjal, da mi nima kaj pojas
niti, da m u k radem čas. po
kazal mi j e vrata. Ničesar 
drugega nisem hotela kot 
odgovor, zakaj hodi tele
gram iz šent jurske poš te pa 
do nas cela dva dni . 

Telegram je prispel in bil 
sprejet 27. 7. ob 10.23 na tu
kajšnji pošti , poštar ga j e , ta
ko vsaj trdi , priesel k nam ob 
12. uri isti dan. Ker tako pra
vi, ni bilo nikogar d o m a in 
zvonec ne dela (to ni res -
priča so s t ranke v hiši), j e 
pustil obvesti lo. Tega ob 14. 
uri, ko je mož prinesel časo
pis, ni bilo. Telegram mora 
biti dostavljen v šestih urah , 
takšen je zakon. Čemu niso 
prinesli te legrama kasneje, 
je upravnik dejal, raznašalca 
te legramov ni. zanj ni denar
ja. Telegram z vestjo, da j e 
umrla moževa m a m a iz Apa-
tina. j e ostal ali na neki polici 
ali pa v poštarjev! torbi. Do
bili smo ga 29. 7. ob 11.30 uri. 
Tudi tokra t je poštar dejal in 
se opravičeval možu. da s e j e 
moral vrniti izpred spodnj ih 
blokov na Pesnici , ker j e pu
stil obvest i lo in pozabil, da 
ima telegram v torbi. Kaj mi
slite na to? 

Upravnik poš te j e trdil, da 
ni n ihče vedel, kaj v telegra
mu piše. To ni odgovor. Nek
do j e te legram sprejel, ga na
pisal in če nakaj napišeš , da 
ne veš kaj napišeš , tu ni ne
kaj v redu, dvomit i l ahko 
začneš v s t rokovnost oziro
ma sposobnos t določene 
osebe. 

Moj mož, ki je takoj odpo
toval v Apat in . je prišel pre
pozno. Začuden i pogledi 
bratov in sestra, solze v očeh, 
žalost v srcu. Mama je poko
pana. Res to ni m a m a neko
ga velikega, to je bila naša 
mama in ali zaradi tega ni 
bilo te legrama? Mi smo jo 
ljubili in spoštovali . Vsi nje
ni otroci so pošteni ljudje in 
naša družba se j ih nebi sme
la sramovat i . Vsi opravljajo 
svoja dela radi . ničesar j im ni 
težko, vsi so zavedni komu
nisti. Tako jih je vzgojila ma
ti, mi pa n i smo mogli na njen 
pogreb, da ji poslednič reče-' 
mo hvala. Hvala za vse, ker 
nas je rodila in dobro vzgo
jila. 

Upravn ik pošte trdi, da se 
nima za kaj opravičevati , ker 
se ne čuti kriv. Opravičila mi 
»nizki«, kot mi je rekel, niti 
ne pr ičakujemo, hočemo po
jasnilo in zatrdilo, da se to ne 
bo več zgodilo. Hočemo tudi 
odgovor na to. zakaj delijo 
na šent jurski pošli ljudi v ka
tegorije, ali n ismo vsi enaki? 
Razlike so, sreča je . le v tem, 
da vsi ljudje n i smo enaki in 
da nam lepo in vljudno vede
nje nista tuja. 

NADA ANDRAŠIČ 
Šent jur 

Čigav je kombi? 
ž e sam naslov članka je za 

službo proračuna Skupšč ine 
občine Šent jur skoraj žaljiv, 
saj nepoučenega bralca ne
hote pelje do zaključka, da 
fnora biti f inančno in knjigo
vodsko poslovanje sila ne
urejeno, zlasti še, ker se ne 
Ve »čigav sploh je kombi?« 
in ker na »proračunu niso 
imeli pripravljenih podat
kov«. Vsekakor se podatek, 
iz čigavih sredstev je bilo na
bavljeno vozilo, ne more dati 

»na pamet« , saj se na prora
čunu vodi 22 razlčnih žiro ra
čunov. Poleg tega j e arhiv 
proračuna v stari občinski 
stavbi in preverba takšnega 
poda tka zahteva svoj čas, ni
kakor pa ni možno dati od
govora kar po telefonu. To-
varišica novinarka niti ni go
vorila z vodjo proračuna , ob 
tol ikšnih nerazčiščenih 
vprašanjih pa bi verjetno bi
lo p r imerno , da bi se pred 
pisanjem članka osebno 
oglasila. 

Torej na kra tko: Kombi 
Zastava 850 AF Fergon je bil 
nabavljen 22. 6. 1983 in to iz 
amortizacijskih s reds tev 
upravnih organov za po t rebe 
geode tske uprave. 

Po vseh knj igovodskih 
predpis ih j e voden med os
novnimi sredstvi upravnih 
organov. Trdi tev v članku, 
da so »menda kombi kupili z 
denarjem, namenjen im pri
pravi in izvedbi akcije Koz
jansko«, n ikakor ne drži, saj 
nimajo amortizacijska sred
stva upravnih organov prav 
n ikakršne zveze s sredstvi za 
izvedbo akcije. Nabava, fi
nanciranje in lastništvo 
kombija j e povsem čista 
stvar, razgovori, moreb i tne 
obl jube z ene in druge strani 
glede uporabe kombija (v 
č lanku: »nesporazum med 
brigadirji in preds tavnik i ob
čine«) pa so zopet povsem 
druga stvar, kar pa so s služ
bo proračuna , ki celo prosto
voljno vodi vsakole tno fi
nančno poslovaje za ZMDA 
Kozjansko, nimajo nič skup
nega. 

S L U Ž B A PRORAČUNA, 
SO Š E N T J U R 

Z a lačne v Afriki 
Prejšnji t eden je bilo obja

vljeno poročilo akcije RK za 
pomoč lačnim v Afriki. Šte
vilo bonov, ki ostajajo in pa 
navedene KS, ki le-teh sploh 
niso dvignile, so dovolj zgo
voren dokaz, da v tej smeri le 
še n i smo naredil i toliko, ko
likor bi sicer lahko. 

Sicer pa . . . P r edvsem mo
ra gledati človek najprej na
se . . . In zdaj imamo v načr tu 
novo stanovanje, nov avto, 
v ikend . . . 
Spite lačni ljudje, bogovi 
hrane naj bedijo nad vami in 
če vas ne nasitijo besede, 
naj bodo to sanje. . . 
Spite na posteljah praznih 
obljub 
in reke besed . . . 
Temne zaročenke sanj, 
naj vas razveselijo z okrogli
mi hlebci kruha. 
(M. Al-Džavahri) 

Lakota in pa pomanjkljiva 
p rehrana zahtevata vsako le
to na milijone žrtev v tretjem 
svetu . . . 

Zaradi nezadostne , enolič
ne in mnogo premalo kalo
r ične h rane trpi s k u p n o kar 
65 ods to tkov prebivalstva 
samo v Aziji. Afriki in Latin
ski Ameriki . 

V enem s a m e m letu u m r e 
17 milijonov otrok, mlajših 
od pet let in ni tako sk romna 
primerjava s tem, da bi jih 
lahko s svojimi zdravstveni
mi zmoglj ivostmi in hrano, 
ki jo imamo v razvitih deže
lah rešili kar 15 milijonov teh 
lačnih otrok, ki umirajo v na
ročju še bolj lačnih staršev 
ali celo na cestah, kjer jih 
puščajo, ker j ih prvič v zgo
dovini Afrike ne morejo več 
z n ičemer prehrani t i . 

Le zakaj se toliko dogovo
rov, ki se nanašajo na vse to 
konča že pri: 

»Ja. lahko bi. . . « 
Zavedajte se, vladarji in pod-
ložniki. 
bratje in berači, 
da nihče nima pravice razsi
pava ti. 
dokler bo en sam človek 
pogrešal najnujnejše . . . 
(S. D. Miran) 

Direktor UNESCA Ama-
dom Mahtar M'bon označuje 
to stanje, ki ga naša vsemo
gočna tehnološka civilizacija 
dopušča , kot »nevzdržno in 
s ramotno« stanje, s kater im 

zgodovina sooča človeštvo. 
In v svoji trditvi ne ostaja 
sam. Pridružujejo se m u vi
soki in nizki, ponižajoči in 
ponižani , revni in bogati . A 
vse so bolj besede in situaci
ja se spreminja korakoma, 
skorajda nič. 

Sramota zato, ker svetov
ne zaloge žita zadostujejo, da 
bi vsakdo dobil več, kot je 
najnujnejša po t rebna količi
na za življenje. Zakaj se torej 
to stanje ne spreminja? Kdo 
je kr ivec kopičenja zalog v 
razvitih deželah, kjer je de
belost eno glavnih zdrav
stvenih vprašanj in spet na 
drugi strani pre t i ranega po
manjkanja. Kako opravičiti 
model razvoja, ki dovoljuje 
tako ostra nasprotja? Preti
rano porabo h rane v bogati 
manjšini in tako s t em poti
skanje ljudstva tretjega sve
ta vse globlje v slepo ulico 
revščine, odrinjenosti in po
nižanja? 

V vsakem t renu tku , ko 
spreml jamo to trpljenje, zna
mo »obsoditi« to lačno mno
žico za uboge, sirote, reveže 
in na koncu koncev se n a m 
še zasmilijo. Vendar ravno te 
oči otrok, ki ostajajo z nami z 
nemimi očitki: »Zakaj ste 
m e pustili , m e pušča te umre
ti? », bi morale vzdramljati v 
l judeh vesti. Pa niti ne to. 
Dovolj bi bilo, ko bi mnogi 
vest le imeli in kdaj pa kdaj 
potisnili v ozadje svoj po
hlep. I m a m o vse? Gotovo 
ne! Vendar nekaj je gotovo. 
Kolikor i m a m o je preveč, da 
bi to znali ceniti . Da bi ljubili 
k ruh , ki ga je najti po sme
teh, na cesti, krožnik juhe , 
ka tere b o mo pol zavrgli, ker 
ni dovolj okusna in po
dobno . 

In kdor trdi , d a j e lačen, da 
j e zmožen prenaša t i lakoto, 
ta j e še ni izkusil, sicer ga 
danes ne bi bilo tu. Otrok, ki 
morda v tem t r enu tku umira 
t am nekje v Afriki, ki n a m je 
le blizu, pa vendar t ako 
s t rašno daleč, ker »ne more
mo« trpet i z njimi, to pozna. 

Milijone otrok, ki to občut i 
in katerega del so lahko že 
jutr i naši otroci in mi. In šele 
danes , ko živim z vsem tem, 
se zavedam, kako s t rašno 
resnico, ki se bo odvijala 
pred nami , je slutil Čehov, 
ko je dejal: »Vsak srečen, za
dovoljen človek, bi moral 
imeti na pragu svoje hiše člo
veka s k ladivcem v roki. Nje
govo trkanje naj bi srečneža 
opominjalo, da so na svetu 
nesrečni ljudje in da bo ži
vljenje tudi njemu, pa naj bo 
še tako srečen, prej ali slej 
pokazalo svoje pasti . Zadela 
ga bo nesreča, spoznal bo bo
lezen, revščino, žalost, a nih
če ga ne bo videl ali slišal, 
tako kot danes on ne vidi in 
ne sliši drugih . . .« 

V A L E R I J A J., 
Celje 

Neustrezno 
vodstvo izleta 

Pred časom sem s turistič
no agencijo Izletnik iz Celja 
obiskal Osijek in Kopački 
rit. Na začetku izleta je bilo 
vse v redu, le vodička se je 
opravičila, da še nikoli ni bi
la v teh krajih in da je prejš
nji dan pač dobila nenapove
dano nalogo, naj vodi skupi
no izletnikov v Osijek. T e m u 
pr imerno je bilo tudi vod
stvo izleta, saj vodička ni 
imela pri sebi niti p rograma 
potovanja; vodič, ki nas je 
čakal v Osijeku, pa je pro
gram kar samovoljno spre
menil . Tako je bilo v progra
m u ogled spomenika v Bati-
ni, pa si ga kljub temu. da 
smo bili čisto blizu, n i smo 
mogli ogledati . Udeleženci 
izleta smo bili nad t akšno 
slabo organizacijo izleta pre
cej ogorčeni, ker smo za izlet 
plačali kar zasoljeno ceno in 
smo razočarani nad Izletni
kovim malomarn im odno
som do nas turistov, saj bi se 
z malo t ruda dalo vse skupaj 
bolje organizirati , p redvsem 

pa zagotoviti ustreznega vo
diča, ki so m u kraji poznani , 
ne pa da agencija neodgo
vorno pošlje na pot vodiča, 
ki še nikoli ni bil v krajih, 
k a m o r se je potovalo. Zelo 
slaba reklama je to za 
Izletnik . . . 

A L O J Z KOTNIK, 
Celje 

Ni posluha za 
»delavsko« 
cesto 

Od Celja proti Laškem vo
di po levi strani Savinje ce
sta, po kateri se vozijo mnogi 
delavci in drugi občani , do
brodošla pa je še posebej te
daj, kadar je t remerski pod
voz poplavljen. 

A m p a k kakšna je ta cesta! 
Kot kaže, ni nikogar, ki bi jo 
vzdrževal oziroma popra
vljal, zato so ob deževnih 
dneh na njej mali »ribniki«, 
ti pa se v sušnem obdobju 
spremeni jo v j ame . Cesta j e 
tako rekoč iz samih jam, kar 
pomeni , da je zelo nevarna, 
še posebej za kakega turista, 
ki tega ne ve. Kljub temi bi 
na njej zaman iskali kakšno 
tovrs tno oznako. Tu bi lahko 
načeli vprašanje, kako prav
zaprav uničuje vozila, za kar 
seveda^ ni n ihče kriv, razen 
ceste. Človek pa se vprašuje, 
ali se je s tem res t reba zado
voljiti? Ali bi bila cesta, ki to 
sploh ni, taka tudi, če bi se 
po njej vozili kakšni »ugled-
nejši« občani? Smejo občani 
iz Pečovnika , Rifengozda, 
Jagoč in Brs tn ika pričakova
ti, da se bo kdo (v celjski in 
tudi laški občini) zganil? 
Kdo je pravzaprav odgovo
ren? In če je, kdaj se bo lotil 
te sicer p ro me t n e in pomem
bne komunikaci je? 

STANKO K R A J N C , 
Laško , 

Rifengozd 

Park -
promenada 
mopedistov 

Kar čuden naslov, vendar 
tud i zanimiv! Opažam, da j e 
zadnje čase v našem lepem 
celjskem parku prava pro
m e n a d a mopedis tov, ki dir
kajo gor in dol brez glave in 
se sploh ne zmenijo za nas 
obiskovalce. Čut imo se že ži
vljenjsko ogrožene! Tudi bi-
ciklistov ne manjka, vendar 
ti so vsaj malo bolj obzirni 
do nas, obiskovalcev. 

Sedaj se pa sprašujem, (ne 
samo jaz), kje naj bi bila kak
šna odgovorna oseba, ki bi 
posredovala, da se te stvari 
uredijo. Tako. da bomo zo
pet imeli občutek, da smo na 
sp rehodu v parku, ne pa na 
dirkališču. Lahko bi še na 
veliko in široko pisal o tem, 
vendar jaz želim samo opo
zoriti odgovorne osebe, da te 
stvari uredijo. 

Da pa ne bom pisal samo 
črno o našem parku, bi pa še 
zelo pohvalil urejevalce par
ka, ki tako lepo urejajo zele
nice in cvetl ične grede in tu
di tiste, ki skrbijo za čistočo. 
Moje mnenje je, da naš park 
spada med najlepše, saj vsa
k o m u r pade v oko, ki gre 
vsaj m i m o in si po tem lahko 
misli tudi vse najlepše o me
stu. Mislim, da je edina po
manjkljivost v pa rku to, da 
ponoči ni prižgane n o b e n e 
luči. 

VINKO VIŠNER, 
Celje 

Devet desetletij 
slovenske nižje 
gimnazije v 
Celju 

Z odobrenjem avstri jskega 
finančnega zakona z dne 21. 
julija 1895 je bila potrjena 
ustanovi tev državne nižje 
gimnazije z nemško-sloven-
skim učn im jezikom v Celju; 

na kra tko imenovana sloven
ska nižja gimnazija v Celju. 

Do tega, za Slovence v 
nekdanj i Spodnji Štajerski 
tako p o m e m b n e g a dogodka , 
je prišlo po težkih par lamen
tarnih borbah na Dunaju, saj 
je zaradi tega vprašanja pad
la celo ena vlada. Nemci so 
se s trahovito upirali t a k e m u 
zavodu v Celju. Celje so 
Nemci smatrali za važno os
novo njihovega prodiranja 
proti Adriji. »Celje je nemšk i 
otok,« »Celje je nemšk i gi-
braltar«, so bile .njihove 
fraze! 

Celjsko borbo je vodil Mi
hael Vošnjak, ki je bil po od
s topu svojega brata Jožefa 
tedaj državni poslanec. 

Ob ustanovitvi tega slo
venskega zavoda je med Slo
venci zavladalo veliko vese
lje. Celjska druš tva so prire
dila veselico v »Paradeski« 
pri Vojniku, na Miklavškem 
hr ibu in po hr ibih v Savinj
ski dolini so goreli kresovi , 
pokali so možnarji in povsod 
je bilo slišati petje ob tem 
važnem dogodku . 

Nemci so kot prot iutež 
zgradili n e m š k o hišo, sedaj 
je tam dom J L A in nemšk i 
dijaški dom, kjer je bilo še 
do nedavnega Elektro Celje. 
Med drugimi je prišel na za
vod znani in zaslužni zgodo
vinar Emilijan Lilek, ki je 
ostal na zavodu do konca, to 

j e 1919. leta, ko se je pričel 
pouk v novem poslopju slo
venske gimnazije v Kajuhovi 
ulici. Naj omen im, da je rav
natelj Lilek pokopan na Go
lovcu, kjer so m u nekdanji 
hvaležni učenci postavili 
spomenik . 

Učenci so bili vseskozi 
Slovenci. Najprej j ih je bilo 
70, v letu 1913/14 pa jih je 
bilo že 205. 

Na zavodu sta med drug im 
delovala profesor Jože Ko
žuh, pisatelj ma temat ičn ih 
geografskih del in velik do
brotnik dijakov. Ostanek 
njegovega nagrobnega spo
menika je še na opuščenem 
spodnjem delu pokopal išča 
na Golovcu, in Franc Mra-
vljak, poznejši gimnazijski 
ravnatelj . Od nekdanj ih pro
fesorjev ne živi nihče več. 

Zavod je bil nastanjen naj
prej v hiši okoliške l judske 
šole v sedanji Čuprijski ulici, 
pozneje pa v Kukovčevi hiši 
na Muzejskem trgu. kjer smo 
pred leti nekdanj i učenci od
krili spominsko ploščo. 

Vse to je danes res že zgo
dovina, vendar je po t rebno , 
da se današnje generacije, ki 
ne poznajo več borbe za os
novne pravice mate r inskega 
jezika v šolah in uradih , 
spozna s zgodovino, na kate
ro smo lahko Slovenci po
nosni . 

Dr. ERVIN M E J A K 

Z a v o d G o l o v e c o r g a n i z i r a v n e d e l j o , 1 . s e p t e m b r a 
1 9 8 5 t e n i š k i d a n G o l o v c a z b o g a t i m p r o g r a m o m 
O d 8. d o 12 .u re - t u r n i r za p o s a m e z n i k e in p o s a 
m e z n i c e (p r i j ave p r i v a r n o s t n i k u ) 
O d 9. d o 14. u re - s e j e m r a b l j e n i h r e k v i z i t o v na 
p l o š č a d i t e n i s a 
O d 18. d o 2 2 . u r e - t e n i š k i p l es s p o d e l i t v i j o p o k a l o v 
in d i p l o m z m a g o v a l c e m na p l o š č a d i t e n i s a 

L j u b i t e l j i r e k r e a t i v n e g a i n t e k m o v a l n e g a t e n i s a -
v a b l j e n i 
V s o b o t o , 24 . a v g u s t a in n a t o vsak n a d a l j n j i v i k e n d 
o b 8. u r i n a t e n i š k i h i g r i š č i h G o l o v c a 
V i k e n d t u r n i j i v p a r i h o z i r o m a p o s a m e z n o 
Pr i j ave s p r e j e m a v a r n o s t n i k z a v o d a na t e l e f o n 
3 3 - 0 9 8 
A v t o s e j e m r a b l j e n i h a v t o m o b i l o v v s a k o s o b o t o o d 
8 .do 12 .u re 

V a b l j e n i 

C E N A M A L I H O G I ^ S O V 

- do 10 besed 350 din 
- vsaka nadaljna beseda 35 din 

Hkrati obveščamo bralce Novega tednika, da bo mali 
oglas objavl jen v tekoči števi lki v pr imeru, da ga naro
čite najkasneje do ponedel jka do 9. ure zjutraj . 

Naslovov oglaševalcev, ki so objavl jeni pod ši f ro, v 
uredništvu n imamo. Vsi interesenti mora jo oddat i p i 
smene ponudbe, sk ladno z vsebino oglasa in navedbo 
šifre v oglasni oddelek. 

Naročnik i Novega tednika imajo pravico do enega 
brezplačnega oglasa, do deset t>esecl, na leto. 
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Čvrsti stebri naše meje 
Ob Dnevu granlčarfev na kar avli Savinjski partizan 

Vojaške enote v obmejnih 
karavlah so med najmanjši
mi v naši armadi, a tudi naj
bolj izpostavljene. Po voja
ških analizah so kolektivi v 
karavlah med najbolj ho
mogenimi , saj nikjer v ar
madi ni č lovek na č loveka 
ali vojak na vojaka tako ve
zan kot ob meji. Vedno sku
paj, v karavli ali v patrulji, 
podnevi ali ponoči, v zase
di, na soncu, v snegu . . . 
Čvrsti stebri naše odprte 
meje. Med najboljšimi ko
lektivi ob naši zahodni meji 
je tudi enota karavle Sa
vinjski partizan v Logarski 
dolini, kjer graničarji čuva
jo enega najtežjih rajonov 
naše meje. Od 730 metrov 
nadmorske viš ine, kjer stoji 
karavla, se morajo namreč 
povzpeti tudi do 2200 me
trov visoko. Iz dneva v 
d a n . . . 

Karavlo v Logarski dolini 
sem obiskal 15. avgusta , na 
dan , ki je graničarjem naj
bolj s lovesen v letu, saj naše 
obmejne eno te tega d n e 
praznujejo Dan graničarjev. 
Varuhe naše meje so obiska
li p reds tavn ik i skupšč ine 
obč ine Mozirje, njenih druž
beno poli t ičnih organizacij , 
š taba TO in oddelka za ljud
sko o b r a m b o celjske in mo-
zirske milice, p reds tavn ikov 
krajevne skupnos t i Solčava 

in domačinov . Tudi tu r i s tom 
na karavli niso od rekh gosto
ljubja. Gostje tudi niso prišli 
povsem praznih rok, za kar 
pa so se v karavli oddolžili s 
čim drug im k o t . . . ? No, do
ber j e bil, tako kot je vsak 
pasulj , ki se k u h a v vel ikem 
vojaškem kotlu. 

Dan pr ipadnikov obmej 
nih enot pa tega d n e ni bil 
edini razlog za veselje. Vsem 
vojakom je narasel srčni 
utr ip , ko j e njihov komandi r , 
Velimir Lukovič, prebral 
od redbo 647/2, k o m a n d a n t a 
obmejnega odseka Dravo
grad, ki bi se v najkrajšem 
glasila: Žarko Popovič se
d e m dni nagradnega dopu
sta, Saša Todorovič - pohva
ljen, Muratovič Muslija - pri
meren vojak. Vsi, ki so misli
li, da so na kakr šen koli na
čin izpuščeni s tega sezna
ma, so se razvesehh ob na

slednji odredbi , s ka tero ko
m a n d a n t Ljubl janskega ar-
madnega območja karavlo 
Savinjski part izan pohvali 
kot eno izmed dveh najbo
ljših ob s lovenskih mejah. 
Pohva le pa v Savinjskem 
par t izanu niso dobili kar ta
ko, ker bi bili na vrsti , pač pa 
so si jo resnično zaslužiU. 

Komand i r Lukovič . Podo
ben je t i s temu mojemu ko
mandir ju v inženiriji, pa mo
goče prijateljevemu v peša-

diji. Visok, črn, strog. J a kaj 
pa? Kateri oficir pa ni strog. 
Vojska je vojska, tu ni kaj. A 
vojaki in Lukovič , naglas ga 
izda, da je Črnogorec , so en 
kolektiv, kjer si medsebo jno 
zaupajo in pomagajo, zato po 
bojni pripravljenosti in vseh 
ostalih vrl inah dosegajo re
zultate, v r edne zavidanja. 
»Zveni kot puhla fraza, ki jo 
lahko p rebe remo vsak dan v 
kateremkol i časopisu, a vse
eno moram reči. da se naj
bolj t rud imo pri tem, da n a m 
subjekt ivne sile v kolekt ivu, 
to je vojni kolekt iv in partij
ska ter mlad inska organiza 
cija, delajo. Dokler vojaki ne 
ugotovijo, da so te organiza
cije ustanovl jene zaradi njih, 
ne zaradi tega, ker si j e to 
komand i r izmislil, ali ke r ta
ko mora biti. po tem ni uspe
ha,« mi razloži komandi r , ter 
s tem da vedeti , da sem si 

t isto njegovo strogost pred
stavljal preveč enos t ransko . 

Sicer pa, kdor je videl ka
ravlo danes , ko je njena oko
lica urejena in pred dvanaj
stimi leti, ko je Velimir Lu
kovič prišel v Logarsko , bo 
opazil og romno razliko. Ver
je tno ni obmejne postojan
ke, ki bi bila tako lepo ureje
na kot ta, pa tud i v celotni 
Logarski ni objekta, ki bi 
imel vsaj približno tako ure
j eno okolico. Če ne bi bilo 

t iste zapornice, stražarja in 
še nekaj drugih stvar, ki spo
minjajo na SMB barvo, bi 
človek res pomislil , da se v 
gozdičku skriva turis t ični 
penzion ali pa vsaj general-
š tab, kot je zlobno, a kljub 
t e m u samo pohvalno, pri
pomni l eden obiskovalcev. 

»Pred dvanajs t imi leti tu
kaj še vojske nisi mogel v 
vrs to postaviti . Nismo imeli 
igrišč, ničesar. Tudi sam sem 
bil mlad in po delu n i smo 
imeli kaj početi , zato smo se 
počasi lotili urejanja. Vsaka 
generacija je kaj naredila, 
med novimi vojaki se vedno 
najde kakšen zidar, pleskar, 
električar. Začeli smo voziti 
zemljo, zidati škarpe , urejati 
objekt. Vse v t e snem sodelo
vanju s kmet i , krajevno 
skupnost jo , občino, tudi 
celjsko Cestno podjetje je 
pomagalo.« 

Uredih so s tavbo, špor tna 
igrišča, p rekrasen park ter se 
pred leti lotili še »zelenega 
plana«. Na svojem vrtu pri-
se pri t em morajo povzpeti z 
n a d m o r s k e višine 730 do 
2200 metrov. Kako pa je z 
ilegalci in »švercerji«? 

»Letos j ih ni, vsaj ujeU ni
smo nikogar, m e d t e m ko je 
bilo prejšnja leta tega več. 
MisUm, da je pri »švercu« 
svoje naredila tudi ukini tev 
depozita. Poleg tega pa tudi 
naša budnos t k t e m u precej 
prispeva. Če ne bi bih b u d n i 
in stalno prisotni ob meji, če 
ljudje ne bi videli da so voja
ki tam, bi verjetno mars ikdo 

delajo vso zelenjavo (le fižol 
na veliko žalost ne uspeva v 
Logarski) , v svinjaku redijo 
vedno najmanj dva prašiča, 
zgradili pa so tudi velik rib
nik, kjer so še lani pridelali 
več kot tono rib. Letos j ih 
zaradi bolezni r ib v ribogoj
nici v Žalcu ne bodo, upajo 
pa, da bodo na tak način še 
lahko pomagah vojski 
zmanjševati s t roške. Stabili
zacije se lotevajo tudi druga
če. Z racionalnejšo porabo 
elektr ike, a ne na račun ži
vljenjskega s tandarda voja
kov, so zmanjšali s t roške 
e lektr ične energije za polovi
co, vsa drva za zimo pa si v 
dogovoru z gozdarji nabere
jo sami. Vsaka patrulja, ki se 
vrača s pohoda , l ahko prine
se nekaj drv. Tako so j ih lani 
nabral i 60 kub ičn ih metrov. 

»Švercerjev« ni 
več 

J a s n o je, da graničarji niso 
na meji le zato. da bi gojili 
zelenjavo, redili prašiče ter 
brcali žogo. Na to so me 
spomni l i obiralci borovnic, 
ki j ih je ob meji, visoko gori 
nad Logarsko, v teh dneh 
posebno veliko. Ko sem jih 
povprašal , ali so zgoraj videli 
kakšno patruljo, je eden med 
njimi dejal: »Madona. saj so 
vojaki za vsakim grmom!« 

Graničarska takt ika pač, 
bi pojasnil Velimir Lukovič , 
katerega vojaki dnevno pre
hodijo po 20 ki lometrov, ter 

to izkoristil. Sicer pa mora
m o pri delu upoštevat i naše 
zakone. V okviru naše politi
ke, da so meje odpr te , da se 
razvija tudi tur izem, se trudi
mo, da smo tud i popustlj ivi. 
Če k d o zaide, n i smo strogi, 
če pa k d o n a m e r n o krši za
kone , ki veljajo v obmejnem 
pasu, pa zakone in predpise 
dos ledno upoš tevamo. A 
večjih prob lemov nimamo.« 

Graničarji t esno sodeluje
jo s kmet i in lovci. P o s e b n o s 
slednjimi je sodelovanje zelo 
dobro in obojes t ransko. Tu
di graničarji namreč javljajo 
lovcem, kadar opazijo krivo-
lovca ali bolno divjad. Lovci 
in kmetje pa so va ruhom me
je pomagal i stopiti na prs te 
mars ikomu, ki si je hotel 
brez dovoUlnice ah pasoša 
ogledati pre lepo pokraj ino 
na eni ah drugi strani meje. 
Takšno sodelovanje pa je po
t rebno , saj življenje na ob
močju, kjer je gibanje omeje
no na čas med sončnim 
vzhodom in zahodom, ni lah
ko. N i k o m u r namreč ne piše 
na čelu, aU je tur is t ali ilega
lec, ljubitelj p lanin ali naš so
vražnik. 

In kaj pravijo o svojem ži
vljenju vojaki. Muslija Mu
ratovič je tega dne dobil 
značko pr imernega vojaka: 
»Že p reden sem prišel na 
mejo, sem zvedel, da j e to 
posebno življenje, ki se v 
m n o g o č e m razlikuje od ti
stega v kasarnah . P redvsem 
prijateljstvo je tu t akšno kot 
malokje. S m o Jugoslavija v 
malem, vsi kot ena družina, 
zato n a m ni nikoli težko, tudi 
v me t ru snega ne. Biti grani-
čar j e čast. Današnji dan, ko 
sem dobil značko pr imerne
ga vojaka, j e eden najsreč
nejših v mojem življenju.« 

Konrad Ruža življenje ob 
meji že pozna: »Doma sem v 
Banatu , v vasi Vrbica, ki je le 
dva ki lometra od r o m u n s k e 
in 15 k i lometrov stran od 
madžar ske meje. Kot t rakto
rist zadruge sem oral zemljo 
tik ob meji, zato sem življe
nje graničarjev vsaj približ
no poznal. Tukaj seveda ni 
ravnine, kot pri nas doma, 
zato mi je bilo najtežje, ker v 
začetku n isem imel prave 
kondicije. Sedaj jo imam in 
ne vem, kako se bom spet 
privadil na ravnino.« 

Zmago Kolar pa je lahko 
postregel s primerjavo grani-
čarskega življenja s kasarni-
škim, saj je bil 12 mesecev 
vezist v artiljeriji: »Bal sem 
se, da bom moral te tri mese
ce doslužiti v kakšn i kasarni , 
kjer bi lahko bil tudi dolg
čas. Tega tu ni. saj s ta lno kaj 
de lamo. Tudi popoldne , ko 
i m a m o prosto.« 

Najdlje od sogovornikov je 
doma Nedad Mehmedovski: 
»Iz Kičeva sem. Edina napa
ka Logarske je . da je tako 
daleč od mojega doma. sicer 
pa je tu prelepo. Tukaj na 
karavli vsi de lamo vse, smo 
dobr i tovariši in če je t emu 
tako, po tem ti vojaški rok hi
treje m i n e « 

Saša Todorovič, voznik: 
»Vsi mislijo, da sem le voz
nik, a če j e t reba, grem tudi 
jaz v patruljo. Pozimi je bilo 
tako, dopo ldan v patrulji, po
poldan za volan. Tudi vožnja 
po snegu in ledu je bila tež- ' 
ka. A doslej n isem imel ne
sreče in ker imam novo vozi
lo, tud i okvar ni bilo.« 

Bojovič Dragan iz Bijelji-
ne pa je tega dne ponovno 
oblekel civilno »uniformo«: 
»Odhod iz vojske, to j e ra
dost, pa tud i žalost hkrat i . 
Po mnogočem se bom spo
minjal tega skupnega življe
nja. P r edvsem po s k u p n e m 
delu, pa po skupn ih obvez
nost ih in dolžnostih, ki smo 
j ih po moji oceni dobro ures
ničili. Spominjal pa se b o m 
tudi te pre lepe d o h n e in vr
hov okoli nje.« 

V karavli Savinjski parti
zan pa imajo tudi psa Bonifa-
ka, ali Bonija, kot m u pravi
jo. Goran Miloševič iz Sme-
derevske Pa lanke lepo skrbi 
zanj: »Biti vodnik psa, ni 
ravno najlažje. Jaz sem imel 
že prej veselje do živali, tud i 
doma imam volčjaka. zato se 
mi ni bilo težko spoprijatelji
ti z Bonijem, ki nam je pri 
našem opazovanju v vel iko 
pomoč. Dobro pozna ko
m a n d e in tudi ne laja, kadar 
opazi koga sumljivega. Nanj 
me opozori z nama znanimi 
znaki.« 

Ko mi j e Goran potlej na 
pol igonu pokazal še nekaj 
Bonijevih veščin, sem upal , 
da bo ta le zalajal, ter tako 
potrdil svoje poreklo, a ni iz
neveril svojega gospodarja. 
Šele ko se je do karavle pri
peljal motorist , p reoblečen v 
poštarja, je Boni dal vedeti , 
da imajo vsi psi sveta istega 
»sovražnika«. 

RADO P A N T E L I Č 

Graničarji iz Logarske so 
praznik s lavi l i delovno. Od;, 
se namreč v Šmartno ob Pak 
morali razlagati premog, ki 
kali že nekaj dni prej, le na 
ničarjev ga niso pričakovali 
Lukovič je to takole komenti 
lo mi je žal, da morajo deli 
danes, a vagon je treba čimp 
žiti, sicer bi plačali previ 
škodnino. Žal mi je zato, ke 
večino teh fantov prvi in za 
graničarjev, ki ga proslavlji 
ski. A kaj bi, vojska je vojsk 

• 

Gibanje v mejnem pasu je 
no od sončnega vzhoda do 
seveda z dovol i lnicami, pri 
morajo vsi , ki se nameravaj 
v tem pasu, zglasiti na kara 

Takšnemu režimu so pri 
tudi pravila posredovanja j 
jev in uporabe orožja. Dnev 
pek predpisuje pozive: St 
streljal bomi. Stoj, streljan 
sledi opozorilni strel in it 
tudi tega ne upošteva, strel 

Ponoči je postopek strož| 
Stoj , streljam! in strel v kri 

Boni s svojim vodnikom ni bil preveč zadovoljen, ko je mot 
vse zna 

Velimir Lukovič Muslija Muratovič Konrad Ruža 

Zmago Kolar Nedad Mehmedovski Saša Todorovič Goran Miloševič 

Kolektiv zastavnika Velimirja Lukoviča je med najboljšimi ob naši meji 



V Baski je iepo 
OH i skali smo iretjo Izmeno otrok na letovanju v Baski, na 
otoku Krku 

Ko sem mlade Korošce 
vprašala, kaj j im je v kolo-
piji v Baski najbolj všeč, so 
0ii fantje t iho priznali, da 
so to celjske dečve, dekleta 
pa so povedala, da so tudi 
njim všeč celjski fantje. Je 
i e tako, da bodo mnogi celj
ski in koroški otroci poleg 
spominov na vesele, pestre 
dneve in večere, na nove 
prijatelje in na števi lna le
pa doživetja v svoje srčke 
skrili tudi spomine na prve 
ljubezni, ki so se porodile 
tam v Baski , na otoku Krku, 
v varnem zavetju Celjskega 
počitniškega doma. 

V letošnji tretji izmeni 
otrok, ki so letovali v vedno 
od sonca ožarjeni in hkrati 
vedno malce vetrovni B a s k i , 
je bilo poleg sto celjskih 
otrok, tudi trideset mladih 
koroških Slovencev z dvema 
vzgojiteljicama. Izmenjava 
otrok traja že približno dvaj
set let in koroškim otrokom 
vsekakor veliko pomeni. V 
štirinajstih dneh bivanja v 
B a s k i spoznajo veliko novih 
prijateljev, utrdijo znanje 
slovenskega jezika, naučijo 
se slovenskih pesmi, mnogi 
prvič vidijo morje in marsik
do se prav tu nauči plavati. 
Tako res ni čudno, ko ti čisto 
preprosto povedo: »V B a s k i 
je lepo!« 

Lepo je bilo tudi zaradi 
izredno pestrega programa 
najrazličnejših prireditev in 
zaradi nekaterih novosti, ki 
so jih letos uvedh. Prva po
membna prireditev je bil 
spoznavni večer v slogu Po
kaži kaj znaš. Vsaka izmed 
dvanajstih skupin s e j e pred
stavila na svoj način, vse pa 
so oča;-ali mladi Korošci s 
svojim petjem. Ob dnevu 
vstaje so s prijatelji iz Mur
ske Sobote in Slavonske Po-
žege, ki so prav tako v B a s k i 
na letovanju, pripravili pro
slavo na baščanskem igriš

ču. Po proslavi pa so imeli 
športna srečanja v odbojki, 
vlečenju vrvi, prenašanju žo
ge med nogami, skakanju v 
vrečah . . . Športnih priredi
tev je bilo veliko tudi ob dru
gih priložnostih, saj imajo 
otroci možnost igrati tenis, 
mini golf, dostikrat so se po
merili v igri med dvema og
njema, letos pa jih je močno 
pritegnil tudi vrtiljak na 
igrišču. Zanimivo je bilo tudi 
tiste večere, ko je tovariš 
Marčič predaval o geografiji 
in zgodovini Baske, o mor
skih živalih, o kačah in še o 
mnogih sila zanimivih stva
reh. Otroke je navdušil tudi 
ogled pristanišča in izlet z la
djo v dveh skupinah, ki ju je 
na veselje vseh popestril še 
upravnik Zdravko s svojo ki
taro. Otroci so v domu redno 
urejali stenčas, mladi likov
niki so uredili razstavo svo
jih del, raziskovalna skupina 

pa razstavo školjk. Mnogo 
večerov so preživeli v ples
nem razpoloženju, saj so jim 
na dvorišču doma vzgojitelji 
dostikrat uredih skoraj čisto 
pravi disko. 

Letos so organizirali trim 
tekmovanja, ki so, kot kaže 
zelo zanimiva novost med 
prireditvami v koloniji. Tako 

so organizirali trim hojo, 
trim tek in seveda trim pla
vanje. Na letovanju se je na
mreč večina otrok naučila 
plavati - če te veščine prej še 
niso obvladali - in tako se je 
od 130 otrok domov vrnilo le 
šest neplavalcev. Vsak otrok 
je za opravljeno trim akcijo 
dobil kartonček z značko. 
Novost je tudi neobvezno 
popoldansko spanje, saj so 
otroci v tem času lahko risa
li, pripravljali razstave, neka
tera dekleta pa so v tem času 
izdelovala hčne spominke za 
vzgojitelje. 

Za dobro počutje otrok v 
Celjskem počitniškem domu 
je skrbelo 27 ljudi - 14 vzgo
jiteljev, pedagoški vodja 
Dragica Marčič, upravnik 
doma Zdravko Konda, 
zdravnica dr. Marija Božič 
Vargazon, sestra Marija ku
har Viki, čistilke, kuhari
ce . . . Otroci bi poleg svojih 

vzgojiteljev gotovo najbolj 
pogrešali kuharja Vikija, ki 
je znal speči tako krasne pa
lačinke in druge dobrote, ki 
otrokom še kako teknejo. 

Na zaključnem večeru ob 
tabornem ognju, ki je minil 
ob zanimivih točkah, ki so 
jih pripravih otroci in smeš
ni modni reviji, ki so jo pri
pravili vzgojitelji, se je mar
sikomu tudi zalesketalo v 
očeh. Čeprav se mnogi radi 
vrnejo spet domov k star
šem, pa se vendarle ni lahko 
posloviti od številnh prijate
ljev. Težko je zaključiti 14 le
pih dni s preprostim: »Adijo 
in piši mi!« Morda pa se bo
do še kdaj srečali, kot pravi
jo v svoji himni: 
»Kako s i kaj, odhajamo o d 
t e b e z d a j 
in p r i d e m o nazaj, ko m i n e 
l e t o dni 
in v e d n o radi spomnili se bo
mo lepih dni, 
ki s i to leto nam jih podarila 
ti, 
o j , ti, naša Baska, ti! 

Otroci so o letovanju 
povedali 

Petra Guček, 13 let: »V 
Baski sem že osmič in mi je 
zelo všeč. Najbolj nas pesti 
jutranja telovadba, ki pa je 
naša skupina letos nima. 
Štrumfete smo namreč de
žurne in pripravljamo mize 
za zajtrk. Lepo je v času po
čitka po kosilu, ko igramo 
karte, se pogovarjamo in se 
smejimo. Zelo mi je všeč pet
je koroških Slovencev ob 
spremljavi kitare njihove 
vzgojiteljice. Kljub temu, da 
govorijo svoje narečje in se 
tako včasih težko sporazu-
memo, smo takoj postali pri
jatelji. Verjetno bom drugo 
leto spet prišla v Baško.« 

Igor Videnšek, 8 let: »Tu 
je res fino. Jaz sem iz skupi
ne Rakcev. Najbolj mi je 
všeč počitek, ko rišemo in 
igramo karte. Kuharice zelo 
dobro kuhajo. Najrajši imam 
palačinke. Rad imam tudi 
našo tovarišico Petro. Za po
spravljanje pa nismo preveč 
pridni. Pri ocenjevanju ure

jenosti postelj in spalnice 
smo dobih že dve piki.« 

Mojca Brence, 14 let: »Tu 
sem prvič in že takoj na za
četku mi je bilo jasno, da se 
bom imela lepo. V Baski je 
zelo lepo okolje. Družbo 
imam dobro, vzgojitelji so v 
redu in hrana je krasna. Uži
vam na plesih, ki so skoraj 
vsak drugi večer. Ne maram 
pa dveurnega počitka in tudi 
vstajanje ob pol osmih zju
traj mi prav nič ne diši.« 

Peter Blagojevič, 13 let: 
»V B a s k i sem letos tretjič. 
Spoznal sem nove prijatelje 
in z njimi se dobro razumem. 
Nekega večera sva hotela s 
prijateljem »v partizane« -
torej na obisk h puncam. Ko 
sva prišla do vrat dekliške 
spalnice, pa je dežurna tovri-
šica začela nekaj ropotati. 

Hitro sva jo pobrisala naz^ v 
posteljo. Takrat sem pozabil, 
da sem iz skupine Polžev.« 

In kakšne vtise so 
dobili otroci in 
vzgojiteljica s 
Koroške? 

Sigi Potočnik, 11 let: 
»Sem iz skupine Vikingov. 
Meni so tu najbolj všeč deč
ve. Kako je moji punci ime, 
ne bom povedal, je pa res 

luštna in sem že plesal z njo. 
Dala mi je naslov in ko bomo 
šli domov, si bova pisala. Ko 

sem prišel v Baško, nisem 
znal plavati in sem se tukaj 
naučil. Tukaj zelo dobro ku

hajo in sploh je lepo. Prav 
nič me še ne mika odpotova
ti domov.« 

Matejka Kurt, 9 let: »V 
B a s k i sem drugič, kar mi je 
zelo všeč. Najbolj mi je všeč 
morje in kopanje, ker zelo ra
da plavam. Navdušena sem 
tudi nad lepim vremenom. 
Rada tudi plešem. Ko bom 
prišla domov, bom vsem pri
jateljem povedala, kako lepo 
mi je bilo v Jugoslaviji.« 

Marjetka Tratter, 13 let: 
»Česa ne bom nikoli pozabi

la? Fantov, seveda. So čisto 
drugačni, kot pri nas. Veliko 
bolj simpatični, bi rekla. 

Všeč so mi plesi, kopanje in 
odhodi v mestu. Ne maram 
na počitke. Takrat je najlepši 
de dneva in jaz bi raje bila na 
plaži. Včasih imamo težave s 
sporazumevanjem, ker neka
ko ne spravimo stavkov sku
paj, sicer pa se s Celjani zelo 
dobro razumemo. Rada bi še 
ostala tu in vem, da bo jok, 
ko se bomo poslavljali.« 

Vida Krištof, vzgojitelji
ca:« V Baski sem prvič. 
Prevzela sem skupino de
klet, predvsem iz radoved
nosti, kako je v takšni slo
venski koloniji. Nekaj časa 
smo potrebovali, da smo se 
navadili, vendar ni bilo te
žav, ker so nas zelo lepo 
sprejeh. Navdušena sem nad 
lepim vremenom, morjem, 
kopanjem. Dekleta so pridna 
in se z njimi lepo razumem, 
prav tako s fanti. Veseli me, 
da so neplavalci splavali. Na
ša najmlajša deklica plava 
kot ribica. Vsak dan doživi-
mo veliko lepega in res je 
škoda, da bo vsak čas 
k o n e c « 

INES DRAME 

Otok Krk in Baska 
o t o k Krk leži v Kvarnerskem zalivu in je s svoj imi 

turist ičnimi mesti Njivice, Malinska, Krk, Punat in Baska 
pomemben za turizem. V juliju je bi lo na otoku 36.500 
registriranih turistov, zdaj v avgustu pa je ta š tev i lka 
narasla na približno 40.000 turistov. | 

Baska je turist ično mestece in luka na jugovzhodni 
obali Krka. Prvič je bila omenjena leta 1375. Prvotno 
naselje, strnjeno okrog frankopanske trdnjavice, je imelo 
ugoden strateški položaj. V vojni z Benečani je bil grad 
porušen, trdnjava pa požgana. Novo naselje, Baska nova, 
je zrasla ob obali. Naravna plaža, dolga 1800 metrov omo
goča razvoj turizma, kar prispeva h gospodarskemu oži
vljanju kraja. Baska ima približno 760 prebivalcev. | | 

Celiski počitniški dom 
Bil je zgrajen leta 1957 in sicer za 90 ljudi, zdaj pa v njem 

navadno biva okoli 150 ljudi. Prostorska st iska tako vse
kakor obstaja, vendar pa kot kaže, to otrok ne moti . Dom 
ima dekliško in fantovsko spalnico, prostore za osebje, 
sanitarije, jedilnico, kuhinjo, igralnico, ambulanto z 
dvema oddelkoma in vel iko teraso. Stavba je že malce 
dotrajana in potrebna manjših popravil in obnove. Do 
lanskega leta je z njo upravljala Skupnost otroškega var
stva, letos pa jo je prevzel v svoje roke Pionirski dom. 

Plavalni tečaji 
Vsako leto v koloniji organizirajo plavalni tečaj za 

neplavalce. V letošnji tretji izmeni ga je vodi l mladi vzgo
jitelj Dušan Jug, imenovani Pončno: »Plavati sem učil 25 
neplavalcev. To so bili v g lavnem najmlajši udeleženci 
kolonije in pa koroški otroci. Nekateri so se vode izredno 
bali in j ih je bilo prav težko spravit i v morje. Ko pa smo 
jim obljubili trim plavanje za značke in nalepke, se je 
večina le opogumila. Na tej trim akciji so mlajši prepla
vali 10 metrov, večji otroci pa 60. Na tečaju sem jih učil 
drseti po vodi, pihati v vodo, plavati kravi in prsno. 
Otroci so bili pridni in ubogljivi , pa tudi hitro so napredo
vali.« 

Takole je bilo na baščanskem igrišču, kadar so otroci pripravili kakšno prireditev. 
Njihova napeta športna srečanja so pogosto pritegnila tudi mimoidoče. 

Tu pa so ljudje, ki so skrbeli za dobro počutje otrok. Vsakega od njih bi otroci težko 
pogrešali, posebej to velja za belo uniformirane kuharice in kuharja Vikija, ki je 
pripravljal priljubljene dobrote. 

e m 

e m 
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?z Majcen se je 
ribiški »štant«, 
'ojemu lovišču 

na Šmartin-
> odpravil v po-
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>niku v Šmar-
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ura. Mrak seje 
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'tegnil. Na dru-
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J a r e c velike ri-
' navijal je. 
-''kanke je tra-
""̂  Pol ure. po-

sivkasto bel 
^fga soma pri-
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H za škrge in 
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jeziček na 
'^Je ustavil na 
igrama. 

J^ključen, am-
krmljenje 

Velikank. 
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G l e d e n a to , da s e t e h n i k a razv i ja z v e d n o v e č j o 
n a g l i c o , k m a l u ne bo n ič č u d n e g a , če se b o d o m e d 
n e p o g r e š l j i v e č l a n e d r u ž i n e u v r s t i l i tud i h i šn i robot i . 
Kakšn i bodo , kaj v s e b o d o poč e l i , k a k o se b o d o i m e n o 
v a l i - v s e to p r e p u š č a m o v a š i domiš l j i j i . N j i h o v o p i s s 
pr i loženo s l i k o poš l j i t e na n a s l o v N o v i tednik , Trg. V. 
k o n g r e s a 3a, 63000 CELJE. Č a s a i m a t e t e d e n dni . 

P o t r u d i t e se, kajt i na jbo l j d u h o v i t o , najbol j i z v i r n o 
in s p l o h n a j - d o m i s l i c o in r i sbo bo n a g r a d i l a t o v a r n a 
AERO. 

A Be Ce Oa 
š 

s črko Š je p o d o b n o kot s 
črko Č. Nekaj čisto posebne
ga je, saj jo pozna le nekaj 
pisav. J e najožja sorodnica 
črke S, zato sta tudi v abece
di nerazdružljivi. Pravzaprav 
je to črka S s k lobukom. 

T 
Kajne, da vam ni nič všeč, 

če vam k d o reče »Trapa!«? 
Pa Toliko drugih lepših be
sed poznamo za medsebojno 
komunic i ran je . 

u 
U je pa zadnji samoglasnik 

(od petih) v naši abecedi . 
Prav s rčkan je . dokler nas 
kdo ne nabije po zadnji plati 
in po tem zategadelj tu l imo: 
U u u u u u u u u ! 

V 

v teh poletnih dneh . ko ze
vamo od vročine sta dve naj
bolj prijetni s tvan Voda in 
Veter. Ce pa tega ni, n a m 
lahko pomaga tudi kakšen 
Ventilator. 

Z 
Zdravo - Zeleno. Pravi te , 

da se ne r ima? Če ne v zad
nji, se pa v prvi črki. Pa še 
drži. Zelena barva, pravijo, je 
najbolj zdrava - pomirjujoča 
za ut rujene oči. Zakaj pa mi
slite, da je šolska tabla ze
lena? 

Ž 

Pa smo pri koncu . Že? 
Ja , že! 

Povprečno povprečje 
Ne bi si mislil, da se bo to 

kdaj zgodilo tudi meni. Mo
goče kdaj v daljni prihodno
sti že .. . ampak to je bilo še 
tako daleč. . . No, pa se je v 
nasprotju z mojimi pričako
vanji zgodilo prav kmalu. 

Moram povedati, da sem 
nadvse povprečen tip. Pov
prečne višine in teže, pov
prečnih rjavih povprečno 
dolgih las, povprečno priden 
ali povprečno len . . . skratka 
nič na meni ni tako zanimi
vo, da bi zaslužilo pozornost. 
Čeprav je tudi večina drugih 
ljudi povprečnih, so se drugi 
(tako se mi je zdelo) nekam 
bolj trudili, da bi se s čimer
koli izpostavili, se dvignili 
nad povprečje. Meni pa pre
prosto ni bilo do tega. Cisto 
zadovoljen sem bil, če me so
šolci niso nadlegovali bolj, 
kot je bilo potrebno. No, se
veda sem z njimi prebil kak
šno urico na igrišču, ampak 
nogomet in košarko sem -
tako kot vse stvari - obvladal 
povprečno dobro (ali pov
prečno slabo). Niti ne mo
rem reči, da bi se obnašal kot 
kakšen ljudomrznež - ne, s 
sošolci sem se čisto dobro ra
zumel - pogovarjali pa smo 
se o čisto povprečnih stva
reh: o nogometnem prven
stvu, o košarki, o prfoksi za 
slovenščino, ki je bila strah 
in trepet šole in tako naprej. 

Moje življenje bi teklo či
sto mirno naprej, če . . . 

Smešno, ampak tudi vse 
okrog mene je bilo čisto pov
prečno. Moji starši so imeli -
kot povprečni jugoslovanski 
delavci povprečno enodru
žinsko hišico, povprečno 
stoenko in povprečne do
hodke, s katerimi smo si lah
ko privoščili teden dni v sin
dikalnem domu na morju. 
Povprečje seveda ne bi bilo 
popolno, če naša družina ne 
bi bila povprečno štiričlan
ska, in tako imam seveda še 
leto dni mlajšo sestro, ki je 
pravzaprav tudi kriva za vse, 
kar me je doletelo. Medtem, 
ko sem jaz svoje počitnice ob 
morju pieživljal umirjeno ob 
plavanju, potapljanju in bra
nju stripov, je ona vsako leto 
znova izvrtala kup prijate
ljic, s katerimi je tekla na sla
doled in kokto pa v vodo in 
nazaj na plažo . .. Sicer pa -
čisto vsakdanje za žensko. 
No in tako je letos že drugi 
dan pripeljala pod naš sen
čnik (ki smo si ga seveda 
sposodili v domu) novo »naj
boljšo« prijateljico. Navadno 
se še zmenil nisem za njeno 
družbo, ampak s to punco je 
bilo nekam drugače. Če sem 
še tako buljil v strip pred sa
bo, so mi oči kar naprej be
gale proti neznanki. Mislim, 
da je bila to prva oseba v 
mojem življenju, za katero 
ne bi mogel reči, da je pov
prečna. Še preden sem se do
bro zavedel sem se do ušes 
zaljubil, in seveda mi srce ni 
dalo miru, dokler ni sestra 
tudi mene vpletla v družbo. 
Na srečo ni bila preveč začu
dena, prej bi rekel, da je bila 
navdušena, ker sem navse
zadnje le začel kazati nekaj 
zanimanja zanjo in njene 
»velike« prijateljice. 

Čez nekaj dni mi je uspelo, 
da sva z Neno - tako je bilo 
dekletu ime - zvečer ostala 
sama na plaži. Čeprav sem 
prej napel vse svoje sile in 
uporabil vse zvijače, da mi je 
to uspelo, mi je postalo v tre
nutku, ko sem stal pred njo, 
žal, da sva sama. In prvič 
sem obžaloval, da sem tako 
povprečen tip, kot sem. Zid 
molka je prebila Nena: 

»Lahko bi se šla kopat, kaj 
praviš?« 

Napeto sem razmišljal, kaj 
naj odgovorim, kajti pri sebi 
nisem imel kopalk, navse
zadnje pa mi je le prišla na 

um (seveda čisto povprečna) 
misel: »Kaj ko bi rajši pogle
dala naokrog, kje se kaj pri
jetnega dogaja?« 

Na srečo je bila za to, in 
pristala sva v bližnjem di
sku. V disku sem bil dvakrat 
ali trikrat v življenju in o ple
su nisem imel pojma, ampak 
nekako sem poskušal ujeti 
ritem. Ne vem, če je Nena 
opazila mojo nerodnost ali 
ne, vsekakor ni rekla niče
sar. Jaz pa sem bil čedalje 
bolj omamljen od njene le
pote in srce mi je kar pelo. 
Tako rad bi jo stisnil k sebi 
in ji rekel kaj lepega, ampak 
vse ljubezenske izjave, ki so 
se mi vrtele v glavi, so se mi 
zdele preveč povprečne. 
Navsezadnje sem, ko sva od
hajala iz diska, bleknil: 

» Veš, Nena, jaz sem največje 
povprečje na svetu, kar jih ob
staja. « 

Nekaj časa meje gledala, po
tem pa z nasmehom dejala: 
»Res ne vem, kaj hočeš reči s 
tem!« 

Pričel sem jecljati nekaj o 
tem, dajo imam rad, ampak da 
me ona najbrž ne bi marala, 
ker sem tako vsakdanji in po
dobne neumnosti. Nekaj časa 
me je poslušala, potem pa seje 
začela od srca smejati: 

»Oprosti, ampak vse to, kar 
si povedal. . . mislim, da si či
sto srčkano povprečje vsega 
najlepšega na svetu.« 

Mislil sem. da ne slišim prav, 
ampak nisem imel časa razmi
šljati, kajti v tistem hipu meje 
že lahno poljubila. 

In tako sem se vendarle 
dvignil nad povprečje. Z Neno, 
seveda. Kajti najina ljubezen je 
največja in najlepša na svetu. 

Igor 

Posredovalnica z veliko 
izbiro - mali oglasi v 

Novem tedniku 

Lepo je v Baski 
»Baska, Baska!« Takšn i in podobn i klici so se zasli

šali iz ust sto dvain t r idese t ih otrok, ko smo prispeli 
pred Celjski d o m v Baski . Če bi bilo po naše , bi se 
zapodili s kovčki proti vra tom, toda dvanajst vzgojite
ljev nam je to prepreči lo . Tako smo morali počasi in 
brez prerivanja do omar ic in postel j , ki bodo naša 
š t i r inajs tdnevna last. V Baško smo prišli otroci z vseh 
šol celjske občine . 

Pridruži lo se n a m je še t r ideset korošk ih Slovencev 
iz P h b e r k a in okolice. Z njimi sta dve vzgojiteljici. 
Kljub jez ikovnim težavam (saj govorijo koroško 
narečje p o m e š a n o z nemščino) , s m o se hitro sporazu
meli in postali prijatelji. Za naše zdravje skrbi ta medi
cinska sestra in zdravnica, za vse ostalo pa poleg vzgo
jiteljev zlasti pedagoški vodja Dragica Marčič. Nepo
grešljivi so še k u h a r in kuhar ice , ki skrbijo za naše 
vedno lačne želodčke, pa čistilke, perice, upravn ik in 
drugi . Dnevi minevajo zelo hi tro. Vreme je lepo, zato 
se lahko vsak dan k o p a m o . Zvečer se zbe remo pred 
d o m o m in pojemo ali p lešemo. V času popo ldanskega 
poči tka nekater i r i šemo, izdelujemo razne figurice in 
pr ipravl jamo razstave. Imeli smo že spoznavni večer, 
na ka te rem so se s ku l tu rn imi p rogrami preds tavi le 
skup ine Ježkov, Vikingov, Polžev, Ladjic, Rožic, Srč
kov, Delfinov, Vijohc, Rakov, Gusarjev in Štrumfet . 

Dan vstaje smo počastil i s proslavo, na kater i so 
poleg nas nas topal i še otroci poč i tn išk ih d o m o v Mur
ske Sobote in Slav. Požege. P o proslavi smo tekmoval i 
v spre tnos tn ih igrah, prenašal i žogo, skakal i v vrečah, 
prenašal i in pretakal i vodo, na k o n c u pa so se pomeri l i 
še vzgojitelji v vlečenju vrvi. Zmagovalc i so prejeli 
s ladke nagrade . Pr ipravl jamo še p rogram za zaključni 
večer. Vmes pa izvajamo t r im tekmovanja in razne 
t ekme . 

Še malo in štirinajst dni bo mimo . Odpravil i se b o m o 
domov in se razšli. Ostala bodo prijateljstva in k u p č e k 
lepih spominov. Poleg tega pa bodo v nas ostala upa
nja, da se naslednje leto spet s rečamo v tem lepem, 
ma jhnem mes tecu ob morju, kjer smo preživeli tol iko 
lepih dni . 

P E T R A G U Č E K 
Škap inova 4 

Celje 

Letno taborjenje v Savudriji 
od 11. do 21. 7. 

Bolj ko se je vročina - tem
pera tura dvigovala, težje 
smo čakali naše taborenje na 
morju. Letošnje taborenje 
smo organizirali skupaj dva 
odreda iz Celja. V prvi izme
ni smo bili večina taborni
kov iz odreda Dveh levov iz 
Celja. Okoli 60 nas j e bilo. V 
drugi izmeni pa bodo tabor
niki odreda II. g rupe odre
dov iz Celja. V obeh izmenah 
pa smo imeli o t roke iz Zveze 
prijateljev mlad ine iz Celja. 

P o večjih in manjš ih zaple
tih okoli t abornega prostora 
n a m je predhodnica , to so 
Kanačarji in naše vodstvo 
postavili oziroma razpeli šo
tore v Savudriji . 

Ko smo se pripeljali do ta
bornega prostora, so n a m 
razdelili šotore in takoj zbor 
in čakalo nas je kosilo. Po 
kosilu pa hitro v kopa lke in 
veselo čofotanje po vodi. Na 
t aborn ike so zelo dobro pazi
li vodniki Lilijana, Tonček, 
Andrej . 

Tovariš Srečko je naučil 
t aborn ike in d ruge ot roke 
plavati in imel je svoj surf in 
je učil surfati. Na o t roke 
ZPM je pazila tudi tovarišica 
Dragica. 

Za veščine, ki so jih tabor
niki osvojili zelo veliko, od 
plavanja do higienika, ku
harja, risarja, molk, lakota. . . 
je skrbel neumorn i tabornik 
Kekec . 

Za naše želodce sta skrbe
la dobra kuharja Milena in 
Lojze. Pa naš nabavni - eko
nom, Marjan in Bogoljub, 
naš financ minister . 

Za naše zdravstveno stanje 

je poskrbe la čisto taprava 
zdravnica Eva Dolničar. 
P r idno nas je mazala proti 
opekl inam in pulila ježeve 
bodice. 

Ob večerih smo si pripra
vili veliko lepih in smeha 
polnih uric. Izbirali smo naj
lepšo - miss tabora - seveda 
so bili to mošk i oblečeni v 
ženske . Zmagala j e Suzi iz 
New Yorka. 

Imeli smo tudi skupn i ve
čer s t remi tabori , ki smo bili 
i s točasno na taborenju. Ve
č e r j e hitro minil ob pesmih, 
skečih, deklamaci jah. 

Posebej smo se pripravili 
na naš krst. Vsi tisti, ki še 
niso bili krščeni , so trepetali 
skoraj celo taborenje. Kot je 
že v navadi , so tisti bolj ži
vahni bolj krščeni . Šli smo 
na obalo in zakurili ogenj. Z 
ba rko so se pripeljali bog 
morja Nep tun in njegovi po
močnik i . Začel se je obred -
moli tev - pridga, po t em pa 
ceremonija. Na glavo v vodo 
- ka lodont in kopanje. Za 
bolj mi rne samo Kalodont in 
umivanje . 

Peljali smo se tudi z dve
ma b a r k a m a na izlet v Piran. 
Bilo je lepo, a m p a k vroče. 
Ogledali smo si več znameni
tosti mesta. 

Bilo je enkra tno , pa kaj ko 
vse lepo prehi t ro mine . Imeli 
smo lepo vreme, dosti smo 
se naučili . Sedaj smo spet 
doma, a m p a k bolj rjavi in 
polni lepih spominov. 

P A N I K A P A V I « 
Odred Dveh levolB 

Celje] 

Zgodba o žalostni zgodbi 
Nekoč j e na zadnji strani knjige s tanovala tako žalostni 

zgodba, da se je vsak, ki je to zgodbo prebral , na ves gla? 
razjokal. Zgodba j e postala zaradi tega še bolj žalostna i" 
ljudje so ob njej še bolj jokali . Še potem, ko so knjigo ^ 
žalostno zgodbo odložili nazaj na polico, so hlipali najmanj 
dva meseca. Zgodba se je ob tem še bolj žalostila in n3 
k o n č u j e bila tako žalostna, da so se l judem že ob pogledu n3 
knjigo, v kater i je bila žalostna zgodba, v po tokih ulile solz^ 
z oči. S solzami so ljudje počasi izprali vse črke knjige in za 
žalostno zgodbo ni ostala nobena sled več. 

L. P . Z | 



N O Č N E 

C V E T K E 

0 V ponedeljek poipol-
jfic sta se na avtobusni po-
gfgji v Celju stepla Roman 
Q in Boris C, oba iz šmar-
gke občine. Potniki so ime
li zastonj predstavo, zakaj 
plačala bosta oba glavna 
igralca - pri sodniku za pre
krške. . 

247 »V vmu je resnica« 
pravi star slovenski prego
vor. Iz poročila miličnikov 
ni razvidno, do kakšne res
nice sta prišla Branko S. iz 
Linhartove in Vinko P. iz 
Serničeve ulice, ko sta po
pivala v bifeju »Dalmaci
ja.., Vsekakor jima ta resni-
(•a ni bila všeč, pa sta se 
sporekla in nato še spopri
jela. 

• Dragan D. iz Sarajeva 
je prišel z avtomobilom na 
bencinsko črpalko na Polu-
lah. Natočiii so mu poln 
tank - 40 litrov - goriva, 
Draf̂ an pa ni hotel plačati; 
trdil je, da njegov tank 
sploh ne drži 40 litrov. Pri-
jlo je do spora, vmes so po
segli miličniki, voznik Dra
gan pa se je brž premislil, 
ko je videl, a gre zares. 

• Prejšnjo sredo je v 
Studiu 3 razgrajal Milan M, 
iz Štor. Prišli so miličniki 
in ugotovil, da Milana že tri 
ure iščejo. Takrat se je na
mreč v Zidanškovi ulici 
spri z voznikom kombija in 
mu v jezi razbil zadnjo luč. 
Milan bo tako odgovarjal 
pred sodniki zaradi prekr
ška in kaznivega dejanja. 

S. Š. 

Illom v lekarno 
v torek zjutraj, nekaj pred 

3. uro so miličniki prijeli, 20-
letnega Vlada Kaudnika iz 
Slovenjgradca, k o j e vlamljal 
v lekarno v Preboldu. Kaud-
nik jc razbil okno in v lekar
ni iskal narkotike. Nekaj jih 
je že zložil v nahrbtnik, ko so 
ga miličniki žalske Postaje 
milice prijeli. 

Miličniki so lahko vlomil
ca tako hitro prijeli, ker jim 
je vesten občan, ki stanuje v 
bližini, pravočasno sporočil, 
da je v lekarni nekaj narobe 
oziroma, da je nekdo razbil 
žipo. Sumijo, da je Kaudnik 
izvršil še nekaj podobnih 
kaznivih dejanj. S. Š.r 

Butik 
Črna mačka 
TT Prebold 
omogoča nakup 

unikatnih 
konfekcijskih 
izdelkov 

namenjenih izvozu, 
po nižjih cenah. 
Kupite lahko tudi 
vse druge izdelke 
te tovarne. 

Varna pot v šolo 
Celjski občinski svet za 

prevent ivo in vzgojo v ce
s tnem prometu se je tudi le
tos resno lotil akcije »Var
nost otrok in mladine v za
četku šolskega leta«. S Ce
stnim podjetjem Celje in 
podjetjem Ceste-kanaliza-
cije so se dogovoril i , da bo
do pred 1. septembrom ure
dili oz. obnovil i obeležbe na 
cest išč ih in signalizacijo 

Pristojne službe bodo kot 
kaže, na prvi šolski dan do
bro pripravljene. Cestno po
djetje in Ceste-kanalizacija 
bodo tega dne obnovile ce
stne označbe prehodov za 
pešce, kjer le-te niso več do
bro vidne. Na cestah mimo 
šol na Polulah, Ostrožnem, 
Ljubečni in Frankolovem bo 
Cestno podjetje postavilo 
znake za omejitev hitrosti na 
40 kilometrov. Ti znaki bodo 
postavljeni začasno in sicer 
predvidoma prvih 10 dni šol
skega leta. Na prehodih, kjer 
prečka cesto največ šolarjev, 
bodo prva dva dni poleg pi-
onirjev-prometnikov dežu-
rali tudi inštruktorji avto-
moto društev Slavko Šlan-
der in Boris Kidrič ter Zveze 
šoferjev in avtomehanikov 
Celje, v kolikor bo mogoče 
pa tudi miličniki. V sodelo
vanju s prvo osnovno šolo bo 
nujno popraviti mrežo ob čr
nem prehodu čez železnico, 

ki predstavlja posebno ne
varnost za šolarje. V osnov
nih šolah bodo prvi dan po
uka namenili eno uro pro
metni vzgoji in seznanjanju 
prvošolcev o najvarnejši poti 
v šolo. Svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu 
pa naproša starše, da prvo-
šolce za prvi dan navadijo na 
obvezne rumene rutice. Vsi 
ti ukrepi so v prvih dneh nuj
ni, ker počitniško razpolože
ni otroci pozabljajo na var
nost. INES DRAME 

Vlomil v 
avtomobile 

Za 71 v lomov v avtomobi
le so podali kazensko ovad
bo za 21 letnega Faruka Pi-
jukoviča, zaposlenega v Ti
tovem Velenju. Osumljeni je 
vlamljal v avtomobile na po
dročju Titovega Velenja in 
Šoštanja ter odnašal denar in 
tehnične predmete. Podob
nih dejanj je osumljen tudi 
Anton Kočunik, 34-letni de
lavec brez zaposlitve iz Ra
delj ob Dravi. Na območju 
Titovega Velenja je 43-krat 
vlomil v avtomobile. 

TC 

Napada na miličnika 
v zadnjih dneh sta bila na 

celjskem območju kar dva 
napada na mil ičnike. Tako 
je na Grobelnem pri Šentjur
ju skupina sezonskih delav
cev s Kosova napadla dva 
miUčnika postaje Prometne 
milice iz Celja, ki sta v nede
ljo zvečer patrulj irala na tem 
območju. Miličnika Tone Vi-
dovič in Drago Gornjak sta v 
bližini železniškega prehoda 
v Grobelnem naletela na 
skupino sedmih ljudi, ki so 
ovirali promet. Hotela sta jih 
legitimirati, takrat pa so vsi 
stopili proti njima. Tone Vi-
dovič je enega izmed njih 

prijel za roko, ta pa se je obr
nil in miličnika udaril v bra
do. Drago Gornjak je tačas 
že poklical pomoč, vendar se 
je skupina razbežala. 

Na celjski UNZ so še isti 
večer organizirali obširno 
akcijo v kateri so sodelovali 
mihčniki s postaj v Šmarju, 
Šentjurju in Celju, Postaja 
prometne milice iz Celja in 
oddelek za zatiranje krimi
nalitete na celjski UNZ. Ne
kaj po polnoči so že vedeli za 
imena večine storilcev, na
slednji dan pa so jih šest tudi 
prijeli (čeprav so si medtem 
obrili brade in spremenih 
pričeske). Le glavni storilec, 
23-letni Ferid Fanaj iz Prizre-
na, ki je udaril miličnika, se 
je še skrival, vendar se je v 
torek sam javil na postajo 
milice. 

Sodnik za prekrške je Feri-
da Fanaja obsodil na 10, paj
daša Izeta Fanaja in Bedžeta 
Fanaja pa na 5 dni zapora, ki 
jih je spremenil oziroma 
omilil v denarno kazen -
2.000 dinarjev. Poleg tega so 
Ferida Fanaja tudi ovadili za 
kaznivo dejanje napad na 
uradno osebo, ko ta opravlja 
naloge javne varnosti. 

Da so miličniki pri svojem 
delu precej ogroženi, pa pri
ča tudi napad na miličnika 
Janeza Škerlaka in miličnika 
pripravnika Josipa Ivanovi-
ča pred velenjsko Namo. Do 
napada je prišlo v torek, ko 
sta odšla v Namo po zaprosi-
lu za intervencijo. Pred bla
govnico sta srečala viivjene-
ga 21-letnega Husaina Ceska 
iz Titovega Velenja. Hotela 
sta ga legitimirati, takrat pa 
je Češko napadel Škerlaka in 
ga opraskal ter obrcal. Na 
pomoč sta priskočila še dva 
občana, da so vinjenega na-
silnika nazadnje le ukrotili. 
Češko je potem napadel še 
komandirja velenjske Posta
je milice, ko ga je ta zasliše
val. Tudi zoper Husaina Če
ška so miličnika podah 
ovadbo javnemu tožilcu za 
kaznivo dejanje napada na 
pooblaščeno uradno osebo. 

S. Š. 

Posiljevalec z avtomobilom 
Delavci celjske uprave za notranje zadeve so ova

dil i 45-letnega Viljema Črešnarja iz Zreč, ki je uteme
ljeno osumljen dveh posi ls tev. 

Črešnar je vzel v svoje vozilo avtoštoparko in ji 
obljubil, dajo bo peljal v Maribor. V bližini Slovenskih 
Konjic pa je zavil s ceste in jo posilil, nato pa jo vseeno 
zapeljal do Maribora. Dekle si je zapisala registrsko 
številko osebnega avtomobila in osumljenca so kmalu 
prijeli ter priprli. 

Kriminalisti so ugotovili, da je Viljem Črešnar pred 
tem posilil še eno dekle; zvabil jo je v avtomobil in ji 
obljubil, da jo bo odpeljal v službo v Titovo Velenje, 
vendar jo je že blizu Slovenskih Konjic posilil. 

Sicer pa je Viljem Črešnar že prej izvršil več podob
nih deliktov in bil za to že sedemkrat kaznovan. TC 

Roparski napad na taksista 
V soboto sta 22-letni Slav

ko Kuzman iz Dramelj in 21-
letni Marjan Jazbinšek s 
Presečnega pri Dobjem na
padla in oropala 46-letnega 
taksista Jožeta Rajha iz Ce
lja. Po tem dejanju sta oba 
poskušala zbežati v tujino. 

Kuzman je že dan prej ho
tel izvesti roparski napad na 
taksista, vendar je bil ta do
volj previden in ga ni hotel 
odpeljati na Proseniško. V 
soboto, 17. avgusta pa sta z 
Jazbinškom naredila načrt 
in ob približno 20. uri sedla v 
taksi Jožeta Rajha. Odpeljal 
naj bi ju na Proseniško, ko 
pa so bili na gozdni poti, pri
bližno tri kilometre z asfal
tne ceste, pa sta ga napadla. 
Z več udarci sta ga potolkla, 
tako da je taksist obležal ob 
avtomobilu. Prej sta tudi na

črtovala, da ga bosta umori
la, ko pa sta videla, da je tak
sist obležal, sta iz denarnice 
vzela 7.000 dinarjev in se od
peljala. 

V gostilnah v Strmcu in 
Dobrci sta že zapravila nekaj 
denarja, potem pa sta name
ravala v tujino. Delavci celj
ske UNZ, ki so pravočasno 
izvedeli za roparski napad, 
so takoj organizirali akcijo in 
oba storilca še isti večer pri
jeli. 

Na UNZ Celje menijo, da 
bi jih morali taksisti pogo
steje in bolj vestno obveščati 
o sumljivih potnikih, ki jih 
prevažajo v svojih vozilih, 
saj gre v tem primeru tudi za 
varnost taksistov, hkrati pa 
bi imeU kriminalisti lažje de
lo pri odkrivanju storilcev. 

S. Š. 

ČGP Delo - Tozd Novi tednik in 
Radio Celje 
objavlja 
po sklepu zbora delavcev prosta dela in naloge za 

vodenje blagajniškega poslovanja 
TOZD in obračunavanja avtorskih 
honorarjev 

(1 delavec-ka) 

Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje: 
- srednja izobrazba (ekonomski tehnik) 
- 1 leto prakse pri blagajniškem poslovanju 
Poskusna doba 3 mesece. 
Prijave z dokazili sprejemamo na naslov: Novi ted
nik, Trg V. kongresa 3 a, Celje, osem dni po objavi. 
Izbrani kandidat bo sprejet na delo s polnim delov
nim časom za nedoločen čas. 

Z N O V I M T E D N I K O M 
T U D I N A M O R J U 

Novi tednik poiščite 
v Vjestnikovih kioskih 

KOVINSKA INDUSTRIJA 
VRANSKO 
VRANSKO 
Na podlagi 173. člena STATUTA DO »KiV« Vransko 
in sklepe delavskega sveta DO »KIV« Vransko 
razpisna komisija 
razpisuje 
dela in naloge 

vodja tehničnega sektorja 
Poleg splošnih pogojev določenih z zakonom o 
združenem delu in družbenem dogovoru o kadrovski 
politiki v občini Žalec, mora kandidat izpolnjevati še 
naslednje pogoje: 
- da ima končano visoko ali višjo izobrazbo tehnič
ne smeri in štiri leta delovnih izkušenj na vodstvenih 
delih; 
- da ima ustrezne moraino-politične kvalitete, pravi
len odnos do samoupravljanja, do ljudi in sode
lavcev; 
- za opravljanje razpisanih del in nalog bo kandidat 
imenovan za štiri leta. 
Kandidati naj pošljejo svoje ponudbe z dokazili o 
izpolnjevanju razpisnih pogojev v 15 dneh po objavi 
na naslov: »KIV« Vransko, Vransko 57, s pripisom za 
razpisno komisijo. 
O izbiri bodo kandidati obveščeni najkasneje v 30. 
dneh po končanem zbiranju ponudb. 

DELAVSKI SVET IN KOMISIJA ZA 
DELOVNA RAZMERJA 

DO »KIV« VRANSKO 
objavlja 
naslednja dela in naloge 

1. vodja finančno-računovodskega 
sektorja 
POGOJI 
Višja šola ekonomske ali druge ustrezne smeri -
zahtevnost VI stopnje in štiri leta delovnih izkušenj 
na vodstvenih delih. 
Dela in naloge se objavljajo za nedoločen čas. 

2. diplomirani ing. strojništva za 
energetiko - pripravnik 

3. več kleparjev 
4. več ključavničarjev 
5. več varilcev 

POGOJI: 
pod 2 se zahteva ustrezna visokošolska izobrazba 
VII. stopnje zahtevnosti - pripravnik 
pod 3 in 4 se zahteva srednji program IV. stopnje 
zahtevnosti ali z delom pridobljena in priznana stro
kovna usposobljenost 
pod 5 se zahteva srednji program III. stopnje zahtev
nosti ali z delom pridobljena in priznana strokovna 
usposobljenost. 
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas s 
trimesečnim poizkusnim delom. 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogo)ev 
naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov: 
DO »KOVINSKA INDUSTRIJA VRANSKO«, Vransko 
57. 
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po 
končanem zbiranju ponudb. 



V nedeljo start nogometašev 
v nedeljo, 25. avgusta, se 

bo začelo verjetno po vojni 
najkvalitetnejše in najzani
mivejše tekmovanje v repu
bliški nogometni ligi, kjer 
bo sodelovalo štirinajst 
enajsterie (po tri iz Maribo
ra in Ljubljane ter po ena iz 
Titovega Velenja, Celja, Tr
bovelj , Murske Sobote, Kra
nja, Domžal, Kidričevega in 
Nove Gorice). 

S celjskega območja bosta 
nastopil i ekipi Rudarja iz Ti
tovega Velenja in Kladivarja 
iz Celja. Slednji je v zadnjem 
času ostal brez t reh kl jučnih 
igralcev, ki so odšli k velenj
s k e m u Rudarju - Zukič , Ta-
sič in Marinček. Sporen je 
zlasti slednji igralec, katere
m u je na »svojo roko« dal 
brez vednost i drugih izpisni-
co p redsedn ik k luba Igor 
Debeljak. To znova opozarja 

na neure jene odnose v klu
bu. Situacijo je t reba takoj 
uredit i , da to ne bi kvarno 
vplivalo na kasnejše igranje 
v ligi, ki bo močnejša kot 
kdajkoli prej . Favori tov za 
prvo mes to je več. Strokov
njaki pa upravičeno k po
vra tn ikoma iz II. zvezne lige 
Olimpiji in Mariboru prište
vajo še velenjskega in trbo
veljskega Rudarja. Muro in 
morda še koga. Kladivar se 
bo moral potrudi t i , da bo 
ostal v ligi, cilj pa je višji -

uvrst i tev v prvo polovico le
stvice. 

1. kolo v nedeljo, 25. avgu
sta: Železničar (Maribor) -
Kladivar, Ruda r (TV) - Kovi
nar (Maribor). 

TV 

Košarkarski turnir 
Ob občinskem prazniku Šen
tjurja so pripravil i turnir. Zma
gali so košarkarji S lovenske Bi
strice pred Zla torogom iz Laške
ga in domačini . Turn i r bo postal 
t radicionalen. 

Nogometaši Šmartna ob Palti bodo po več liot desetletju nastopanja v republiški jj 
(bili so celo prvaki!) tokrat nastopili v vzhodni republiški nogometni ligi. S treningi 
začeli 23. julija, vodi pa jih Ivo Berdnik, ki ima na razpolago 20 do 25 igralcev, 
igralskem kadru je prišlo do manjših sprememb: Podvratnik je pristopil k celjsket 

' Kladivarju, Frangeš k velenjskemu Rudarju, Kopušar k Elkroju, medtem ko so šj] 
vojsko Grobelnik, Fajdiga in Rudnik. Kljub temu pa so vsi optimisti in se po vestni 
delu na treningih želijo že po eni sezoni vrniti med najboljše slovenske enajsterie^ 
republiško ligo. Foto: T. TAVČi 

Športniki v KS Vrh nad Laškem 
V počastitev krajevnega praznika so pripravili športna tek

movanja, kjer je v vseh disciplinah nastopilo okoli 200 tekmo 
valcev. V metu na koš je zmagal Marjan Pajk. v pikadu Ervin 
Zaje, v streljanju z zračno puško Valči Žgajner in »žogometu« 
Marko Gradišnik. Pokal KS Vrh nad Laškim je osvojil Ervin 
Zaje pred Jožetom Koprivcem in Zdenko Lapornik. 

Nov! načrti 
celjskih boksarjev 

Pri društvu Partizan Celje 
mesto, je tudi boksarska sek
cija, ki deluje že pet let. Letos 
želijo izboljšati svojo dejav
nost, zato so se odločili, da 
bodo pripravili memorial 
Darka Krivca, ki je bil njihov 
trener in dvakratni republi
ški prvak. Memorial naj bi 
postal tradicionalen, na njem 
pa naj bi sodelovale vse slo
venske sekcije in klubi ter go
stje iz Smederevske Palanke, 
Varaždina ter Zagreba. Kot 
vsako leto, želijo tudi letos 
pripraviti boksarsko revijo v 
Titovem Velenju. Sodelujejo 
na vseh revijskih tekmova
njih, v republiški ligi pa so 
lani osvojili 2. mesto. 

V sekciji je 30 aktivnih čla
nov iz Titovega Velenja, Celja, 
Šentjurja ter krajev v Savinj
ski dolini. Zlasti je velik inte
res za boks v Titovem Velenju, 
od koder prihajajo v glavnem 
najboljši člani. Naraščajoči 
potni stroški pa postajajo ved
no večja ovira in zaradi le-teh 
se člani ne morejo redno ude
leževati treningov. Celjska 
sekcija je zato želela v Titovem 
Velenju ustanoviti svojo eno
to, kar pa jim Zveza telesno-
kulturnih organizacij ni dovo
lila. 

Vadba se odvija v telovadni
ci osnovne šole 1. celjske čete, 
kjer trenirajo trikrat tedensko. 
Prostor za vadbo je primeren, 
imajo dobro tudi opremo, fi
nančno pa jim pomaga Cinkar
na Celje. Največji problem je 
strokovni kader, saj je Sašo Jo-
kanovič edini trener. Vsako le
to poteka tudi boksarska šola. 
od septembra do februarja. 

V klubu se razumejo in v 
vseh letih delovanja boksarske 
sekcije ni nihče od članov upo
rabil svojih sposobnosti izven 
ringa. 

V ekipi so najboljši tekmo
valci. Nedžo Bijelič v težki ka
tegoriji. Vlado Perkovič v pol-
težki kategoriji, Ifed Herkano-

Primož Čretnik (21 let), 
kovinostrugar: »Z boksom 
se ukvarjam pet let. Moj cilj 
je postati trener, šolanje za 
to pa naj bi opravil še letos. 
Kot pomočnik trenerja bi 
lahko dosti prispeval k bo
ljšemu delovanju sekcije, 
saj mora zdaj edini trener 
skrbeti za vse tekmovalce 
sam.« 

vič v srednji kategoriji, Primož 
Čretnik v polsrednji kategoriji, 
Ivan Ratajc v welter kategoriji, 
Davorin Kneževič v pol welter 
kategoriji in Milisenko Malba-
šič v lahki kategoriji. 

BISERKA KARNEŽA 

Umetnostni drsalci v 
Ljubljani 

Ker v Celju še ni ledu, za novo 
sezono pa želijo biti čimbolje 
pripravljeni, so se celjski umet
nostni drsalci odloči l i za tre
ning v Ljubljani, kjer so sicer 
skupne priprave članov držav
ne reprezentance. Tako trenirajo 
Matej Pangerl , Mateja Aubreht . 
Metka Hladin in Lea Vodušek. 
Trije od te če tverke pa so na svo
je s t roške vadili že na Dunaju 
(Matej Panger l in Metka Hladin) 
in v Švici (Mateja Aubreht ) . 

J K 

IVIelanšek zmagal 
okoli Pohorja 

Folesarski klub Branik je pri
pravil dirko okoli Pohorja, kjer 
je med rekreativci nad 25 let 
osvoji l 2. mesto Kastel ic . Med 
člani C je zmagal Melanšek, oba 
KK Merx Celje. 

Štiri ekipe v 
kegljanju 

Na kegljišču mote la Merx v 
Šentjurju so pripravili turnir 
ženskih ekip. Zmagala je ekipa 
Celje I (najboljša Jožica Šeško 
407) pred Celjem II (Pevec 436), 
H m e z a d o m Žalec (Milošič 433) in 
Šentjurjem (Bračun 412). 

Kolesarji na 
Glossgrockner 

Trije celjski kolesarji rekre
ativci Tone Knez, Srečko Audič 
in Iztok Jordan so se s kolesi 
povzpeli na 2224 metrov najviš

ji vrh v Avstriji Glossgrockner. 
Prva e tapa je bila dolga 278 km iz 
Celja do avstri jskega Flapacha, 
druga pa 65 km iz Flapacha do 
Glossgrocknerja. 

Košarkarji Smelt 
OlimpijB v Šentjurju 

č l a n i 1. zvezne lige, košarkar
ji Smelt Olimpije iz Ljubljane 
so bili nekaj dni na kondicijskih 
pripravah na Rogli. Medtem so 
tudi obiskali Šentjur ter odigrali 
dve prijateljski tekmi . Najprej so 
premagal i domač ine 90:49, nato 
pa še brigadirje Kozjansko 85 
58:10. Za Ljubl jančane so igrali 
Jevt ič , Vujakovič, Zorčič, Zdovc, 
Haup tman , Todorovič, Tovornik 
in Brodnik. Ljubljančani so se že 
vrnili z Rogle v Ljubljano. 

Športniki med 
celjskim sejmom 

Tadi letos se bodo med celj
skim obrtnim sejmom pomeril i 
s lovenski obrtniki in pri njih 
zaposleni delavci na športnih 
igrah, ki bodo na športnih igriš
čih Golovca 14. septembra. Mo
ški se bodo pomeril i v malem no
gometu , kegljanju, balinanju, ša
hu, namiznem tenisu, vlečenju 
vrvi in atletiki, ženske pa v atleti
ki, kegljanju, namiznem tenisu 
in šahu. 

Strelci v Celju 
Na občinskem prvenstvu Ce

lja z MK puško so zmagali: m e d 
mlad inkami Barbara Jager (SD 
Celje), mladinci Vili Ravnikar 
(Kovinar Štore), č lanicami Alen

ka Jager (SD Celje) in člani Bran
ko Malec (Kovinar Štore). Ekipa 
Celje Ervin Seršen, Jože J e r a m 
in Tone Jager je postavila tudi 
nov občinski rekord, ki je celo 
boljši od republ iškega. 

Šestič najboljši 
Celjani 

Na Gričku so se že 18. pomeri
li najboljši s lovenski strelci z 
MK puško za memorial Jožeta 
Klanjška - vasje, narodnega he
roja, komandanta XIV. divizije 
in dolgoletnega predsednika 
s lovenske strelske zveze. Že še
stič in petič zapored so zmagali 
člani ek ipe Celje I (Darja Kačnik. 
Barbara Jager . Ervin Seršen in 
Jože Je ram) , tretja j e bila ekipa 
Celje II (Vesna in Dušan Čuček, 
Tone in Alenka Jager) in peti 
š torski Kovinar (Vili Ravnikar , 
Robi Petrovič, Vili Dečman in 
Branko Malec). Med posamezni
ki j e bil drugi Jože J e r a m , tretji 
Branko Malec in peta Alenka 
Jager . 

Občinsko prvenstvo v 
Rečici 

Na strelišču v Rečici pri La
škem je bilo občinsko prven
s tvo z MK puško. Nastopile so 
štiri ekipe, zmagala pa je prva 
domača ekipa. Med posamezniki 
so bili najboljši sami domačin i 
Helenca Lavrinc, Zdravko Pe-
klar in Andre j Brunšek . 

Helenca Lavrinc na 
zaključne priprave 

Jutri (petek), bo odlična mla
da strelka iz Rečice pri Laškem 
Helenca Lavrinc odpotovala na 
zaključne priprave za evropsko 

prvenstvo v Osijek. Prvenst 
bo od 4. do 12. sep tembra . V 
goslovanski reprezentanci boj 
leg Helence Lavr inc s celjski 
območja nastopila tudi V( 
njčanka Den is Bola. 

Za pokal Rečica 85 
v nedeljo, 25. avgusta, bo 

vojaškem strelišču pri Jeran 
Rečici pri Laškem tradicioo 
no vel iko tekmovanje za pol 
Rečica 85. Organizator je ta 
kot vedno povabil vse najbo) 
s lovenske ekipe, v kater ih bo 
nastopil i mnogi odlični slovi 
ski in jugoslovanski strelci. T 
movanje se bo začelo ob 8. < 
zjutraj, pri javnina za ekipe 
1000 in za posameznike 200 d 
Prijave zbira Vinko Lavrinc, I 
Rečica 16. Laško, 63270. 

Šahisti v Grižah 
Ob krajevnem prazniku Gi 

so domačini pripravili šahovs 
turnir z udeležbo petih eki 
Zmagal je ŠK Žalec pred KS G 
že, P rebo ld in Šempeter , zadi 
pa so bili člani Društva upoi 
jencev iz Žalca, ki so prvič nas 
pili na t akšnem tekmovanju . 

Mesaric na 
Dalkansko prvenstv 

č l a n konjeniškega kluba C 
tovlje Mesaric je s konjem Di 
gonerjem osvojil na državiM 
prvenstvu 3. mesto (teden i 
prej je postal republiški prva 
Tako se je uvrstil v državno 
prezentanco, ki bo od 8. do 
sep tembra nastopi la na balki 
skem prvens tvu . V reprezenta 
bo tudi Čik. Zanimivo je. da 
se oba konjeniških veščin nai 
la v celjskem konjeniškem k 
bu. danes pa nas topata za Kru 
perk in Gotovlje. 

Lovsko tekmovanje na Šmohorju 
č l a n i LD Rečica pri Laškem so na Šmohorju pr ipravi l i 

17. tekmovanje za pokal Cirila Vezjaka. Nastopilo je 
šestnajst ekip, ki so se pomerile v streljanju na glinaste 
golobe. Zmagala je ekipa LD Žalec pred Preboldom in 
Studencem pri Krškem, med posamezniki pa so bili naj
boljši Milan Storman iz Prebolda, Gregor Horjak iz Rečice 
pri Laškem in Marko Razboršek iz Prebolda. 
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Nasletdnje leto bo minilo 1 0 0 let, ko je šahov
ski svet (dobil prvega uradnega svetovnega 
prvaka. K6o je to bil? 

W i l l i a m S t e i n i t z 

P a u l I V I o r p h v 

E m m a n u e l L a s k e r 

0<Jgovore pričakujemo d o 1 0 . s e p t e m b r a , 

nagrajuje pa KOMPAS Jugoslavija, poslovna 
enota Celje. 

Vsi odgovori 
pravilni 

Za 67. šahovsko nag radno 
igro smo dobili 50 odgovo
rov, vsi pa so bili pravilni 
(Svetozar Gligorič). Izžrebal 
j e Karli Janež ič iz Železarne 
Štore (1. nagrada darilni bon 
za 2000 din Fanika Steblov-
nik, Šaranovičeva 7 a, Celje, 
2. nagrada darilni bon 1700 
din Jože Rajtmajer, Trubar
jeva 53 a in 3. nagrada darilni 
bon 1500 din Milan Žibert , 
Čopova 23, Celje), niso pa po 
25 minu tah odkril i skr ivno
stnega gosta, ki j e bil tokra t 
Rudi Pur , znan špor tn i dela
vec, košarkarsk i sodnik in 
zdaj zaposlen v Elkroju Mo
zirje. 

Jubilej športnega delavca Vikija Dorna 
Vitkemu in vedno hitremu 

ter dinamičnemu športnemu 
delavcu pri Zvezi telesnokul-
turnih organizacij Celje Vikiju 
Dornu človek ne bi prisodil, da 
je dopolnil 50 let! Verjetno 
prav ukvarjanje s športom, ve
liko hoje in asketsko življenje 
so pripomogli, da tudi pri teh 
letih izgleda čil, zdrav, vesel in 
šaljiv, mnogokrat pa tudi od
ločno kritičen do nepravilno
sti, ki se pojavljajo zlasti na 
športnem področju. 

Domala ne mine prireditev, 
kjer ne bi bil zraven. Bodisi 
zaradi službene dolžnosti, saj 
je strokovni sodelavec pri 
ZTKO Celje ali kot klubski 
športni delavec ali kot roko
metni sodnik, lahko pa tudi 
kot čisto preprosto »navadni« 
gledalec športne tekme. 

Je rojen Celjan, doma iz Za
veden, kjer živi še danes. S 
športom seje kot večina njego
vih takratnih vrstnikov spoz
nal že v otroških letih in ker je 
prva ljubezen najbolj vroča je 
področju športa, telesne kultu
re in rekreacije ostal zvest do 
danes pa ji bo prav gotovo tudi 
v prihodnje. V mladosti je gojil 
vse športe, še posebej košarko, 
potem pa je pristal pri rokome

tu, kjer je opravil izpit za sod
nika in napredoval vse do 
zveznega sodnika. Sodeloval je 
tudi pri ustanovitvi sodniške
ga zbora ter vložil svoj delež 
pri razvoju rokometne podzve-
ze. Skupaj s Pavletom Bukov
cem sta vzgojila celo vrst odlič

nih mlajših sodnikov, ki danf 
delijo pravdo sirom po jug 
slovanskih in tudi mednartf 
nih igriščih. Poznajo ga mlai 
na šolskih tekmovanjih in P 
venstvih, prisoten je na trin 
skih akcijah. Težko bi našte, 
vse, kar je delal in kar še del | 
Obiskuje športna igrišča '• 
pregleduje njihovo vzdržev, 
nje. Razjezi ga, če so igriš' 
zapuščena, ko pa je bi lo v nj' 
vgrajenega veliko denarja 
prostovoljnega dela. Ni i" 
težko prijeti za n o b e n o delo P 
čeprav je to prenos mize rn st | 
lov, skrb za pokale in diploiH 
skratka hoče , da je tako, 1̂' 
mora biti. Če tega ne opraV, ^ 
drugi poprime on. Takrat tuf 
izreče kakšno pikro in kritič" 
na račun takšnega odnosa P,̂  
se kasneje ob vrčku piva in P ^ 
govoru kmalu pomiri. j 

Viki je skromen in pred^u 
športni delavec, ki o svoj^ j 
delu ne govori, ampak san"f 
reče: »Pusti vse to, to ni 
membno!« .il 

Pa je še kako pomembno.' 
imamo takšne športne del̂  
ce, kot je Abrahamovec ^' 
Dorn. Škoda, ker jih je vcdf̂  
manj! . 

J K ' T 



ijegova ljubezen je motokros 
prian Zdovc Je na dobri poti, da drugič osvoji državno prvenstvo 
,̂,i(>kdo ve , da imamo na i. Velja v Začretu 15 vr-
sktR^ športnika, ki sicer 

"^. , .^10 let tekmuje za AMD 
A j , v a v a s v atraktivni 
^ tni disciplini - motokro-

To 2^ Marjan 
I vc. P** poklicu avtokle-

zaposlen kot vzdrževalec 
•"a,.k ar ni na Ljubečni. Z 

in športom se j e začel uk-Jjati že h-ta 1977, navdušil 
£ 3 jf 0 ^ * " Drago, s a m nekoč 
ličen motorist, ki j e še dir-
1 z motorji po mestnih uli-
. Oče Drago je ob prijate-
Čirilu Kuzmanu-Cirotu tu-
[jsti, ki najbolj skrbi za pri-
,vo Marjanovega motorja 
zahtevna domača in tuja 

^niovanja. 

,Odkar tekmujem, sem član 
Orehova vas,« pripove-

ije simpatični Marjan. »Ta-
jt v Celju še ni bilo sekcije 
I piotokros, pa sem odšel v 
lgj ki je na tem področju 
pd najbolj razvitimi v Jugo-
gviji. Zal pa so se v zadnjem 

času razmere tako poslabšale, 
da razmišljam o menjavi dru
štva. Kam bom šel, še ne vem. 
Bolj kot to me zanimajo nasto
pi, kjer še nisem vsega do
segel. <• 

Marjan je začel z enaindvaj
setim mestom na državnem pr
venstvu, nato pa je to uvrstitev 
stalno izboljševal in lani je po
stal celo državni prvak! Na naj
boljši poti je, da lanski uspeh 
tudi letos ponovi, saj po petih 
dirkah za državno prvenstvo 
vodi, do konca pa so ostale še 
tri dirke. Trenira vsak dan po 
tri do štiri ure. Poleg vožnje 
skrbi s tekom za kondicijo, 
dviguje uteži, skratka počenja 
vse, da je maksimalno pripra
vljen za zahtevne vožnje po 
vratolomno urejenih terenih. 
»Tekmovalnih pogojev skoraj 
nikoli nimamo idealnih. Če je 
suho, se po stezi praši, da nika
mor ne vidiš, če je mokro, pa 
ne veš, kje je tekmovalec - v 
blatu ali na motorju. Idealno bi 
bilo da bi dan pred tekmo de
ževalo, potem pa se vsaj delno 

osušilo. Vendar, kot sem že re
kel, to se skoraj nikoli ne 
zgodi.« 

Marjan je nastopil že na ve-
čih svetovnih prvenstvih ter v 
zadnjih letih bil domala vedno 
tudi najbolje uvrščeni Jugoslo
van. 7. in 8. septembra ga čaka 
nastop na ekipnem svetovnem 
prvenstvu v ZR Nemčiji, kjer 
bodo v naši reprezentanci po
leg njega nastopili še Avbelj in 
Simčič. Ima dva motorja 125 in 
250 ccm, vsak pa je vreden 32 
do 35 tisoč šilingov. Vso opre
mo od motorja do obleke ku
puje v tujini, saj doma niti na
vadnega vijaka ne moreš kupi
ti. »Vse skupaj veliko stane in 
zato ni čudiio, da nas vedno 
manj tekmuje. Še pred leti nas 
je bilo okoli 50, letos nas je 
samo še okoli 20. Mladi obupa
jo, saj nimajo denarja za drago, 
dobro opremo. Po fizičnih spo
sobnostih smo enakovredni 
tujcem, ki nas prekašajo v od
lični opremi. Najboljši tujci pa 
so sploh profesionalci, drugi 
skrbijo za niih, oni samo dirka

jo. Hvaležen sem delovnemu 
kolektivu Opekarne Ljubečna, 
ki ima razumevanje za moj 
šport. Vesel sem tudi, da nam 
je Cinkarna pomagala pri ure
ditvi lastne steze za trening pri 
deponiji v Bukovžlaku, kjer je 
zemljišče brezplačno odstopil 
Jež iz Celja. Proga je dolga 
1200 m. Treningi so tako cenej
ši, saj se ni treba voziti v druge 
kraje.« 

Marjan Zdovc ima, kot vsak 
mlad fant, veliko želja: prva je 
ponovitev lanskega naslova 
državnega prvaka, druga pa z 
dobro opremo in vestnim tre
ningom še kakšna lepa uvrsti
tev na mednarodnih tekmova
njih. Sobo bi rad dopolnil z no
vimi trofejami, ki jih je že zdaj 
veliko. In nenazadnje si želi, da 
bi bilo toliko razumevanja, da 
bi se s tem atraktivnim špor
tom lahko ukvarjali tudi tisti, 
ki so zaradi pomanjkanja de
narja obupali. 
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M . Debelak vse bolje skače 
Matjaž Debelak iz Braslovč, 
je marca presenetil na veli-
skakalni prireditvi v Plani-
ob njenem zlatem jubileju 
lletnici, ko je poletel najdlje 
15 m in s tem dosegel četrto 
iljavo vseh časov na svetu, 
v novi sezoni že s prvim 

istopom dokazal, da tisti ipeh ni bil zgolj slučajen in 
i misli doseči še več takšnih ipehov. 
Pred dnevi je na veliki med-
irodni tekmi na plastični ska-
ilnici v Berchtesgardnu v 
rezni republiki Nemčiji ug-
il vso jugoslovansko elito in 
K0]\\ 3. mesto. Z malo več 
eče, kar pomeni za malen-
)st boljši skok. bi bil celo 
nagovalec. Ni potrebno po-
idati, da je tega bil še poseb-
) vesel direktor Topra Zvone 
ežnak, saj je Matjaž nastopil 

v Toprovem zdaj že mednarod
no uveljavljenem letalskem 
kombinezonu. 

»Ostali so mu kar zavidali 
takšen uspeh,« je navdušen 
pripovedoval Zvone. »Vendar 
Matjaž je še enkrat dokazal, da 
je in bo dober, neustrašen ska
kalec in da planiški uspeh ni 
zgolj slučajnost.« 

V Toprovih kombinezonih 
zdaj poleg Jugoslovanov že 
skačejo Čehoslovaki, Bolgari, 
Madžari, Francozi, Italijani, 
odprla pa seje tudi možnost za 
Poljake. V Topru pa delajo še 
dalje, da bi v svoj izdelek lahko 
oblekli še kakšnega tekmoval
ca iz katere druge države. Sicer 
pa se vrnimo k Matjažju Debe
laku, ki se je vrnil iz vojske. 

»Fant ni imel zaposlitve,« se 
zresni Zvone Dežnak in doda, 
da so mu priskočili na pomoč. 

»Z velikim razumevanjem 
Tekstilne tovarne Prebold na 
čelu z direktorjem Žagarjem 
bo pri njih delal kot vzdrževa
lec, saj je kvalificiran pleskar. 
Mi pa bomo poskušali vse, da 
bi z delom svoj nesluteni talent 
razvil, ne pa izginil kot mnogi 
drugi obetavni športniki, ki so 
bili prepuščeni žal sami sebi in 
brez ustrezne pomoči, ki jo vr
hunski športnik mora imeti. 
Ne smemo biti ponosni na 
športnika samo takrat, ko kaj 
lepega doseže in se vidimo 
»zraven«, ampak mu je treba 
pomagati, da bo uspel.« Matjaž 
pa seje izkazal tudi na velikem 
domačem tekmovanju na pla
stiki v Mostecu v Ljubljani, 
kjer je za Tepežem osvojil dru
go mesto ter premagal celo 
Ulago. Fant je v formil 
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•P mednarodni uspeh Matjaža Debelalta (desno), ko seje »zavihtel« celo na 3. mesto ter 
' oajboljši Jugoslovani 

5̂ let TVD Partizan Radeče 
J-̂ ta 1910 so v Radečah 
pov i l i telovadno društvo 

in od takrat športna ak-
|''ost neprenehoma raste. 
psvoboditvi se je društvo 

^^"nenovalo v TVD Partizan 
^živelo še z večjim elanom 

^ seh področjih telesne kul-
• Z a kar s o dobili številna 
j l^i ja . med drugim tudi 

'̂ no priznanje Zveze za 
,Y"o kulturo Slovenije leta 
,' srebrno priznanje OF in 
"^to TKS Laško, 
j društvu je aktivnih preko 

članov. V zadnjem času 
J napreduje atletska sek-
' katere člani redno vadijo 

petkrat na teden. Ze nekaj let 
so prvaki v občini Laško, letos 
pa so dosegli tudi 3. mesto na 
republiškem in 4. mesto na dr
žavnem pr\'enstvu v krosu za 
pionirje ekipno, Vižentin je bil 
4. na teku okoli okupirane Lju
bljane na 25 kilometrov in sed
mi v malem maratonu za pr
venstvo SRS, pionirji pa so bih 
četrti v štafetnom teku 3 x 
1000 metrov v konkurenci 40 
ekip Slovenije. 

Zelo uspešno deluje tudi ro
kometni klub. Pet ekip nasto
pa v Zasavskoposavski ligi. šti
ri pa v slovenskih ligah iz kate
rih ne izpadžuo, zato p.-̂ , imajo 

za cilj uvrstitev v enotno slo
vensko ligo. Izredno aktivni so 
tudi starejši rekreativci, poseb
no ženske, ki uspešno sodelu
jejo pri vseh športnih aktivno
stih rekreacije v občini in tudi 
zunaj nje. V zadnjih treh letih 
je ta sekcija osvojila 20 poka
lov, 9 priznanj in preko 15 me
dalj za prva tri mesta. 

Vsi ti uspehi kažejo na dobro 
delo društva, ki se mu odpirajo 
zdaj še nove možnosti ob pri
dobitvi nove telovadnice, zgra
jene s samoprispevkom ob
čanov. 

_ K. iL. 

Marjan Zdovc (desno) je zaradi lepih uspehov lahko velikokrat takole simpatično 
nasmejani 

Bo plavanje zamenjalo atletiko? 
Plavalci Klima-Neptuna 

so po zimski sezoni uspešno 
zaključili tudi poletno, pa 
čeprav so jih vsaj v začetku 
pri vadbi moti le nepredvi
dene težave z domačim, 
hladnim odprtim bazenom, 
neprimernim za normalno 
sodobno treniranje. Po zad
njih dosežkih se lahko upra
vičeno sprašujemo ali ne-
prihaja v sicer atletsko me
sto doba plavanja, saj je ob 
dobrem delu Žnidaršiča, 
Podsedenška in Toplaka ter 
ostalih zrastla ekipa, ki ne 
osvaja najboljših mest sa
mo v Sloveniji , temveč tudi 
v Jugoslaviji , vse bolj pa se 
pojavlja tudi v mednarodni 
plavalni areni. 

»Ob koncu vsake tekmo
valne sezone nared imo v 
k lubu na tančno analizo do
seženih uspehov pa tudi spo
drsljajev.« pr ipoveduje prvi 
mož in kreator obnove kvali
te tnega plavanja v Celju pro
fesionalni t rener Andrej Zni-
daršič. »Analiza za to poletje 
še ni narejena, ker še n i smo 
dobili vseh podatkov, zato 
lahko povem nekaj več le o 
osebnih vtisih in o t istem, o 
čemer je že razpravljal izvrš
ni odbor kluba. To leto je bi
lo za nas v osnovi neugodno , 
saj je bila večina naših tek
movalcev mlajših v svojih 
s tarostnih kategorijah in so 
zato težje posegali po boljših 
uvrst i tvah tako ekipno kot 
med posamezniki . Kljub te
m u smo se v pionirskih kate
gorijah uveljavili v republi
ški in v zvezni konkurenc i . 
Naslednje leto bomo v ugod
nejšem položaju in lahko pri
čakujemo boljše uvrst i tve. 
Sicer pa smo tudi v letošnji 

sezoni le bili uspešni , saj 
smo osvojili p reko sto me
dalj na republ išk ih in držav
nih prvenstvih . Znači lnost 
letošnje sezone je, da smo 
odločneje posegli v boje za 
najboljše uvrst i tve na član
skih in mlad insk ih prven
stvih. Ses t rama Lavrič, ki 
sta, čeprav z nekol iko slabši
mi rezultati, vendar le uspeli 
obrani t i pozicije lanskega le
ta, so se letos pridružili še 
Gregor Jurak , Dejan Tešo-
vič, Mojca Anderle , Tanja 
Drezgič. Tanja Ferment in , 
Mateja Cvirn in drugi . Fer-
ment inova , Drezgičeva in 
Ander le tova so tudi poleti 
postavile nekaj republ i šk ih 
in državnih rekordov, pr \ač 
pa se je v listo rekorderjev 
vpisal tudi Dejan Tešovič z 
izjemo dobr ima rezul ta toma 
na 800 in 1500 met rov kravi. 

V državno mlad insko in 
č lansko reprezentanco je bi
lo povabljenih pet plavalcev 
(pet v mlad insko in dva v 
člansko), kar je skoraj četrti
na mlad inske reprezentance . 
Kar tri plavalke (Drezgič, 
Ander le , Lavrič) so se z mla
dinskega ba lkanskega pr
venstva vrnile z medal jami! 

I m a m o novo odlično ekipo 
najmlajših, ki so celo uspeli 
na s lovenskem prvens tvu 
osvojiti prvo mes to in smo si 
z njimi zagotovili dober pod
mladek. 

Izvršni odbor k luba je 
sprožil in izpeljal akcijo za 
namest i tev naprav za ogre
vanje letnega bazena, kar za 
tekmovalce pomeni v na
slednjih letih b is tveno 
izboljšanje pogojev dela in 
pr ihranek pri s troških, saj se 
nam poleti ne bo več t reba 
dvakra t dnevno voziti na tre
n inge v Titovo Velenje.« 

Andrej Žnidarš ič med do-
pus tn ikovanjem v Rovinju 
razmišlja že o novi sezoni: »S 
starejšimi plavalci se b o m o 
usmerjali v indiv idualne ci
lje. Krivulje napredovanja se 
bodo pri starejših plavalcih, 
še posebno pri deklet ih , ne
koliko upočasni le , v večji 
mer i kot doslej, se b o m o sre-
čavali z osebnimi problemi 
tekmovalcev. Ob povečanih 
zahtevah t reninga se b o m o 
morali tesneje povezati s šo
lami, ki so vsaj do sedaj po
kazale dovolj priravljenosti , 
da n a m pomagajo.« 
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Krajnc dvakrat republiški prvak 
v Mariboru je bilo republiško prvenstvo za starejše mla

dince in mladinke v atletiki. Predstavniki Kladivarja so osvo
jili štiri prva mesta: Krajnc v tekih na 1500 in 800 m ter Erjav-| 
čeva in Selesova v metu krogle oz. diska. Medalje so še osvojili 
Muhovec v metu kladiva, Kranjčeva v teku na 400 m. Rozma-j 
nova v teku na 400 m ovire, Selesova v krogli, Mastnakova vi 
kopju in Erjavčeva v disku. i 

Dve prvi mesti so osvojili tudi atleti Velenja iz T. Velenja:] 
Štajner v skoku v daljavo in Krenkerjeva v teku na 400 m. V 
soboto in nedeljo bo v Celju še republiško prvenstvo za mlajše 

•mladince in mladinke. 

Štirje Poljaki na drsališču v 
Celju 

Petega septembra, ko se začne zvezna hokejska liga in v 
kateri bo prvič namesto osem kar deset ekip, so bodo 
mladim celjskim hokejistom Cinkarne pridružili še štirje 
Poljaki. Trije igralci in trener! Gre za kvalitetne poljske 
hokejiste, če gre verjeti, da so hokejisti nastopili kot člani 
državne reprezentance na olimpijskih igrah v Lake Pla-
cidu, trener z ustrezno šolo in velikimi mednarodnimi 
izkušnjami pa je bil pomočnik zveznega selektorja poljske 
državne reprezentance na olimpijskih igrah v Sarajevu. 

Igralci bodo stanovali v bivalnem kontejnerju ob drsa-
hšču, trener pa v enem izmed celjskih hotelov ali celo v 
domu upokojencev. Igralci bodo po prvih razgovorih 
ostali v Celju tekmovalno sezono, trener pa leto dni, 
morda pa še dalj. 

Predsednik hokejske sekcije Cinkarna Zvone Dežnak, 
ki je pri pogovorih opravil verjetno največ dela pa ob 
tem razmišlja: 

Ker se bodo vrnili tudi igralci, ki so odšli k maribor
skemu Stavbarju, se bomo z njimi in Poljaki lahko enako
vredno kosali z ostalimi tudi okrepljenimi ekipami. Pred
vsem pa bomo prisotnost odličnega trenerja izrabili za 
ustanovitev pionirske šole, da bi z leti s strokovnim delom 
prišli do samo lastnih kvalitetnih igralcev. Mladih fantov 
za ta lepi šport ne manjka in zakaj jih ne bi zbrali na našem 
drsališču. Ob tem bomo skrbeli tudi za mladinsko ekipo. S 
tako zastavljenim delom moramo dobiti v Celju znova 
dobro hokejsko ekipo, ki bo na tribune privabila po nekaj 
tisoč gledalcev.« 

TONE VRABL 



T e ž k o b o 

Na Henini v laški obči
ni so ukinili pouk na 
tamkajšnji osnovni šoli -
delegati pa so ob tem 
postavili dokaj čudno 
zahtevo. Da namreč mo
rajo šolniki še naprej 
ustrezno skrbeti za to 
šolo. 

To je res težka naloga, 
saj marsikje še »zasede
nih« šol ne morejo 
ustrezno vzdrževati. 

N e z a d o v o l j s t v o 

Ljudje so pa res vedno 
nezadovoljni. 

Vztrajno korakamo v 
predvideno lepšo pri
hodnost, nekateri pa bi 
še vedno radi ostali v 
starih časih! 

Z a m r z o v a l n i k ] 

Na bencinski črpalki na Mariborski cesti imajo žej 
nekaj časa tudi zamrzovalno skrinjo. Pravijo, da 
bodo prodajali tudi pijače in sladoled. Morda bodo 
zamrznili še kaj. 

Bencin se res že presenetljivo dolgo časa ni 
podražil. 

NA MORJE ŠEL SEM ČIL IN ZDRAV, 
TAM SKORAJ VRAG ME JE POBRAL: 
DENAR, ZA KATEREGA TRDNO SEM GARAL, 
JADRAN KAJ HITRO VES Ml JE POBRAL 
DA POSTAL VSAJ MALO SEM RJAV-
SPET CELO LETO BOM GARAL! 

NE PLJUVAJ PO TLEH! 
NI-LEPO, DA PLJUVAŠ NA NAŠ STANDARD 

P a s j i d n e v i b o d o 

m i n i l i . 

B o j i m p a s e , d a b o 

m o m n o g i š e k l j u b t e 

m u v e d n o o s t a l i n a 

p s u ! 

N I č u d n o 

Nekateri se še vedno 
čudijo, kako da je v Ce
lju še vedno veliko ljudi, 
ki radi dajejo najrazlič
nejše etikete. 

Pa saj imamo tu tovar
no, ki nudi nalepke za 
vse! 

Riše Bori Zupančič 

Z d r u ž e n i 

Pravijo, da ima letošnji velenjski turistični teden 
čudežno moč: uspelo mu je namreč združiti velenj
ske gostince in turistične delavce. 

Oboji pa so nestrpno pričakovali, da bi se na 
njihovih prireditvah »združilo« še čimveč obisko
valcev. 

Aktualno vprašanje 

K J E P A T I 

L E T O S N I S I B i l 

N A D O P U S T U ? 

D o k r u h a 

Pravimo, da mladi vse težje pridejo do svoj 
kruha. 

Pri tem je zanimivo, da se pri nas tudi vse n 
mladih odloča za poklic peka. 

Pa je ja pri nas še veliko takih, ki radi druginr 
zamesijo. 

K L A T E Z I N M a r k o C e s t n i k 

N J E G O V E S A N J E 
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Z vsem in vsemu 
navkljub pa Bombay, 
zadnjih sedem dni 

Sonce se je k r epko usajalo 
nad prašn imi s t rehami . Med 
skladišči sem iskal pot do 
Rdečih vrat in zadeval ob br-
lizge ropotajočih kamionov . 
V pesek in v blato so bolšča
le razžrte zadnjice odsluže
nih plovil. Nihče me ni po
gledal ali ogovoril, sme ta rke 
so s svojimi met l icami frni-
kulale plesniva pšenična zr
na. Za pokvečen imi drevesi 
so razkrečeno stopali oznoje-
ni mošk i in se lagodno otre-
sali. Policaj je pri vrat ih ne
gotovo opletal s svojo prista
niško govorico in zapisoval 
poda tke z moje p repus tn ice 
v svojo razcefrano knjigo, 
po tem me je z nepri jaznimi 
očmi pospremi l na kričavo 
ulico. Vame je bušil vonj po 
odpr t ih kanal ih in starih ta-
xijih. 

Zadel sem v čudovi to gne
čo, ki je prestopala po tleh 
ležeče gobavce, p romet j e bil 
tako neusmil jeno zmeden , 
da sem se s težavo prerinil na 
pločnik. Čistilci čevljev so iz
za zbirk oguljenih krtač vpili 
za m a n o in ponujali svoje 
zgarane prste. Pročelja blat
nih hiš so sramežljivo razda
jala svojo revščino. Na voga
lih so v gručah postopali za
puščeni otroci. Grelo, žgalo 
je neustavlj ivo vrvenje. Tle
sknil sem taxistu, da m e je 
potegnil do trga pred Taj Ma-
halom. 

Pod ogromnim zidom je 
morje prešuštvovalo z zaliza-
nimi skalami, v mlakužah, ki 
j ih je pozabila oseka, je pla
val gnoj in pos lana umazani
ja. Pod krili prenažrt ih kro
karjev so prek robov kame
nja skakali izgubljenci in 
iskali grižljaj za svoje zlakot-
njene vreče. 

V senci velikih obokov so 
posedali čakajoči na trajekt. 
Otok Elephant je zdel ves 
zdruznjen v popoldansk i so-
parici. Iz skr ivnos tne košare 
je piščalkar ponujal svojo 
kačo. golobje so posedali 
okrog njega in se selili po 
toplem tlaku. Med klošarji 
vsake vrednost i je križaril 
policaj z b a m b u s o v o palico 
ob stegnih. da so se p rekup
čevalci z mamil i vsaj malo 
odmakni l i od sredin cest. 

Starec z gosto belo brado, 
ki kot da jo je podedoval po 
enega svojih bogov, me je 
nagovoril s ponosno kretnjo. 
Velel mi je sesti na rogoznico 
in h ko lenom svoje pohčer-
j enke . ki m e j e nesramežlj ivo 
tipala s t emnimi pogledi. S 
h rb tom se je naslonil na grče 
pozabljenega drevesa in z ro
kami mlel robove umazanih 
cunj. Ni prosjačil, mi rno me 
je ogledoval, da m e j e stresa
lo od nenavadnega mraza po 
kosteh. Povedal je, da je 
ghuru, b rezdomen pridigar, 
ki se druži z ulicami in topli
mi nočmi. Sproščeno me je 
nagovoril , kdo in kaj da sem, 
pa mu nisem imel veliko po
vedati , ali znal. Iz njegovih 
gub sem bral razdalje in od

sotnost , nedojemljivo tujost. 
Kot da m e je bilo sram svoje 
barve in obleke, svoje hoje in 
neokretnost i . N e k a m daleč 
je odplavalo moje veselje. 
Dvignil sem se ter se po
slovil. 

Po večeru, ko sem se zaka
dil kot norec, so p reko poste
lje plavale čudežne slike in
dijskih bogov, ki j ih n isem 
prej nikoli videl, niti ne mi
slil. 

Po svoje sem imel rad 
b o m b a y s k e noči: ne, nič ve
likega se ni dogajalo, n isem 
se klatil po beznicah, n isem 
kupoval izcuzanih in zlakot-
njenih žensk, n isem se prere
kal s taxisti . Čuval sem stre
he pr is taniških skladišč in 
požvižgaval koščenim kro
karjem, dihal sem v topli 
mrak in pr ik imaval cvilečim 
uličnim razbi t inam. 

Par dni pred o d h o d o m je 
okrog polnoči grozljivo zatu
lilo - vnela se je ju ta v dol
gem pri t l ičnem skladišču, za 
krik daleč od naše ladje. 
Skozi okna je pobl iskavalo, 
raslo, po tem je počilo v stre
hi, da je zazevala razpoka in 
so zublji potipali za nebom. 
Krmilar in pravkar prispeli 
mornarji so zatopotali po 
vratih kabin, stroj je bil v pri
pravljenosti , k ladijskim bi-
tvam so prislonili sekire, da 
bi lahko v skrajnem slučaju 
presekal i vrvi. Cez dolgih de
set minut , ko so bila že vsa 
okna žareča, so privozili ga
silci. Da so se razvrstili in 
pripravili cevovode, je mini
lo še četrt ure. Navzkriž in 

zmedeno so nameri l i brizge, 
a je v na hitro rojenem se 
ju t ru ostalo od prenapolnje
nega skladišča le še ožgano 
okostje s praznim, po posta
nem ognju smrdečim, tre
buhom. 

Že teden dni pred odho
dom sem imel pospravl jene 
svoje kla težke cule; le dnev
nik, in nekaj sveže obleke j e 
še bilo zunaj. Moj urnik je bil 
že bolno zmeden, z željo po 
n e n e h n e m spanju so se me
šale barve domače jeseni . 

V ju t ru slovesa je po hod
nikih podpalubja zatulila 
t robenta , črnoglavi t imunjer 
je bogve kje staknil instru
men t in staro zlato melodijo. 
Obrazi odhajajočih so pripo
vedovali zgodbe o neprespa
nih nočeh. Nova posadka je z 
utrujenimi kretnjami razpo
stavila kovčke , pogovorili 
smo se o tem in onem ter se 
počasi razlivali k izhodu. Ni 
mi bilo žal. ni me bilo sram, 
nisem se pret i rano veselil. 
Kuhar se je že pregovarjal z 
zelenim Dalmat inčkom. ko 
sem za slovo pogledal v ku
hinjo. Nisem več odlašal, za

vihtel sem morna r sko vrečo 
čez r a m e in se nič več ozrl na 
tol ikokrat prekle to železje. 

Moje zadnje indijsko 
popoldne 

Na carini sem se srečal s 
starimi prijatelji s ses t rske 
ladje. Trepljali smo se in si z 
g romkimi dovtipi dokazova
li, kako smo še stari sulci in 
nared za pi janske norčije. Bi
li smo kosmat i in slani od 
vročega neba. skuš t rani in 
izpiti, beli tujci na ulici. 

Morda se imam zahvaliti 
sreči, da me ni zmendra la 
p redvečerna cesta; procesija 
z divje vpijočimi š tudent i , ki 
so suvali s pes tmi v zrak in 
vihteli parole, je na kilome
ter daleč zavzela asfalt. Ja
nez s e j e hitreje, kot sem lah
ko obrnil svojo pijano glavo, 
pomešal med demons t r an te . 
Objel je najbližjega čez rame 
in se prerinil do šarasto popi
sane table. Njegov hreščeči 
glas s e j e ostro ločil od ureje
nega odpevanja množice. 
»Kurbe auf !« . j evp i l in: »Naj 
živi s lovenski kureč!« S teža
vo smo ga potegnil i s tran, 
kot bi bil navit, je kar naprej 
poplesoval med obces tn im 
drenom. 

V beznici tik Rdečih vrat 
smo se zapili do konca. Ne 
da bi bilo to tako pomem
bno, alkohol me, vsaj za dalj 
časa, ni rešil prav ničesar, iz
gubi lo bi se tisto popo ldne 
tako ali tako, preveč smo bili 
posiljeni z mislijo na skorajš
nji odlet. Indija in Indijci mi 
niso mogli dati več ničesar 
drugega kot ure blazne vrto
glavice in vseenosti . Nekje 

g loboko sem čutil, da bii 
moralo biti sram, da sem 
deželi še dolžan nesebič 
pozornosti , morda celo [ 
nižno molitev. Pa je vse sli 
paj izpuhtelo v kra tko piji 
sko spanje za umazano mi 
davek dolgih samotn ih m 
in nekro ten ih hrepenenj . 

Druščina je čakala, net 
zgubanih lovač se j e ovij; 
med opotekave postave, 
sem iskal p rehod med vei 
pomij in vlažnimi luknja: 
kjer so v oblačkih dima] 
trolejk zdele d robne posta 
Z uži tkom sem se izprazni 
plesniv kanal , da sem nap 
vil prostor za nove kožar 
Nažirali smo se kot gobe.' 
nez se je ob vhodu na uli 
kramari j spoprijateljil s t 
mi angleškimi mornarji, 
so plašno iskali miru. K( 
kor se spomnim, smo trr 
sto tekmoval i v nazdrav 
nju, a skozi prit l ična ok 
smo si mahal i s škrbasti 
babami , ki so z ulice poni 
le po t i skano blago. Oi 
smo ven in barantal i kot I 
eštini, a kupili ničesar, j 
»Albertu« smo se prerinil 
posebno sobo, kjer je 
zrak kosmat od indijske! 
noplje. Srečni obrazi so ni 
prikimali , stisnili smo sc 
topl im telesom in se smej 
kot bebci. Rokovali smo 
preko miz, p rvemu revežu 
bil takrat dal hlače z riti 
bi me bil prosil zanje. V 1<( 
so vreščale pijane ženske , 
so šobile svoje poslih | 
us tn ice v poljub vsemu , 
vsakomur . Na koncu so vf, 
za nami, da naj še ne gref [ 

Koi"f 





Slaba telesna drža naših šolarjev 
Leto 1985 je mednarodno leto mla

dine, zato bi rada opozorila na neka
tere zdravstvene probleme, ki bi se 
jih lahko lotili s skupnimi močmi vsi: 
starši, učitelji , vzgojitelji , zdravstve
ni in družbenopolit ični delavci . Za 
dobro naših otrok, naše mladine, ki 
nas potrebuje danes; jutri bo zanje že 
prepozno. 

Rast in razvol 
v Sloveniji zadnja desetletja sk rbno 

prouču jemo te lesno rast in razvoj na
ših otrok. V t reh desetletj ih so srednje
šolci povprečno višji za dva cent ime
tra, kar pomeni , da znaša prirastek te
lesne višine vsakih dese t let 7 mil ime
trov. Pri t em so se njihova r amena niso 
razširila, m e d t e m ko je obseg bokov 
(zlasti pri deklet ih) celo manjši kot pri 
p redhodn ik ih . Druge študije kažejo na 
vse večji obseg glavic novorojencev. 
Posledice: težji porodi , več carskih re
zov. Srednješolci so torej vse višji in 
ožji, od tod nepos r edno sledita zma
njšana te lesna kondicija in slaba teles
na drža. 

Slaba telesna drža 
Pri otrocih in mladini gre pri slabi 

drži v večini pr imerov le za »lepotno« 
napako drže, ne za bolezen. Ponavad i 
je posledica neus t rezne - pres labe -

funkcije določenih mišičnih skupin . 
Na nas tanek slabe drže vplivata najod-
ločilneje tale dva m o m e n t a v življenju 
otroka: 

1. vs top v šolo, tj. p rehod iz neome
jenega sveta gibanja v svet daljšega 
sedenja, prisi lne drže, po možnost i v 
nepravi lno visokih stolih ob prenizkih 
ali previsokih mizah v času šolskega 
pouka ter nato pri d o m a č e m učenju. 
Popo ldan sledi morda še sedenje v 
glasbeni šoli, urjenje igranja na klavir 
doma, učenje tujih jezikov, branje 
knjig, . . . 

Skra tka : sedenje, sedenje, se
denje, . . . 

2. m o m e n t za nas tanek slabe drže j e 
začetek puber te te , ko mlados tn ik i na 
hi tro zrastejo za deset, dvajset centi
metrov v dolžino. Zrastejo kosti , miši
ce, kite. Mišice se le raztegnejo, se pa 
pri večini naših mlados tn ikov istočas
no pr imerno ne krepijo m »telo pade, 
kakor pade« - slaba d rža je tu: sključe
ni so, r amena so spuščena , pomaknje
na navzpred, lopatici štrlita, t r ebuh je 
izbočen navzpred, ledveni del hrbteni
ce preveč ali p remalo obočen, s tegna 
zasukana navzven, stopala tudi , lahko 
se še sploščijo. . . 

Telesno držo pri mlados tn ik ih še po
slabšata njihova čus tvena negotovost 
ter samozavest . 

Otrok s slabo držo j e v Sloveniji kar 
24%. 

V tej fazi je slaba drža še popravljiva, 
res le »lepotna napaka«. 

Težav zaradi teh še ni, pridejo pa 
kasneje, čez deset , dvajset let, ko se 
naredijo zaradi take stalne s labe drže 
nepravi lnost i na hrbtenici . Težave 
poznajo ljudje srednjih let: hitra 
utrudlj ivost pri delu, splošno slabo po
čutje, bolečine v vratu, v rokah, v zati
lju, mrtvenje rok, boleč križ. Takra t je 
za ozdravljenje p repozno - l ahko le 
j e m o tablete, hod imo na fizioterapijo, 
po injekcije, vedr imo v boln iškem sta-
ležu, č akamo na inval idsko upoko
ji tev. 

Kal storiti prej (dokler še ni 
prepozno)? 
1. Gibanje 

Naši otroci se morajo č imveč gibati. 
Dve ali tri šolske ure te lovadbe so v 
šoli p remalo - vsak dan bi morali telo
vaditi naši šolarji. Rekreat ivni odmori 
in m i n u t e za zdravje so zelo dobrodoš l i 
- ah j ih vestno izvajamo? Učitelji teles
ne vzgoje imajo možnost izpolniti 
ed ins tveno poslanstvo: vzpodbudi t i v 
vseh ot rokih (ne le v nadar jenih špor
tnikih) veselje do gibanja, doživljen-
sko pot rebo po gibanju. Naloga nas 
vseh je zgraditi č imveč te lovadnic in 
igrišč ter j ih vzdrževati 

( P r i h o d n j i č n a p r e j ) 

ZDRAVILNE RASTIJIIE 

Lan 
Lan spada v druž ino lanovk, ki so v g lavnem zelišča, 

pa tud i grmi in bolj p o r e d k o tud i drevesa. Navadn i lan 
(Linum us i ta t i s s imum) je enoletnica, ki ima do mete r 
visoka, t anka in rahlo us ločena stebla ter ozke suliča-
ste liste. Majhni cvetovi imajo m o d r e ali bele venčne 
liste, ki k m a l u odpadejo . P lod je glavica z dese t imi 
semeni . Lan gojijo v različnih zvrs teh zaradi izvrstnega 
ličja, iz kater ih pr idobivajo predivo . Ko lan porujejo iz 
zemlje, m u osmuka jo glavice s s e m e n o m . Preos ta lo 
steblo obdelujejo in pri t em se razkrojijo tkiva, ki so 
povezana s kosmi l ikovnih vlaken. Nato lan tarejo in 
pri t em zdrobijo zunanje plasti stebla, k i j i h odstranijo. 
Tako dobljeni surovi lan sedaj še mikajo in dobijo 
preč iščen lan. 

Lan j e zdravi lna rast l ina in njeno s eme in olje sta 
pr iznani tudi v lekarni . L a n e n o seme vsebuje o g r o m n o 
sluzi, pekt inov, m a š č o b n e g a olja, bel jakovine, lecitin, 
š tevilne enc ime, glikozid l inamarin , nekaj sladkorja 
itd, 

Laneno seme stiskajo in pr idobivajo zdravilno 
laneno olje. L a n e n o seme je d ragoceno zdravilo za 
notranjo upo rabo in ga poznamo kot eno najboljših 
naravnih zdravil, s ka te r imi p o m a g a m o pri k ron ičnem 
zaprtju. Laneno seme ne draži č revesne sluznice, tem
več deluje m e h a n i č n o . Sluz iz lanenega semena pove
čuje pros torn ino č revesne vsebine , olje pa omogoča, 
da blato brez bolečin drsi po črevesni sluznici. Laneno 
seme pa pri t em ni m o č n o odvajalno s reds tvo ter 
deluje šele čez nekaj časa. Ko se uč inek pokaže, ne 
s m e m o preneha t i uživati s emena in ga lahko trajno 
uživamo. Seveda j e p o m e m b n a tud i količina zaužitega 
semena in po t r ebno je najmanj dve žlici semena zjutraj 
in zvečer. Laneno seme lahko tudi grobo zmeljemo. S 
tem pridejo do veljave tudi preosta le snovi v l anenem 
semenu . Glikozid l inamar in razpade in pri t em se 
sprošča nekaj p r u s k e kisl ine, ki j e v taki majhni kon
centraciji , da ni škodljiva. Ugotovil i so, da deluje celo 
poživljajoče na ves organizem. 

Pri pr idobivanju lanenega olja os tane t ako imeno
vana lanena pogača, ki ima podoben , a nekol iko slabši 
učinek. Č e j o nekol iko navlažimo z vrelo vodo, dob imo 
pasto , ki jo po lagamo na obolelo kožo. Podkožn i turi se 
mehčajo, akne se čistijo. O b k l a d k e lahko pr iprav imo 
tudi z laneno moko . 

V zadnjem času pa znans tvenik i proučujejo čisto 
laneno olje. Ker vsebuje 20% nenas ičen ih kislin, so 
proučeval i njegov uč inek na p r e snovne motnje . Ko so 
proučeval i uč inek lanenega olja na rakavo celico, so 
ugotovili , da neka te re ses tavine zavirajo rast tumorja. 
Najbrž j e nosilec delovanja l inolenska kislina, k i j e ena 
izmed esenci jalnih kislin, t ako p o m e m b n i h za nor
ma lno življenje ljudi in višjih živali. 

B O R I S JAGODIC 

BRALCI 
SVETUJEJO 
1. Kruh os tane nekaj dni 

svež, če ga skupaj z opran im 
in posušen im k o r e n o m zele
ne pus t imo v plast ični 
vrečki . 

2. Če so zavese po rumene -
le, j ih operi te po običajnem 
pos topku , v vodo za izpira
nje pa dodajte sveže mleko 
(en liter mleka na dvajset li

t rov vode). 

3. Da se na televizijskem 
ek ranu ne bi nabiral prah, ga 
od časa do časa prebr iš i te s 
krpo , n a m o č e n o v l imonin 
sok. 

4. Madeže od borovnic či
s t imo tako, da obleko oziro
ma tkan ino omoč imo s ki
slim mlekom in pus t imo sta
ti čez noč. Zjutraj jo opere-
m o v čisti vodo. 

B O G D A N A F E R L E Ž 
G R O B E L N O 

RECEPT TEDNA 

Kmečka omleta 
Potrebujemo 300 g telečjih možgan, žlico kisa, 100 g preka-

jene gnjati, 4 srednje velike krompirje, eno rdečo papriko, 4 
žlice olja, žličko soli, skodelico zmrznjenega graha, 4 jajca, 
ščepec sveže zmletega popra. 

Možgane operemo in pustimo v mrzli vodi tako dolgo, da se 
izloči vsa kri. Liter okisane vode zavremo in v njej 7 minut 
kuhamo možgane. Nato jih ohladimo, jih olupimo ter jih zre-
žemo na rezine. Gnjat narežemo na kockice. Krompir olupimo 
in naribamo na lističe, papriko narežemo na rezance. V kožici 
segrejemo olje in na njem opečemo z obeh strani možganove 
rezine. Vzamemo jih iz kožice in v vroče olje damo krompir, ga 
posolimo in dobro zapečemo. Grah, rezine možganov, gnjat in 
papriko dodamo h krompirju, dobro premešamo in pražimo 3 
minute. Jajca razžvrkljamo in solimo in popopramo ter vme
šamo v jed. Omleto pečemo na eni strani tako dolgo, da je zlato 
rjava, nato pa jo zapečemo še po drugi strani. 

HORtiKULTURNI KOTIČEK 

Pergole na vrtu 
Pergole so zlasti na manjših vr tovih in vrtovih 

vrs tn ih hiš skoraj vselej dobrodošle . Z njimi lahko 
dosežemo učinek, za katerega bi sicer po t rebovah širšo 
gmoto rastlinja. Seveda pa pergola sama brez primer
nega rastlinja n ima pravega pomena . Zamis l imo si 
samo vrt, ki ga obkroža pergola brez rastlinja! Dolgo
časna puščoba in nič drugega! Toda že ena sama 
močna glicinija sp remeni podobo. No, po naši zamisli 
je pergola kot ena izmed sestavin pri urejanju vrta in 
hkrat i kot prva opora raznim vzpenjalkam. Četudi je 
p o m e m b e n pr ipomoček , je vendar rastl ina pomem
bnejša. Zato pergole ob ravnavamo med vrs tami gra
diva in p r ipomočkov . Ne glede na to, iz česa je pergola, 
pa mora ostati vselej kar najbolj l ahkotna in elegantna. 

Dandanes lahko izbiramo med številnimi vrs tami 
gradiva. Poleg lesenih pergol, ki j ih rast l ine najbolje 
prenašajo, poznamo še kovinske , plas t ične in kombini 
rane pergole. Oblik pa j e nešte to vrst. 

Če pergole hkra t i uporabl jamo kot senčnice za poči
vališče, j ih po potrebi lahko tudi prekr i jemo. V ta 
n a m e n upo rab imo rajši manj opazne s trešnike, npr . 
a rmirano steklo, ki ga lahko napo ln imo na ogrodje 
m e d prečnicami . S t reho lahko okrep imo s ko tn im 
železom. Če j e pergola lesena, mora biti les seveda 
impregni ran . Takšna pergola s s t reho ne izgubi svoje 
lepote. Nelepa pa bi bila salonitna streha. Ce se odlo
čimo, da b o m o počivališče pokrili s kakšno t rdnejšo 
s treho, je boljše, da pos tav imo ostrešje kot poseben 
vrtni e lement , pergola pa naj bo sestavina, ki je 
ostrešju le prikl jučena. Seveda mora ta biti oba ele
men ta skladna. 

Če bi radi s pergolo dosegh kar najhitreje rast l inski 
zastor, m o r a m o posadi t i vzpenjavko, ki hitro raste in 
se gosto razrašča. V ta n a m e n je priporočljivo naslonit i 
na pergolo tudi mrežo, ki rast l inam bolj ustreza kot pa 
sama pergola. Pergola naj bo paste lne barve. Zelenje 
rastlin bo na takšn i podlagi bolj učinkovi to . Bela barva 
je sicer občutljiva, toda sprejemljiva za vse vrs te in 
barve vzpenjavk. 

Pergola - senčnica, senčni hodnik ali prehod, brajda, 
latnik 

H O R T I K U L T U R N O D R U Š T V O C E L J E 

RADIO C E U i 
ČETRTEK, 22.8.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopo ldne z va 

vmes ob 8.30 Obvesti la, 9.00 Druga poročila, 9.30 Esperai 
10.00 Zakl juček sporeda , 15.00 Poročila, 15.10 Obvest 
16.00 Čest i tke in pozdravi , 16.30 Kronika, 17.00 V živo, 1! 
Zakl juček sporeda . 

PETEK, 23. 8.: 8.00 Poročila , 8.05 Pe tkov mozaik, vmes 
8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 9.30 Žveplometer , K 
Zakl juček sporeda , 15.00 Poročila, 15.10 Obvestila, lj 
Čest i tke in pozdravi , 16.30 Špor t ob koncu tedna, 1' 
Kronika, 17.15 Glasbo vam izbira, 17.45 Turis t ična odd 
18.00 Zakl juček sporeda. 

SOBOTA, 24. 8.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopo ldne z va 
vmes ob 8.30 Obvesti la, 9.00 Druga poročila, 9.05 Kuhar 
kotiček, 9.15 Koledar pr iredi tev, 9.30 Fi lmski sprehodi , H 
Zaključek sporeda, 15.00 Poročila, 15.10 Obvesti la. 16 
Čest i tke in pozdravi , 17.00 kronika , 17.15 Lestvica zabavi 
melodij , 17.45 Kul tu rn i feljton, 18.00 Zakl juček sporeda 

NEDELJA, 25. 8.: 10.00 Poročila, 10.10 Obvestila, 1| 
Onkraj s reb rne črte, 10.45 Vedno lepe melodije, 11.00 Z 
p lometer (ponovitev), 11.30 Kmet i jska oddaja, 12.00 Pi 
čila, 12.15 Li te rarna oddaja, 12.30 Iz domač ih logov, 13 
Čest i tke in pozdravi , 15.00 Zakl juček sporeda . 

PONEDELJEK, 26. 8.: 8.00 Poročila, 8.05 Špor tno dol 
dne , vmes ob 8.30 Obvesti la, 9.00 Druga poročila. I' 
Zakl juček sporeda, 15.00 Poročila, 15.10 Obvestila, 1^ 
Čest i tke in pozdravi , 16.30 Reportaža, 16.45 Nove plo^ 
17.00 Kronika , 17.15 Lestvica domač ih viž, 17.45 Spo' 
pregled, 18.00 Zaključek sporeda . 

TOREK, 27. 8.: 8.00 Poročila , 8.05 Iz sveta glasbe, vme^ 
8.30 Obvesti la, 9.00 Druga poročila, 10.00 Zakl juček sporf 
15.00 Poročila, 15.10 Obvesti la, 16.00 Čest i tke in pozdr* 
16.30 Srečanje z leti, 17.00 Kronika , 17.15 Iz arhiva re; 
glasbe, 17.45 Iz delovnih organizacij , 18.00 Zaključek-: 
reda. 

SREDA, 28. 8.: 8.00 Poročila, 8.05 D o p o l d n e z vami, vrne« 
8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 9.30 Koledar priredi' 
10.00 Zakl juček sporeda , 15.00 Poročila, 15.10 Obves' 
16.00 Čest i tke in pozdravi , 16.30 Iz krajevnih skupn", 
16.45 Iz zakladnice zborovske glasbe, 17.00 Kronika, 1' 
Glasbene vzporednice , 17.45 Aktua lno , 18.00 Zaključek-'i 
reda. 

Lestvici Radia Celje 
Zabavne melodije: 

1. PARADNI TANGO - AGROPOP 
2. EVERY TIME YOU GO AWAY - PAUL VOUNG 
3. WOULD I LIE TO VOU - EURVTHMICS 
4. S E R E N A D A - K R U N O S L A V SLABINAC 
5. I LOVE VOU - ČUDEŽNA POLJA 
6. A VIEV TO A KILL - DURAN DURAN 
7. MODRE OČI - F PLUS 
8. TOGETHER IN ELECTRIC DREAMS - GIORGIO 

MORODER WITH PHILIP OAKEV 
9. NAVALI NAROD NA GOSTILNE - JANEZ BONČINA 

BENČ 
10. D O N T VOU FORGET ABOUT ME - SIMPLE MINDS 
Lestvica zabavnih melodi j je na sporedu Radia Celje 
vsako soboto ob 17.15 uri . 

DomaČe melodije: 
1. ČEZ PLOT - ŠIK 
2. TAM KJER NEKOČ JE VETER ZIBAL KLASJE -

ŠKOBERNE 
3. SMEJOČI MEH - KLAVŽAR 
4. ZAIGRAJ HARMONIKA - OTAVlO BRAJKO 
5. ZIMSKA NARAVA - VESELI HMELJARJI 
6. SONCE SIJE ZA VSE LJUDI - DOVŽAN 
7. VSAK LETNI ČAS IMA DOBER GLAS - STARE 
8. PRIJATELJEV ROJSTNI DAN - NOVI PRIJATELJI 
9. SAVINJSKI GAJ - VESELI VANDROVCI 

10. DEKLE POVEJ - SLAK 

Lestvica domačih melodi j je na sporedu Radia Celje 
vsak ponedel jek ob 17.15 uri . 

Nagrajenca: Slavi Colak, Preloge 19, Šmarje pri Jelšah 
Vinko Romih, Ljubljanska 64, Celje 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje, 
Trg V. kongresa 3a, Celje 
Vsakič nagrada - velika plošča, ki jo izžrebanci izberejo 
v prodajalni MELODIJA v Celju. 









Karničar in planine so nerazdružljivi 
č e š k o kočo so zgradili Čehi (od tod tudi njeno ime). Ti so 
namreč bili prvi turisti, ki so zahajali na Jezersko. Med 
njimi je bil tudi doktor Hudarski, ki je hodil k pastirjem v 
planino, v studencu pod sedanjo kočo pa se je knajpal. 
Takrat so Nemci v ta del Savinjskih alp markirali svojo 
»nemško stezo«. Ker se je š lo za ravnotežje med Germani 
in Slovani , so Čehi na pobudo Hudarskega pohitel i , se 
organizirali v sekcijo (češko podružnico) pri s lovenskem 
planinskem društvu in zgradili kočo, ki so jo po nekaj 
letih izročili v upravljanje s lovenskemu planinskemu 
društvu. 

Češko kočo so zgradili leta 1900 in je po podatkih, ki jih 
ima Andrej Karničar, osma planinska postojanka v Slove
niji. Oskrbnik ima tudi še koledarček iz leta 1910, kjer so 
kategorizirane s lovenske planinske koče; Češka koča je 
bila takrat poleg še ene postojanke v Julijcih edina v prvi 
kategoriji. 

Ta planinska postojanka pa je tudi verjetno edina pri 
nas, ki je še ohranila takšen videz kot ob otvori tv i pred 8J 
leti; tako na zunaj kot v notranjosti . V teh letih so sicer 
kočo nekajkrat popravljal i in jo tudi podkleti l i , povečal i 
so tudi š tevi lo prenočišč, uredili sanitarije in skladišča, 
toda vsa dela so opravil i tako, da so ohranili prvobiten 
izgled postojanke. Planinci zato radi zahajajo na Češko 
kočo, saj daje videz domačnost i . 

Andrej Karničar je med 
devet imi oskrbniki posto
jank v Savinjskih alpah ti
sti, ki vztraja najdlje; že 27 
let je oskrbnik Češke koče 
in je kar že nekakšna legen
da tega dela naših planin. 
Tudi Karničarjevi otroci -
Luka, Izidor, Davorin, An
drej in Irma - so tako kot 
njuna starša ostal i zvest i 
planinam; vsi so alpinist i in 
smučarji in pogosto pridejo 
pomagat očetu na planino. 

Andrej Karničar , 58 let že 
šteje, j e zelo zgodaj začel za
hajati v planine. 

»Še kot o t rok s e m pos ta l 
planinski vodnik,« pr ipove
duje. »Na J e z e r s k e m je bilo 
letovišče in fajmošter m e j e 
večkra t naš t imal , da s e m vo
dil v p lanine njegove goste . 
Kasneje sem se poiskus i l tu
di v a lpinizmu; ko sem bil 
nekol iko večji fant, s em ho
dil skupaj z Grabner jem.« 

Andrej j e bil zraven tud i 
pri us tanovi tvi p l an inskega 
druš tva na Jeze r skem, bil pa 
je tudi gorski reševalec. Na 

Andrej Karničar 

Češko kočo je prvič prišel za 
oskrbn ika leta 1949. 

»Takrat sem bil odborn ik 
druš tva in n ikakor n i s m o 
mogli dobit i o sk rbn ika s e m 
gor. Tako sem najprej prev
zel za eno in po t em še za na
slednje leto. p o t e m pa sem 
zaradi s lužbe mora l prene
hati.« 

Češka koča je vsako leto 
odprta že prvega maja, za 
stalno pa od 20. junija do 
konca septembra. Ponavadi 
še tudi nekaj dni v oktobru, 
odvisno od vremena. V koči 
je 40 postelj in 20 skupnih 
ležišč, večkrat pa prenoči 
tudi po 100 in več planin
cev. Prenočevanje v sobah 
stane 450 dinarjev (300 za 
planince), na skupnih ležiš
č ih pa 220 (150 dinarjev). 
Nad kočo je tudi smučišče , 
kjer je vlečnica, smučanje 
pa je mogoče še pozno pole
ti, zato na Češko kočo priha
ja precej vnet ih smučarjev. 

Kljub t e m u je vsak prost i 
t r enu tek izrabil za pot v pla
nine; pomaga l j e urejati pla
n inske poti . bil pa j e tud i ze
lo delaven član up ravnega 
odbora p lan inskega druš tva . 

Oskrbn ik i na Češki koči so 
se menjavali v sako leto ali 
dve. Leta 1960 pa j e posto

j anka spet ostala brez oskrb
nika. 

»Prvo leto smo se zmenil i , 

da so me posodil i iz s lužbe. 
No, po tem s m o se dogovoril i 
še za eno leto, nazadnje pa 
sem kar ostal,« se spominja 
Andrej Karničar . »Na t akšno 
p laninsko pos to janko te ne 

priveze noben dena r in druž
ba v bajti. Če ne bi že kot 
otrok vzljubil planin, ne bi 
n ikoh ostal tako dolgo. Res , 
v p lanine ne pr ideš za oskrb
nika zaradi denarja. Tisti, ki 
tako razmišlja, zagotovo ne 
os tane dolgo. Mene j e sem 
gor privezalo okolje; tudi , če 
sem v bajti sam, mi ni dolg
čas, zakaj, ko pog ledam sko
zi okno, vidim planine.« 

Andrej je vedno pripra
vljen na šalo in klepet. Koli
kor mu seveda dopušča čas, 
zakaj ob koncu tedna je ko
ča polna in vse je potrebno 
postreči, ker je za planinci 
ponavadi dolga, naporna 
tura. Pravzaprav sem imel 

v okohci . Otroci m u še sedaj 
večkra t priskočijo na po
moč, še posebej ob k o n c u 
tedna, ko j e v koči 100 in več 
planincev, žena pa p o m a g a 
pri nabavljanju. Blago po
tem pripeljejo z Jezerskega s 
tovorno žičnico. 

ko da pl inskega hladiln 
skorajda ne potrebuje . 
^ Delovni dan oskrbnika 
Češki koči je , t ako kot v d 
gih p laninskih postojank 
zahteven in naporen . Ane 
Karničar vs tane ob peti 
zjutraj in gre spa t ob ena 

Češlia koča stoji na višini 1543 metrov. Do nje je mogoče priti po lahki planinski pc 
Jezerskega (2 uri hoda), z Okrešlja čez Savinjsko sedlo ali Križ (4 ure), Zoisova kot 
oddaljena 5 ur hoda. Kamniško sedlo 7 ur, Grintavec 2 uri, Kočna pa 2 uri in po, 
postojanko upravlja Planinsko društvo Jezersko. 

PLANINSKE POSTOJANKE Piše 
Srečko Šrot 

Andrej Karničar j e v plani-
nai\ dobil tud i vel iko dobr ih , 
i skrenih prijateljev, ki ga po
gosto hodijo obiskovat . 

»Ni pa dneva , da ne bi 
spoznal kakšnega novega 
planinca. Z vsak im, če se po
kaže, da j e malo hr ibovca, je 
lahko biti prijatelj. Takih , ki 

Na Češki koči v a m lahko 
ponudijo enolončnico z me
som po 250 dinarjev, goveja 
juha je po 150 dinarjev, eno
lončnica brez mesa po 150 
do 200 dinarjev, ajdovi 
žganci 250, čaj 50 in p ivo 180 
dinarjev. Koča je dobro 
oskrbovana. 

j ih poznam, j e na tavžente,« 
pravi Andre j , ki p l an incem 
tudi rad svetuje, če ga vpra
šajo za pot. »Posebno tujci 
večkrat povprašajo, k a k š n e 
so poti in kako so vzdrževa
ne. Če m u razložiš, m u to ve
liko pomeni.« 

srečo, kot je rekel Andrej; 
ravno ta dan v koči ni bi lo 
gneče, tako da si je lahko 
vzel urico časa za pogovor. 
Maloštevi lnim planincem 
je postregla Božena, študen
tka z Gorenjske, ki Andreju 
pomaga v avgustu. Septem
bra pa bo vsa de la spet 
opravljal sam. 

Andrej Karn ičar j e bil tud i 
očividec razvoja s lovenske
ga planinstva, še posebe j po 
vojni. 

»RazUke so velike,« pravi . 
»Bili so časi, ko so v hr ibe 
hodih bolj š tudent je in teh-
nokracija. P o t e m so nekaj 
časa hodili v p lan ine vsi de
lovni ljudje. Tudi zdaj je pla-
ninarjenje precej razširjeno, 
največ ljudi pa pr ide konec 
julija in v avgus tu . Ljudje v 
p laninah še kar vel iko trosi
jo, čeprav se tud i že pozna, 
da so plače manjše. P r e d 
kakšn imi deset imi leti so na-
ročih kosila, sedaj pr ide v 
poštev le še j u h a in kakšna 
enolončnica . Če pa pogleda
mo še bolj nazaj, ko še n i smo 
imeli tovorne žičnice - dobili 
smo jo pred 15 leti - pa j e 
razlika še večja. Seveda smo 
takrat tud i mi lahko manj 
ponudil i ; kakšen mal inovec , 
s irup in žganje. Včasih so na
ši planinci popil i t ud i več vi
na, sedaj pa piva. No, tujci še 
vedno raje pijejo kup ico vina 
kot pa pivo.« 

Andrej še sedaj rad opravi 
kakšno p laninsko tu ro v 
okolici. Ponavad i vsako leto 
obišče oskrbn ika na Okre-
šlju in v Zoisovi koči, p red 
leti pa j e veliko hodil v plani
ne skupaj z ženo in otroci , s 
kater imi je skupaj urejal naj
bolj zahtevne p lan inske pot i 

»Žičnica n a m vel iko po
meni,« pravi Andre j . »Brez 
nje koča ne bi bila t ako oskr
bovana. Včasih smo sem gor 
znosili vse na hrb t ih . P o 7 
ton materiala v eni sezoni, 
sedaj pa ga je t ohko ah še več 
pr ipel jemo samo za en 
m e s e c « 

Andrej ima pri koči tud i 
prizidek pokr i t s snegom, ta-

zvečer; a le če so v k| 
»pridni« planinci , ki g« 
zgodaj spat. Toda Andrej 
ne pritožuje in tudi o tem. 
bi poletje preživel v doi 
ne razmišlja. 

»Nekje tako moraš , prt 
veti,« meni Andre j . »Čet 
všeč okolica in če ti deloi 
govarja, kaj pa še češ p 
birat.« 

Bodica 
• Vsi tarnajo kako je vroče - še bolj 

vroče pa postane, ko pogledaš na cene. 
• Sodobni tek na dolge proge: start -

beg od odgovornosti, cilj - dohitevanje 
življenjskih stroškov. 

• Usmerjeno izobraževanje bi se lahko 
imenovalo tudi - serijska proizvodnja bi
rokratov. 

• Če bi se začeli pogajati o znižanju 
cen, bi mnogi, ki so odgovorni za cent 
postali invalidi - ker bi si raje zvrtalj 
luknjo v koleno, kot pa dovolili znižanji 
cen. MARJAN BRADAC IZPRED 

PULTA 
Počitniški dnevi, pravi

jo, niso najboljši za trgov
ce. Le redki se v pasjih 
dneh odločajo za nakupe 
tekstilnih izdelkov. Zato 
so najbrž trgovci že pred 
leti začeli »pasjih dneh« z 
velikimi sezonskimi raz
prodajami. Ko je bilo še 
dovolj denarja in mnogim 
ni bilo treba razmišljati, 
kaj in kdaj bodo kupili, so 
kupčije cvetele vsaj na 
razprodajah. Ob letošnjih 
razprodajah pa temu ni 
več tako. Trgovine so 
kljub agresivnim rekla
mam bolj prazne kot pol
ne kupcev. Kljub temu pa 
kupec še vedno ne naleti 
na prijaznost, kot bi jo v 
taki situaciji pričakoval. 
Kaže, da tarnanje trgov

cev še ne kaže pravega 
stanja. 

Le kako bi si človek 
drugače razlagal načelo, 
ki velja v trgovskem po
djetju MODA v njihovi 
centralni prodajalni. Tam 
ti trgovka nič kaj preveč 
prijazno pove, da hlač, ki 
so jim znižali ceno, ^ pri 
njih ne popravljajo. Čud
no, ko to delajo vsi ostali 
trgovci. Pravijo, da nima
jo svojega krojača in daje 
zato temu tako. Je res ta
ko? Ali pa gre za pomanj
kanje dobre volje? Morda 
pa imajo v tej delovni or
ganizaciji še dovolj pro
meta. Kakšna je razlika 
med kupcem, ki kupi hla
če po znižani ceni in ti
stim, ki je podobne hlače 
kupil dan pred razproda
jo po regularni ceni? Še 
sreča, da to razliko vidijo 
samo v MODI. Drugi tr
govci so že zdavnaj spoz
nali, da med kupci ne ve
lja delati razlik. 

MB 


